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Αγώνας ζωής
Η µάχη είναι ενάντια στο στίγµα της ψυχικής 
ασθένειας και στην προκατάληψη. Στους 
αγώνες συµµετέχουν περίπου 120 λήπτες 
υπηρεσιών ψυχικής υγείας, χωρισµένοι 
σε 32 οµάδες, εκπροσωπώντας 26 φορείς 
ψυχικής υγείας απ’ όλη την Ελλάδα. Έχουν 
ήδη νικήσει – και αυτοί που θα παίξουν και 
εκείνοι που τους υποστηρίζουν ξεπερνώντας 
διοικητικές στρεβλώσεις και οικονοµικούς 
περιορισµούς, ακόµη και προσωπικά όρια. Ας 
τους χειροκροτήσουµε!
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Ι∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ FREE SUNDAY 
Εκδοτική Α.Ε.

ΕΚ∆ΟΤΗΣ: ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΥΡΤΣΟΣ

∆ΙΕΥΘΥΝΤΡΙΑ Αγγελική Σπανού
ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΣ ΕΝΤΥΠΟΥ 

                                 www.one9six.com
ΑΡΧΙΣΥΝΤΑΚΤHΣ ∆ηµήτρης Καραγκούνης

∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
∆ΗΜΗΤΡΙΑ∆ΟΥ ΜΑΤΙΝΑ dmatina@cpress.gr 

210-6754430 εσωτ.554
∆ΙΟΡΘΩΣΗ-ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ 
Μπέττυ Σπανοπούλου

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ Εurokinissi
∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΗΣ ΑΓΟΡΑΣ

ΣΤΑΜΑΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ ΝΙΚΟΣ 
nstamatog@cpress.gr
 210-6754430 εσωτ.553

 ∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ MARKETING ΚΑΙ ∆ΙΚΤΥΟΥ
ΚΟΤΟΠΟΥΛΟΣ ΓΙΑΝΝΗΣ 

jk@free-sunday.gr 210-6771762
ΥΠΟ∆ΟΧΗ ∆ΙΑΦΗΜΙΣΗΣ

ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΟΥ ΒΙΚΥ 
vickyth@cpress.gr 210-6754430
ΑΝΑΠΤΥΞΗ ∆ΙΚΤΥΟΥ ∆ΙΑΝΟΜΗΣ 

dianomi@free-sunday.gr,  210-3506300

ΠΑΥΛΟΥ ΝΙΡΒΑΝΑ 12,   154 51 ΝΕΟ ΨΥΧΙΚΟ
ΤΗΛ: 210-6754430, FAX: 210-6729238

www.free-sunday.gr

ΕΚΤΥΠΩΣΗ ΕΚΤΥΠΩΣΕΙΣ IRIS ΑΕΒΕ
∆ιανέµεται ∆ωρεάν

*ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδηµοσίευση, η αναπαραγωγή, 
ολική, µερική ή περιληπτική, ή κατά παράφραση, ή 
διασκευή απόδοσης του περιεχοµένου της εφηµερίδας 
µε οποιονδήποτε τρόπο, µηχανικό, ηλεκτρονικό, φω-
τοτυπικό, ηχογραφήσεως ή άλλον, χωρίς προηγούµενη 
γραπτή άδεια του εκδότη. Νόµοι 238/ 1970, 4301/1979, Ν. 
100/1975, Ν∆ 3565/1956 και 4254, 1962 και κανόνες του 
∆ιεθνούς ∆ικαίου.

ΕΒ∆ΟΜΑ∆Α 367η
29//05//16

περιεχόµενα
     Η   

ΕΥΚΟΛΑ ΚΑΙ ΠΑΝΤΑ 
ΚΟΝΤΑ ΣΑΣ

Βρείτε µας κάθε Σαββατοκύριακο σε ολόκληρο 
τον οδικό άξονα, εύκολα και γρήγορα στις 

βασικές µας χειροδιανοµές.

*  Σηµείωση - Τα παραπάνω σηµεία εµπλουτίζονται συνεχώς και εναλλάσσονται µεταξύ 
Σαββάτου και Κυριακής.

Βρείτε µας και σε όλες τις προθήκες 
σε επιλεγµένα σηµεία διάθεσης αλλά 
και σε καταστήµατα µεγάλων αλυσίδων 
εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - BOΡΕΙΑ ΠΡΟΑΣΤΕΙΑ        ΩΡΕΣ ΕΝΑΡΞΗΣ
                                                                ΣΑΒΒΑΤΟ 28/05      ΚΥΡΙΑΚΗ 29/05

ΠΛΑΤΕΙΑ  ΚΕΝΕΝΤΥ 10:10 10:15
ΧΑΛΑΝ∆ΡΙΟΥ & ΜΕΣΟΓΕΙΩΝ 10:00 10:00
ΚΟΜΒΟΣ ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΓ. ΠΑΡΑΣΚΕΥΗΣ 9:40 9:40
Λ. ΚΗΦΙΣΙΑΣ - ''ΤΡΟΧΟΝΟΜΟΣ'' 10:50 10:50
ΚΑΣΑΒΕΤΗ & ΛΕΒΙ∆ΟΥ 10:50 10:50
∆ΑΧΤΥΛΙ∆Ι ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:30 X
ΚΗΦΙΣΙΑΣ & ΠΕΝΤΕΛΗΣ 10:40 10:30
ΚΟΜΒΟΣ Λ. ΜΑΡΑΘΩΝΟΣ & ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ 9:30 Χ
ΦΑΡΟΣ ΨΥΧΙΚΟΥ(ΕΝΑΝΤΙ ΒΑΣΙΛΟΠΟΥΛΟΥ) 10:00 10:00
ΦΑΝΑΡΙΑ ΝΕΑΣ ΕΡΥΘΡΑΙΑΣ 11:10 11:10
(XAΡΙΛΑΟΥ ΤΙΚΟΥΠΗ & ΕΛ.ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ)

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΠΕΙΡΑΙΑΣ - ΠΕΡΙΣΤΕΡΙ  

ΗΣΑΠ ΠΕΙΡΑΙΑΣ 10:00 9:30
ΑΚΤΗ ΜΙΑΟΥΛΗ & ∆ΗΜ.ΓΟΥΝΑΡΗ 10:10 9:40
ΑΚΤΗ ΜΟΥΤΣΟΥΠΟΥΛΟΥ & 2ΑΣ ΜΕΡΑΡΧΙΑΣ 10:20 9:50
ΕΘΝΙΚΗΣ (ΠΑΝ. ΤΣΑΛ∆ΑΡΗ) & ΛΕΝΟΡΜΑΝ 11:00 Χ

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΝΟΤΙΑ  

ΚΑΛΥΜΝΟΥ & ΒΑΡΗΣ ΚΟΡΩΠΙΟΥ 10:50 11:00
ΑΣΤΕΡΙΑ ΓΛΥΦΑ∆ΑΣ 10:30 10:40
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ & Ι. ΜΕΤΑΞΑ 10:20 10:30

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΚΕΝΤΡΟ  

ΠΟΣΕΙ∆ΩΝΟΣ & ΑΜΦΙΘΕΑΣ 10:00 10:10
ΓΑΛΑΤΣΙΟΥ & ΒΕΪΚΟΥ  9:45 Χ
ΚΑΤΕΧΑΚΗ & ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:10 10:10
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑΣ & ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:20 10:20
HILTON   11:00 10:30
ΒΟΥΛΙΑΓΜΕΝΗΣ & ΚΑΛΛΙΡΟΗΣ 10:40 10:40
ΑΚΑ∆ΗΜΙΑΣ & ΒΑΣ. ΣΟΦΙΑΣ 11:10 10:20
ΣΥΝΤΑΓΜΑ ΕΡΜΟΥ 11:30 Χ
ΚΟΛΩΝΑΚΙ   11:45 Χ

ΘΕΜΑΤΑ

SPORTS

03 // ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ Ανακούφιση για την ολο-
κλήρωση της αξιολόγησης, ανησυχία για την 
εφαρµογή της συµφωνίας
04 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Κ. ΖΑΧΑΡΙΑ∆ΗΣ Ο δι-
ευθυντής της Κ.Ο. του ΣΥΡΙΖΑ αισιοδοξεί και 
λέει για τη Ν∆ ότι «το γαρ πολύ της θλίψεως 
γεννά παραφροσύνη»
05 // ΑΝΑΛΥΣΗ Γ. ΚΥΡΤΣΟΣ Ο ευρωβουλευ-
τής της Ν∆ εξηγεί τα µη προφανή της συµ-
φωνίας κυβέρνησης-πιστωτών
06 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ Ο αντι-
πρόεδρος του ∆ΗΣΥ αναλύει το µήνυµα της 
κοινωνίας της Κύπρου, όπως διατυπώθηκε 
στις βουλευτικές εκλογές
07 // ΠΡΟΣΦΥΓΙΚΟ  Όσα δεν µάθατε για την 
εκκένωση της Ειδοµένης
08 // ΑΥΣΤΡΙΑ Το φίδι παραλίγο να δαγκώ-
σει
09 // ΑΠΟΨΗ Β. ΚΑΡΑΜΗΤΣΑΝΗΣ Από 
Eurogroup σε Eurogroup – πόσο ακόµη;
10 // ΤΟΥΡΚΙΑ Οι σχέσεις της µε τη Γερµανία 
δοκιµάζονται στο προσφυγικό αλλά το σκοινί 
δεν θα σπάσει
11 // TWITTER Και αστεία και σοβαρά σε 140 
χαρακτήρες

12 // ΑΘΗΝΑ ΩΝΑΣΗ Τα λεφτά σίγουρα δεν 
φέρνουν την ευτυχία
13 // ΚΑΝΝΕΣ Ιστορίες που γράφονται στο 
κόκκινο χαλί
14 // ΚΟΣΜΟΣ Η Αντζελίνα γίνεται καθηγή-
τρια και η Αντέλ ακόµη πιο πλούσια
15 // ΠΑΙ∆ΕΙΑ Οι γονείς των παιδιών που 
φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία έχουν τον λόγο
32 // ΡΕΠΟΡΤΑΖ ∆ιάπλους προσφοράς στο Αιγαίο

35 // CHAMPIONS LEAGUE Μια πόλη, 
δύο οµάδες, ένα φαβορί

36 // CALENDAR Τα πολιτιστικά δρώµενα 
της εβδοµάδας
37 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΑΒΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΤΟΥ 
«Πάντα µου άρεσε η πολυχρωµία»
38 // CINEMA Τι θα δούµε στις κινηµατογρα-
φικές αίθουσες
39 // TAIL STORIES Αγγελίες υιοθεσιών µι-
κρών ζώων

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
σελ. 16-31
ΕΤΑΙΡΙΚΗ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ 
ΕΥΘΥΝΗ

περιεχόµενα

FREE TIME
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πολιτική

Ε
ίναι µια «ιστορική στιγµή» για τη χώρα, 
όπως είπε ο υπουργός Οικονοµικών Ευ. 
Τσακαλώτος όταν ξηµέρωσε συµφωνία στο 
Eurogroup; Ή η κυβέρνηση «τα έδωσε όλα 
και δεν πήρε τίποτα», όπως φωνάζει η Ν∆; 
∆εν ισχύει ούτε το ένα ούτε το άλλο, όµως ι-
σχύει η ελληνική πολιτική ρουτίνα των εκ 

διαµέτρου αντίθετων αναγνώσεων κάθε εξέλιξης ανάλογα µε την 
κοµµατική σκοπιµότητα.

Άλλωστε, εκτός από την αµετροέπεια, ανθεί στον κήπο µας 
και ο ανορθολογισµός ή όπως αλλιώς µπορεί να περιγραφεί ο 
παραλληλισµός που επιχείρησε η βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Άννα 
Βαγενά ανάµεσα στην τουρκοκρατία και τα 99 χρόνια του υπερ-
ταµείου αποκρατικοποιήσεων.

Και αν τέτοιες δηλώσεις είναι εσωτερικής τηλεοπτικής κα-
τανάλωσης, παραµένουν εξαγώγιµες εκείνες του υπουργού Ά-
µυνας Π. Καµµένου για τον «εγκληµατικό» και «αντισυνταγµα-
τικό» αυξηµένο ΦΠΑ στα νησιά και του προέδρου της Βουλής 
Ν. Βούτση, που τον ακολούθησε µιλώντας για «οριακή αντισυ-
νταγµατικότητα».

Το εύλογο ερώτηµα είναι πώς θα εφαρµοστεί ένα τόσο 
σκληρό πρόγραµµα, το οποίο ήδη το αποκηρύσσουν αυτοί που 
το ψήφισαν. Πόσο µάλλον όταν οι πιστωτές ζητούν διαρκώς πε-
ρισσότερα, θεωρώντας ότι η κοινοβουλευτική πλειοψηφία των 
153 αντέχει και νέες δοκιµασίες. Η σύµβαση για το Ελληνικό, η 
ρύθµιση για τα κόκκινα δάνεια που έχουν εγγύηση του ελληνι-
κού ∆ηµοσίου και οι λεπτοµέρειες για τη συγκρότηση του υπερ-
ταµείου των αποκρατικοποιήσεων είναι οι βασικές εκκρεµότη-
τες που πρέπει να διευθετηθούν για να κλειδώσει η συµφωνία, 
που πάντως δεν κινδυνεύει µε ξαφνική κατάρρευση, γιατί η βού-
ληση των εταίρων είναι να υπάρχει γαλήνη στην Ευρωζώνη, του-
λάχιστον µέχρι το βρετανικό δηµοψήφισµα της 23ης Ιουνίου.

Το ποτήρι µισογεµάτο
Η θετική πλευρά είναι ότι αποφεύχθηκε η επανάληψη του περ-
σινού ελληνικού καλοκαιριού και ότι, σε πρώτο επίπεδο, έχουµε 
άρση της αβεβαιότητας και µια επίφαση έστω σταθερότητας. Τα 
επιτόκια δανεισµού υποχωρούν, οι εταίροι λένε καλά λόγια 
για εµάς, η ΕΚΤ µας περιµένει για ένταξη στο πρόγραµµα πο-
σοτικής χαλάρωσης, οι εξωτερικές δανειακές υποχρεώσεις της 
χώρας θα είναι καλυµµένες µέχρι το τέλος του χρόνου, γύρω στα 
3,5 δισ. θα πέσουν στην αγορά µέσω της εξόφλησης ληξιπρόθε-
σµων χρεών του ∆ηµοσίου σε ιδιώτες.

Η κυβέρνηση ασφαλώς και κέρδισε πολιτικό χρόνο, παρ’ 
όλα τα προαπαιτούµενα που πρέπει να εκπληρωθούν το επό-
µενο διάστηµα. ∆εν ξέρουµε ποια θα είναι τα ισοδύναµα για τη 
µη επιστροφή αναδροµικά του ΕΚΑΣ, που την πάγωσε ο πρω-
θυπουργός από το βήµα της Βουλής. Ούτε πώς ακριβώς θα κατο-
χυρωθεί η ασυλία των µελών του ∆.Σ. του υπερταµείου αποκρα-
τικοποιήσεων, του οποίου άλλωστε τη σύνθεση θα µάθουµε το 
φθινόπωρο, µαζί µε άλλα νέα. Γιατί τότε θα αποσαφηνιστεί και 
ο ρόλος του ∆ΝΤ στο ελληνικό πρόγραµµα, ενώ στο πλαίσιο της 
δεύτερης αξιολόγησης θα ανοίξει η συζήτηση για αλλαγές στα 
εργασιακά, οι οποίες θα είναι οδυνηρές για τους εργαζόµενους 
του ιδιωτικού τοµέα και οι οποίες µέχρι τώρα αποτελούσαν κα-
τακόκκινη γραµµή για τον ΣΥΡΙΖΑ.

Παρά τις ασάφειες και τις «ουρές» της συµφωνίας, βέβαιο 
είναι ότι η αξιολόγηση, τυπικά, ολοκληρώθηκε και αυτό ση-
µαίνει ότι δεν υπάρχει κίνδυνος για την εκταµίευση –σπαστά– 
δόσης ύψους 10,3 δισ. ευρώ, που είναι ζωτικής σηµασίας για τη 
χρεοκοπηµένη µας χώρα.

Το ποτήρι µισοάδειο
Η αρνητική πλευρά είναι ότι οι στόχοι για τα πρωτογενή πλεο-
νάσµατα παραµένουν ανεδαφικοί και δεσµευτικοί για άγρια λι-
τότητα, ενώ οι ουσιαστικές αποφάσεις για το χρέος µετατίθενται 
για το 2018, δηλαδή µετά τις γερµανικές εκλογές το φθινόπωρο 
του 2017.

Με αυτή την έννοια, ο ελέφαντας παραµένει στο δωµάτιο, 
παρόλο που οι πιστωτές, µε την εξαίρεση του ∆ΝΤ, κάνουν πως 

ΤΟ ΧΕΙΡΟΤΕΡΟ ∆ΕΝ ΕΓΙΝΕ, 
ΤΟ ΚΑΛΥΤΕΡΟ ∆ΕΝ ΗΡΘΕ

Το νέο πολιτικό τοπίο µετά τη συµφωνία κυβέρνησης-πιστωτών.

 ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ        @AggelikiSays

δεν τον βλέπουν. Το οικονοµικό επιτελείο προβάλλει ότι πά-
ντως προεξοφλείται µια ρύθµιση του χρέους και αυτό είναι ένα 
σήµα που θα καθορίσει τον τρόπο που βλέπουν οι επενδυτές και 
οι αγορές τη χώρα µας. Αντίθετα, η αντιπολίτευση υποστηρίζει 
ότι µια υπόσχεση είναι κάτι πολύ λίγο για τόσες υποχωρήσεις 
και παραχωρήσεις που έγιναν από την ελληνική πλευρά.

Έτσι κι αλλιώς, η ελληνική περιπέτεια θα συνεχιστεί. Ο φιλι-
κός επίτροπος Μοσκοβισί προέβλεψε κι άλλα ξενύχτια, ο κακός 
Β. Σόιµπλε προανήγγειλε πρόσθετα µέτρα το 2018 – αλλά πώς 
φτάνουµε µέχρι εκεί;

Ο Γερµανός ΥΠΟΙΚ, άλλωστε, µας µπέρδεψε λέγοντας 
πως η χώρα µας θα έβγαινε από τον µηχανισµό στήριξης αν 
δεν προκαλούσε εκλογές ο ΣΥΡΙΖΑ. Και µας µπέρδεψε γιατί 
στο µεταξύ στελέχη της Ν∆ και του ΠΑΣΟΚ διατυµπάνιζαν ότι 

«Μας ψήφισαν για να 
µετακυλίσουµε τα βάρη 
στους µενουµευρωπαίους» 
Γ. Κυρίτσης, βουλευτής 
του ΣΥΡΙΖΑ

Σ.σ.:  Έχει αποδειχθεί ιστορικά ότι 
ξέρουµε από εµφυλίους, ξέρουµε 
και από ήττες. Το αντίθετο 
µας είναι ξένο.

ο Αλ. Τσίπρας παίζει το παιχνίδι του Σόιµπλε, που τα πήρε όλα 
στο Eurogroup, κερδίζοντας µε την ελληνική βοήθεια το ∆ΝΤ. 
Τι απ’ όλα µας συµβαίνει; Ας µείνουµε στο ότι υπήρξε συµβιβα-
σµός για να αποτραπεί µια δραµατική αναζωπύρωση της ελλη-
νικής κρίσης, αλλά, παρά τα µπαλώµατα, η τρύπα χάσκει και θα 
φανεί κάποια στιγµή στο µέλλον – το πόσο κοντινό θα εξαρτηθεί 
όχι µόνο απ’ όσα θα συµβαίνουν εδώ αλλά και από τις ευρύτερες 
εξελίξεις στο ευρωπαϊκό επίπεδο.

Αλλαγή φάσης
Από τη διαπραγµάτευση στη διακυβέρνηση και από τη συζή-
τηση περί µέτρων στην είσπραξη φόρων. Το πέρασµα δεν θα 
είναι εύκολο. Μέχρι τώρα η οµάδα εξουσίας ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ α-
σκείται στην επικοινωνία και ο πρωθυπουργός στη διπλωµατία 
κορυφής. Τώρα θα πρέπει να δείξουν επιδόσεις στην υλοποί-
ηση των δεσµεύσεων µε έµφαση στις ιδιωτικοποιήσεις και δεν 
πρόκειται να είναι εύκολο, όταν θα έχει αρχίσει η φοροκαται-
γίδα που θα φέρει σε δύσκολη θέση την κοινωνική πλειοψη-
φία. Κανείς δεν µπορεί να προβλέψει µε ασφάλεια πώς θα εκ-
φραστεί η δυσφορία για τις νέες επιβαρύνσεις. Άλλοι –στην α-
ντιπολίτευση– αναρωτιούνται πού πήγαν οι Αγανακτισµένοι και 
άλλοι –στην κυβέρνηση– ελπίζουν ότι αν η οικονοµία περάσει 
σύντοµα σε ρυθµούς ανάπτυξης, οι πληγές θα επουλωθούν γρή-
γορα και θα έχουµε κοινωνική ησυχία.

Η επιχείρηση εκκένωσης της Ειδοµένης ήταν µια επιτυχη-
µένη δοκιµή στη διακυβέρνηση, παρά την κριτική που ασκή-
θηκε για τον αποκλεισµό των ΜΜΕ από την κάλυψη. Κατά τα 
άλλα, όµως, δεν υπάρχουν ενδείξεις ενός ολοκληρωµένου σχε-
δίου για τη διαφανή και αποτελεσµατική αξιοποίηση του ΕΣΠΑ 
και των δυνατοτήτων που προσφέρει το πακέτο Γιούνκερ, ούτε 
βέβαια για την καταπολέµηση της µεγάλης φοροδιαφυγής, που 
παραµένει η σηµαντικότερη προϋπόθεση για τη δηµοσιονοµική 
ισορροπία και την εµπέδωση κανόνων κοινωνικής δικαιοσύνης.
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συνέντευξη

Τ
ην ικανοποίησή του για την επιτυχή, όπως τη χαρακτη-
ρίζει, ολοκλήρωση της πρώτης αξιολόγησης και τη θε-
τική ρύθµιση για το χρέος εκφράζει ο διευθυντής της 
Κ.Ο. του ΣΥΡΙΖΑ Κώστας Ζαχαριάδης, επισηµαίνοντας 
παράλληλα ότι πλέον είναι η ώρα η κυβέρνηση να ε-
στιάσει τις προσπάθειές της στον τοµέα της ανάπτυξης.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα την άποψή σας για τα αποτελέσµατα της 
συνεδρίασης του Eurogroup της 24ης Μαΐου. Θεωρείτε ότι 
βρίσκονται στην κατεύθυνση που επιθυµεί η κυβέρνηση;
∆εν πανηγυρίζουµε, δεν θριαµβολογούµε, αλλά δεν µπορούµε να 
κρύψουµε την ικανοποίησή µας για την επιτυχή ολοκλήρωση της 
πρώτης αξιολόγησης στο γράµµα και στο πνεύµα της συµφωνίας 
του καλοκαιρού, χωρίς στραγγαλισµούς. Χωρίς νέα µέτρα και µε 
ταυτόχρονη θετική ρύθµιση για το χρέος. Η κυβέρνηση πέτυχε τον 
στόχο της και τώρα διακρίνω µια αµηχανία και έναν εκνευρισµό 
σε όσους είχαν ποντάρει στην αποτυχία και την πτώση της κυβέρ-
νησης ζητώντας ΤΩΡΑ, ΤΩΡΑ, ΤΩΡΑ εκλογές.

Μετά το Eurogroup τι περιµένει η Ελλάδα από τους εταίρους/
δανειστές της;
Την τήρηση των συµφωνηθέντων. Εκταµίευση της δόσης, ενίσχυση 
της πραγµατικής ρευστότητας, επαναφορά του ελληνικού τραπεζι-
κού συστήµατος στο ευρωπαϊκό µε επαναφορά του waiver, ένταξη 
στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της ΕΚΤ (QE) µε, πάνω απ’ 
όλα, ισχυρό νεύµα σε αγορές και επενδυτές ότι η Ελλάδα είναι 
σταθερή οικονοµικά, χώρα φιλική στην υγιή επιχειρηµατικότητα 
και στις επενδύσεις.

Πώς σχολιάζετε τη συζήτηση και ψηφοφορία στη Βουλή του 
πολυνοµοσχεδίου που προηγήθηκε του Eurogroup;
Ολοκληρώθηκε επιτυχώς µια δύσκολη κοινοβουλευτικά περίοδος, 
που περιλάµβανε στο σύνολο το 100% των δηµοσιονοµικών µέτρων 
του τρίτου µνηµονίου και το 70% των συνολικών µέτρων. Οι ση-
µαντικές δυσκολίες είναι πίσω µας, το Eurogroup άνοιξε θετικούς 
δρόµους για την κοινωνία και την οικονοµία µας. Είναι η ώρα να 
εστιάσουµε στην προσπάθεια για ανάπτυξη, ανάκαµψη και αποτε-
λεσµατική διακυβέρνηση.

Τα µέτρα που περιλαµβάνει το πολυνοµοσχέδιο είναι, κατά 
γενική οµολογία, βαριά και δύσκολα. Θεωρείτε ότι ανταπο-
κρίνονται στις προεκλογικές δεσµεύσεις της κυβέρνησης;
Όσα ψηφίσαµε για να ολοκληρωθεί η πρώτη αξιολόγηση βεβαίως 

Η κυβερνητική πλειοψηφία όχι µόνο 
δεν φυλλορροεί, εξακολουθεί να είναι 
153, αλλά µετά τις θετικές τελευταίες 
εξελίξεις συσπειρώνει γύρω της 
πολλές κοινωνικές και παραγωγικές 
δυνάµεις που θέλουν και πιστεύουν 
ότι η Ελλάδα θα τα καταφέρει.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Θεωρώ την ανάπτυξη 
σενάριο ρεαλιστικό»

Κώστας Ζαχαριάδης,
διευθυντής της Κ.Ο. του ΣΥΡΙΖΑ

είναι βαριά και δύσκολα, είναι όµως γνωστά από το καλοκαίρι του 
2015 και ψηφισµένα ως κατευθύνσεις από 222 βουλευτές της προ-
ηγούµενης κοινοβουλευτικής περιόδου. Τον Σεπτέµβρη του 2015 
έγιναν εκλογές µε τη συµφωνία ψηφισµένη. Αυτό δεν δίνει λευκή 
επιταγή στον ΣΥΡΙΖΑ φυσικά, αλλά ας µην κάνει η αντιπολίτευση 
σαν να προσγειώθηκε στη χώρα χθες. Το σηµαντικό της ψηφοφο-
ρίας της Κυριακής, που ολοκλήρωσε τα λελογισµένα υφεσιακά 
µέτρα, είναι ότι ακολουθήθηκε από το Eurogroup της Τρίτης, που 
έχει ως απόφαση σηµαντικές αναπτυξιακές δυνατότητες. Θα δου-
λέψουµε σκληρά ώστε στην «τραµπάλα» της οικονοµίας η ανά-
πτυξη να νικήσει την ύφεση.

Ο πρωθυπουργός και µέλη της κυβέρνησης εκτιµούν ότι από 
τούδε η χώρα µπαίνει σε αναπτυξιακή τροχιά. Συµµερίζεστε 
αυτή την εκτίµηση;
Θεωρώ την ανάπτυξη σενάριο ρεαλιστικό, εφικτό, αλλά πάνω απ’ 
όλα αναγκαίο. Υπάρχουν οι αναλύσεις και τα χρηµατοπιστωτικά ερ-
γαλεία για να µετατρέψουµε τον φαύλο κύκλο της οικονοµίας σε ε-
νάρετο και να βγούµε στην ανάπτυξη. Προσοχή, δεν εξωραΐζουµε 
την πραγµατικότητα, δεν υποτιµούµε τις δυσκολίες, δεν µιλάµε για 
success story. Είναι όµως διαφορετικό να αντιµετωπίζεις δυσκο-
λίες σε ανάκαµψη από το να τις αντιµετωπίζεις σε πτώση.

Ποιο το σχόλιό σας για την παραίτηση από τη βουλευτική έδρα 
της κ. Κατριβάνου; Είναι το δεύτερο µέλος της Κ.Ο. του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που ακολουθεί αυτή την πορεία…
Η στάση της Βάσως τιµά την ίδια, τη συλλογικότητα και τις κοινές 
µας αναζητήσεις, που έρχονται από το παρελθόν και συνεχίζουν 
στο µέλλον. ∆εν συµφωνώ µαζί της, ούτε στην ανάλυση ούτε στην 
τοποθέτηση, αλλά δεν είµαστε απέναντι. Υπάρχει κατανόηση και 
σεβασµός στις διάφορες οπτικές και στα όρια που θέτουν οι άν-
θρωποι για τον εαυτό τους, ακόµα και όταν, κατά τη γνώµη µου, 
δεν έχουν δίκιο.

Τι απαντάτε σε όσους εκτιµούν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και η κυβερνη-
τική πλειοψηφία φυλλορροούν;
Η κυβερνητική πλειοψηφία όχι µόνο δεν φυλλορροεί, εξακολου-
θεί να είναι 153, αλλά µετά τις θετικές τελευταίες εξελίξεις συσπει-
ρώνει γύρω της πολλές κοινωνικές και παραγωγικές δυνάµεις 
που θέλουν και πιστεύουν ότι η Ελλάδα θα τα καταφέρει. Οι σπα-
σµοί, ο εκνευρισµός και η αµηχανία της αντιπολίτευσης το µαρτυ-
ρούν. Χρειάζεται καθηµερινή προσπάθεια και σκληρή δουλειά για 
να τα καταφέρουµε.

Από την άλλη, η αξιωµατική αντιπολίτευση καταψήφισε το 
πολυνοµοσχέδιο και κάλεσε εκ νέου την κυβέρνηση να απο-
χωρήσει. Τι απαντάτε;
Το γαρ πολύ της θλίψεως γεννά παραφροσύνη. Υποµονή µέχρι το 
2019. Αποµένει όµως ένα αναπάντητο ερώτηµα. Αν κάναµε εκλο-
γές, όπως ζητούσε ο κ. Μητσοτάκης, µε τι µέτρα θα έκλεινε την α-
ξιολόγηση, αφού ο ίδιος χαρακτηρίζει τη δική µας συνταγή κατα-
στροφική και αδιέξοδη;

∆εδοµένης της πιεστικής κατάστασης που επικρατεί στη 
χώρα, θα θεωρούσατε εφικτό ή/και ευκταίο ένα πιο διευρυ-
µένο κυβερνητικό σχήµα από την παρούσα Βουλή;
Η εκτίµησή µου είναι ότι η σηµερινή κυβερνητική πλειοψηφία είναι 
συνεκτική και αποφασισµένη να ανταποκριθεί στις προκλήσεις του 
παρόντος και του µέλλοντος έως το 2019. Θα επιθυµούσα όµως να 
πέσουν οι τόνοι και να κανονικοποιηθεί ο διάλογος µε όλες τις δη-
µοκρατικές δυνάµεις της Βουλής, πολύ περισσότερο µε τις δυνά-
µεις που έχουν αναφορές ευρωπαϊκές, τους Ευρωπαίους Σοσια-
λιστές και την ευρωοµάδα τους, δηλαδή ΠΑΣΟΚ και Ποτάµι. Μου 
κάνει εντύπωση που οι ηγεσίες των κοµµάτων αυτών δεν παρακο-
λουθούν τι λένε οι Ευρωπαίοι συνεργαζόµενοί τους και έχουν µεί-
νει σε µια προ δεκαετίας πολιτική ανάλυση στην Ε.Ε. για σύγκλιση 
µε το Λαϊκό Κόµµα – µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την κάθε χώρα. Οι 
νέες διακρίσεις, τα νέα ερωτήµατα, η άνοδος της ακροδεξιάς σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, µας υποχρεώνουν να συµπτύξουµε πλατιά 
πανδηµοκρατικά µέτωπα µε Οικολόγους Σοσιαλιστές στην Ελλάδα.
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ανάλυσηανάλυση

Η 
ολοκλήρωση της πρώτης θετικής αξιολόγη-
σης του τρίτου προγράµµατος-µνηµονίου, 
η οποία επισηµοποιήθηκε στο Eurogroup 
της περασµένης Τρίτης, είναι µια θετική ε-
ξέλιξη, παρά τον τεράστιο οικονοµικό και 
κοινωνικό λογαριασµό τον οποίο πρέπει να 

πληρώσουµε. Χωρίς τη θετική αξιολόγηση θα πηγαίναµε στην ε-
πανάληψη της κρίσης του 2015, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, ενώ θα 
έβγαιναν ενισχυµένοι και οι υποστηρικτές του Brexit στο Ηνω-
µένο Βασίλειο, οι οποίοι χρησιµοποιούν το κατάντηµα της Ελ-
λάδας σαν πολιτικό επιχείρηµα εναντίον της Ευρωζώνης και της 
ίδιας της Ε.Ε.

Ολοκληρωτική αποµυθοποίηση
Με την πρώτη θετική αξιολόγηση φτάνουµε και στην πλήρη α-
ποµυθοποίηση του ΣΥΡΙΖΑ και του ιδεολογικού, πολιτικού του 
χώρου. Όλα τα επιχειρήµατα που χρησιµοποιήθηκαν για την πο-
λιτική άνοδο και την επικράτηση του ΣΥΡΙΖΑ καταρρέουν µέσα 
από την επισηµοποίηση των δεσµεύσεων του τρίτου προγράµµα-
τος-µνηµονίου.

Ο πρώτος µύθος έχει σχέση µε τη δυνατότητα του ΣΥΡΙΖΑ 
να βάλει αυτόµατα τέλος στο µνηµόνιο και στη λιτότητα. Από 
τα τελειώµατα του δεύτερου προγράµµατος-µνηµονίου περά-
σαµε σε ένα πιο δύσκολο και σκληρό τρίτο πρόγραµµα-µνηµό-
νιο, το οποίο θα έχει διάρκεια τουλάχιστον µέχρι τον Αύγουστο 
του 2018. Μεγαλύτερης διάρκειας µνηµόνια, µε περισσότερη λι-
τότητα, ιδιαίτερα για τους µη προνοµιούχους και φτωχούς συµπο-
λίτες µας, είναι η κυβερνητική πολιτική που επισηµοποιείται µε 
τη συµφωνία για την πρώτη θετική αξιολόγηση του τρίτου προ-
γράµµατος-µνηµονίου.

Ο δεύτερος µύθος που περνάει οριστικά στο παρελθόν 
έχει σχέση µε τη δυνατότητα του ΣΥΡΙΖΑ να περιορίσει 
την επιρροή των ευρωπαϊκών κέντρων αποφάσεων και 
του ∆ΝΤ στην οικονοµική πολιτική της ελληνικής κυ-
βέρνησης. Η πρώτη θετική αξιολόγηση επιτεύχθηκε 
στη βάση κανόνων και αποφάσεων που περιορίζουν 
ακόµη περισσότερο τους βαθµούς ελευθερίας της ελ-
ληνικής πλευράς. Για παράδειγµα, εισάγεται ο λεγό-
µενος µηχανισµός, κατ’ άλλους κόφτης, µε τον οποίο 
θα επιβάλλεται αυτόµατη δηµοσιονοµική διόρθωση 
σε περίπτωση µη επίτευξης των στόχων για πρωτογε-
νές δηµοσιονοµικό πλεόνασµα, ανεξάρτητα από τη θέ-
ληση της ελληνικής κυβέρνησης και τις πολιτικές δια-
θέσεις του Κοινοβουλίου. Εντύπωση προκαλεί και η δέ-
σµευση των ∆ΕΚΟ και της δηµόσιας περιουσίας για µια 
περίοδο 99 ετών, ώστε να εξασφαλιστεί η αποπληρωµή ση-
µαντικού µέρους του χρέους του ελληνικού ∆ηµοσίου. Η αυ-
στηρότερη επιτήρηση οδηγεί σε αρκετές περιπτώσεις σε εξευτε-
λιστικές καταστάσεις, όπως είναι η απαίτηση των πιστωτών να ει-
σπράξει η κυβέρνηση από τους δικαιούχους του ΕΚΑΣ πάνω από 
100 εκατ. ευρώ που τους δόθηκαν το 2016, πριν από τη σταδιακή 
κατάργησή του. Με αυτή την πρωτοβουλία τους οι εκπρόσωποι 
των ευρωπαϊκών θεσµών και των κυβερνήσεων περνούν το δη-
µοσιονοµικό κόστος της σκόπιµης κυβερνητικής καθυστέρησης 
στην εφαρµογή των συµφωνηθέντων στις πλάτες µιας κατηγορίας 
συµπολιτών µας οι οποίοι έχασαν τα προς το ζην λόγω της σκλη-
ρής οικονοµικής πολιτικής που εφαρµόζει η κυβέρνηση Τσίπρα 
και πρέπει να πληρώσουν κι από πάνω.

Αυτού του είδους η µεταχείριση δεν είναι απλώς εξευτελι-
στική για την κυβέρνηση αλλά αναµένεται να οδηγήσει, µε ευ-
θύνη των Ευρωπαίων εταίρων, στην ενίσχυση του αντιευρωπαϊ-
κού ρεύµατος στη χώρα µας, σε µια περίοδο κατά την οποία η Ε.Ε. 
αντιµετωπίζει πολλαπλές προκλήσεις, από την Αυστρία και το Η-
νωµένο Βασίλειο µέχρι την Ισπανία.

Ο τρίτος µύθος αφορά τα υποτιθέµενα πλεονεκτήµατα µιας 
δήθεν επιθετικής διαπραγµάτευσης, µε την οποία η ελληνική 
πλευρά εξαντλεί τα χρονικά περιθώρια. Όσο πιο αργά εφαρµό-
ζουµε τα συµφωνηθέντα, προωθούµε τις αναγκαίες διαρθρωτι-
κές αλλαγές και διαπραγµατευόµαστε µε τους Ευρωπαίους εταί-
ρους, τόσο µεγαλώνει ο οικονοµικός και κοινωνικός λογαριασµός. 

Ο λογαριασµός θα ήταν πολύ µικρότερος εάν δεν είχαµε πολιτι-
κές εξελίξεις στα τέλη του 2014, εάν δεν είχαν επιχειρήσει ο κ. 
Τσίπρας και ο κ. Βαρουφάκης τη ρήξη µε την Ευρωζώνη το 2015 
και αν είχαν διαπραγµατευτεί ο κ. Τσίπρας και ο κ. Τσακαλώτος 
µε τους Ευρωπαίους εταίρους γρήγορα και αποτελεσµατικά. Η 
πρώτη θετική αξιολόγηση αντί να κλείσει τον Νοέµβριο του 2015, 
όπως είχε αρχικά προγραµµατιστεί, πήγε για το Πάσχα των καθο-
λικών, στη συνέχεια για το Πάσχα των ορθοδόξων, για να καταλή-
ξει στα τέλη Μαΐου µε µέτρα και δεσµεύσεις τα οποία ξεπερνούν 
και τις πιο απαισιόδοξες προγνώσεις των τελευταίων ετών.

Το χρέος πάντα µαζί µας
Ο τελευταίος και σηµαντικότερος µύθος που κατέρρευσε ήταν η 
δραστική µείωση ή έστω αναδιάρθρωση του χρέους, µέσα από την 
οποία θα άνοιγε ο δρόµος για τη δυναµική ανάπτυξη της ελληνι-
κής οικονοµίας.

Κατά την άποψή µου, θα υπάρξει ανάπτυξη της ελληνικής οι-
κονοµίας από το 2017 µε ρυθµό της τάξης του 2,5%, σύµφωνα µε 
τις προγνώσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Ανάλογες προγνώ-
σεις είχε κάνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα τέλη του 2014 για το 
2015 και το 2016. Εξαιτίας όµως της αδυναµίας της κυβέρνησης 
Σαµαρά να ολοκληρώσει την εφαρµογή του δεύτερου προγράµ-
µατος-µνηµονίου και των πολιτικών εξελίξεων, η αναπτυξιακή δι-
ετία 2015-2016 µετατράπηκε σε διετία στασιµότητας. Το 2017 θα 
υπάρξει ανάπτυξη, η οποία θα στηριχτεί σε µεγάλες επενδύσεις 
και στη βελτίωση του µακροοικονοµικού πλαισίου, δεν θα περά-
σει όµως στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, στις πολύ µικρές οικο-
γενειακές επιχειρήσεις, στην αγορά ακινήτων και στην οικοδοµή, 
για να υπάρξει η αναγκαία οικονοµική και κοινωνική διάχυση.

Σε ό,τι αφορά το χρέος, είχαµε περιγραφή της πορείας που θα 
ακολουθηθεί για την αναδιάρθρωσή του χωρίς συγκεκριµένες δε-
σµεύσεις και αριθµούς. Σε πρώτη φάση θα υπάρξει µια απλή τα-

κτοποίηση ορισµένων δόσεων για να διευκολυνθεί η ελληνική 
πλευρά, ενώ το ∆ΝΤ θα αποφασίσει, µέχρι τα τέλη του 2016, 
εάν τελικά θα πάρει µέρος στην παραπέρα χρηµατοδότηση 
του ελληνικού προγράµµατος.

Μετά την επιτυχή ολοκλήρωση του τρίτου προγράµµα-
τος-µνηµονίου, το 2018, θα έχουµε τα πρώτα ουσιαστικά 
µέτρα για την αναδιάρθρωση του χρέους, χωρίς καµία επι-
πλέον επιβάρυνση των πιστωτών. Η χρηµατοδότηση των µέ-
τρων αυτών θα έρθει από τα κέρδη της ΕΚΤ και των κεντρι-
κών τραπεζών από τη διαχείριση των ελληνικών οµολόγων 

και από κεφάλαια που εξοικονόµησε ο Ευρωπαϊκός Μηχανι-
σµός Σταθερότητας (ESM) από την τελευταία ανακεφαλαιοποί-

ηση των ελληνικών τραπεζών. Θα πρόκειται, λοιπόν, για αυτο-
χρηµατοδοτούµενες διευκολύνσεις µε χρήµατα που µας ανήκουν 
ή έχουν ήδη δεσµευτεί για λογαριασµό µας.

Μυστήριο καλύπτει τη µακροπρόθεσµη αναδιάρθρωση του 
χρέους, εφόσον, σύµφωνα µε το ανακοινωθέν του Eurogroup, 
θα υπάρξει ανώτατο όριο στις τοκοχρεολυτικές υποχρεώσεις της 
Ελλάδας στο 15% του ΑΕΠ και αργότερα στο 20% του ΑΕΠ –ε-
ξέλιξη που δεν σηµαίνει πολλά πράγµατα–, ενώ όλες οι ρυθµί-
σεις σε σχέση µε τον χρόνο αποπληρωµής και τα επιτόκια δεν 
πρόκειται να δηµιουργήσουν –όπως αναφέρει το κοινό ανακοι-
νωθέν– πρόσθετες επιβαρύνσεις για τις πιστώτριες χώρες. ∆ιευ-
κρινίζεται µάλιστα ότι δεν υπάρχει λόγος να αναφερθούν συγκε-
κριµένοι αριθµοί, εφόσον δεν µπορούν να γίνουν µακροπρόθε-
σµες προβλέψεις.

Η ρύθµιση του χρέους, έτσι όπως ανακοινώθηκε, έχει περισ-
σότερο σχέση µε την ψυχολογία παρά µε την ουσία. Οι Ευρω-
παίοι εταίροι στέλνουν µήνυµα στις αγορές ότι δεν θα αφήσουν 
το ελληνικό ∆ηµόσιο να πέσει έξω και σ’ εµάς πως πρέπει να α-
ντιµετωπίσουµε τη σκληρή πραγµατικότητα και να αρχίσουµε να 
λύνουµε τα µεγάλα προβλήµατα, εφόσον ρυθµίστηκαν όλες οι εκ-
κρεµότητες. Είµαστε υποχρεωµένοι σε µια δύσκολη επιστροφή 
στην πραγµατικότητα µε σκληρότερα µέτρα, αυστηρότερη επιτή-
ρηση, µεγαλύτερης διάρκειας µνηµόνιο και δηµόσιο χρέος πάντα 
στο ύψος του. Οι οικονοµικοί µύθοι του ΣΥΡΙΖΑ κατέρρευσαν 
µε πάταγο και δεν υπάρχει κανένας λόγος να τους αντικαταστή-
σουµε µε άλλους.

www.kyrtsos.gr  George Kirtsos   @GiorgosKyrtsos

ΜΕ ΕΝΑ ΚΛΙΚ ΣΤΗ ΣΚΕΨΗ ΚΑΙ ΣΤΗ ∆ΡΑΣΗ ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

Η ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ
ΤΗΣ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ 
ΕΦΕΡΕ ΤΟ ΤΕΛΟΣ 

ΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΜΥΘΩΝ

Πρέπει να αντιµετωπίσουµε 
αποτελεσµατικά µία εξαιρετικά 

σύνθετη πραγµατικότητα.

H επιτήρηση της οικονοµικής πολιτικής 
της κυβέρνησης έγινε αυστηρότερη και 
σε περιπτώσεις εξευτελιστική, όπως στο 
θέµα του ΕΚΑΣ.

Η ρύθµιση του χρέους που 
ανακοινώθηκε έχει περισσότερο σχέση 
µε την ψυχολογία παρά µε την ουσία και 
τη χρηµατοδότησή του.

 ΤΟΥ ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗ ΤΗΣ Ν∆ 
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ
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συνέντευξη

Τ
ο κεντροδεξιό κυβερνών κόµµα ∆ηµοκρατικός 
Συναγερµός κέρδισε τις βουλευτικές εκλογές της 
περασµένης Κυριακής στην Κύπρο πέφτοντας σχε-
δόν 4 µονάδες. Είναι µια καλή επίδοση σε σχέση 
µε ό,τι έχει συµβεί στις περιπτώσεις των άλλων 
κοµµάτων στην Ε.Ε. που κυβέρνησαν εφαρµόζο-
ντας µνηµόνια. Ο ευρωβουλευτής και αντιπρόε-

δρος του ∆ΗΣΥ Λευτέρης Χριστοφόρου δεν κρύβει την ικανοποί-
ησή του, εξηγεί το µήνυµα της κάλπης και αναφέρεται σε αυτά 
που έρχονται – στο Κυπριακό και στην οικονοµία.

Ποιο είναι το κεντρικό πολιτικό συµπέρασµα από τις κυ-
πριακές βουλευτικές εκλογές;
Το 2013 η Κύπρος βρισκόταν στο χείλος της καταστροφής, δεν 
µπορούσε να δανειστεί, υπέστη 22 υποβαθµίσεις της οικονοµίας 
και η κυπριακή οικονοµία κατετάγη στην κατηγορία «σκουπί-
δια», το τραπεζικό σύστηµα κινδύνευε µε πλήρη κατάρρευση, η 
ανεργία εκτοξεύτηκε στο 15%, τεράστια κρατικά ελλείµµατα και 
αύξηση του δηµόσιου χρέους, τα κρατικά ταµεία άδειασαν και 
δεν υπήρχαν χρήµατα για µισθούς και συντάξεις και ουσιαστικά 
η χώρα όδευε προς ολοκληρωτική καταστροφή. Η τότε αριστερή 
κυβέρνηση δεν λάµβανε µέτρα και καθυστερούσε τη συµφωνία 
µε την τρόικα. Τον Μάρτιο του 2013 ανέλαβε τη διακυβέρνηση 
του τόπου ο ∆ηµοκρατικός Συναγερµός µε τον Νίκο Αναστασι-
άδη και άµεσα, εντός του Μαρτίου, συµφώνησε µε την τρόικα 
και υπογράφηκε µνηµόνιο. Το κυπριακό µνηµόνιο ήταν το πιο 
σκληρό και το πιο δύσκολο µνηµόνιο. Παρά ταύτα, µε σκληρή 
δουλειά, µε αυστηρή εφαρµογή του µνηµονίου, µε δύσκολες και 
µε υψηλό πολιτικό κόστος αποφάσεις, η κυβέρνηση και ο ∆η-
µοκρατικός Συναγερµός υλοποίησαν το µνηµόνιο µέσα σε τρία 
χρόνια και η Κύπρος µπήκε σε τροχιά ανάπτυξης και βελτίω-
σης των κοινωνικοοικονοµικών της δεδοµένων.

Το διακύβευµα των εκλογών ήταν ξεκάθαρο. Να στηριχτεί 
η εκσυγχρονιστική προσπάθεια της κυβέρνησης του Νίκου Α-
ναστασιάδη µε υπεύθυνες πολιτικές ή να επιστρέψουµε στον 
λαϊκισµό και στις συνταγές της χρεοκοπίας. Ο λαός εµπιστεύ-
τηκε σε µεγάλο βαθµό την πολιτική του ∆ηµοκρατικού Συνα-
γερµού, αφού τον στήριξε για να παραµείνει πρώτη πολιτική 
δύναµη στον τόπο.

Ποιο ήταν το µήνυµα για τον ∆ΗΣΥ από την κοινωνική βάση;
Οι Κύπριοι πολίτες δοκιµάστηκαν σκληρά τα τελευταία χρόνια 
εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης και δικαίως κάποιοι αισθάνο-
νται απογοητευµένοι και εκδήλωσαν την αντίδρασή τους είτε 
µε την αποχή είτε µε άλλες κοµµατικές επιλογές. Κατανοούµε 

Γνωρίζαµε ότι θα έχουµε πολιτικό 
κόστος, αλλά για να σώσουµε τη 
χώρα µας ήταν επιβεβληµένο 
να πάρουµε επώδυνα µέτρα και 
να σταθούµε µε υπευθυνότητα 
απέναντι στον λαϊκισµό. Ακόµα 
και στην προεκλογική περίοδο δεν 
παρασυρθήκαµε σε εύκολες και 
ανέξοδες προεκλογικές υποσχέσεις.

 ΣΤΗΝ ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ

«Οι Κύπριοι πολίτες στηρίζουν 
την εκσυγχρονιστική 
προσπάθεια της κυβέρνησης»

Λευτέρης Χριστοφόρου, 
ευρωβουλευτής του ∆ΗΣΥ

τη δυσαρέσκειά τους και λάβαµε τα µηνύµατά τους. Γνωρίζαµε 
ότι θα έχουµε πολιτικό κόστος, αλλά για να σώσουµε τη χώρα 
µας ήταν επιβεβληµένο να πάρουµε επώδυνα µέτρα και να στα-
θούµε µε υπευθυνότητα απέναντι στον λαϊκισµό. Ακόµα και στην 
προεκλογική περίοδο δεν παρασυρθήκαµε σε εύκολες και ανέ-
ξοδες προεκλογικές υποσχέσεις.

Ισχύει η εκτίµηση ότι ενισχύεται στο Κοινοβούλιο το ρεύµα 
εναντίον της λύσης του Κυπριακού;
Ο κυπριακός λαός στο σύνολό του επιθυµεί ειλικρινά και διεκ-
δικεί λύση µε όλες του τις δυνάµεις, εδώ και 42 χρόνια. Υπάρ-
χουν και ακραίες φωνές που δηµιουργούν την εντύπωση, είτε 
µε τις θέσεις είτε µε τις συµπεριφορές τους, ότι δεν επιθυµούν 
συνύπαρξη µε τους Τουρκοκύπριους, αλλά αναφερόµαστε σε 
µικρή, µεµονωµένη µειοψηφία. Βασιζόµενος στο γεγονός ότι 
ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας δεν προτίθεται να παρουσιάσει 
σχέδιο λύσης στο δηµοψήφισµα εάν το σχέδιο δεν τυγχάνει της 
πλειοψηφικής αποδοχής των Ελληνοκυπρίων, τούτο διασφαλί-
ζει και την έκβαση του αποτελέσµατος. Οι βουλευτικές εκλογές 
δεν έγιναν µε µοναδικό κριτήριο τις θέσεις των κοµµάτων στο 
Κυπριακό. Στις συζητήσεις και τις αντιπαραθέσεις προεκλογικά 
κυριάρχησαν τα θέµατα της οικονοµίας.

Ήταν σοκ για εσάς η εκπροσώπηση του ακροδεξιού ΕΛΑΜ 
στη Βουλή;
Το ΕΛΑΜ κατόρθωσε οριακά, µε ποσοστό 3,7% –το όριο είναι 
3,6%–, να εισέλθει στο κυπριακό Κοινοβούλιο. Η ετυµηγορία 
του λαού είναι σεβαστή.

Να περιµένουµε εξελίξεις στο Κυπριακό;
Οι εκλογές δεν επηρέασαν την πορεία των συνοµιλιών. Ευελ-
πιστούµε ότι µαζί µε την πρόοδο των συνοµιλιών και την εµβά-
θυνση και συζήτηση πολλών πτυχών του Κυπριακού θα ολο-
κληρωθεί αυτή η διαδικασία και θα υπάρξουν πραγµατικές συ-
γκλίσεις. Η δική µας πλευρά εδώ και 42 χρόνια επιδιώκει και 
διεκδικεί λύση, γιατί κάθε µέρα που περνά και δεν επιλύεται 
το Κυπριακό, οι Ελληνοκύπριοι καταβάλλουν τεράστιο κόστος.

Οι προβλέψεις για την πορεία των συνοµιλιών και τη λύση 
του Κυπριακού είναι παρακινδυνευµένες. Πιστεύουµε, είναι 
αποδεδειγµένο και παραδεκτό ότι το κλειδί της λύσης του Κυ-
πριακού βρίσκεται στην Άγκυρα. Εάν η Τουρκία αποφασίσει να 
λύσει το Κυπριακό, µπορεί να το λύσει εδώ και τώρα. Για πολ-
λοστή φορά καλούµε όλους να ασκήσουν πιέσεις στην Τουρκία 
για να υποχρεωθεί να λύσει το Κυπριακό στην πράξη και όχι µε 
δηλώσεις άνευ περιεχοµένου.

Υπάρχει δικαιολογηµένη αισιοδοξία για την πορεία της οι-
κονοµίας;
Για την οικονοµία υπάρχουν ενδείξεις, δεδοµένα και στοιχεία 
τα οποία οφείλουµε να λαµβάνουµε υπόψη και δεν πρέπει να 
βασιζόµαστε µόνο σε εκτιµήσεις και ευσεβοποθισµούς. Η Κύ-
προς πριν από τρία χρόνια βούλιαζε στα ελλείµµατα, στα χρέη, 
στην ύφεση, στην ανεργία και στην πλήρη διάλυση και αποδιορ-
γάνωση. ∆εν αγνοούµε τις συνέπειες και τα θύµατα που άφησε 
πίσω της η κρίση και µιλάµε για ανθρώπους που συνεχίζουν να 
υποφέρουν, οφείλουµε να εστιάσουµε τις προσπάθειές µας και 
να θέσουµε τις προτεραιότητές µας για τη διαχείριση όλων των 
κοινωνικών προβληµάτων.

Σήµερα η κυπριακή οικονοµία κατόρθωσε να δηµιουργεί 
πρωτογενή πλεονάσµατα, παρουσίασε ρυθµό ανάπτυξης 2,7%, 
που είναι ο υψηλότερος ρυθµός ανάπτυξης όλης της Ευρωζώ-
νης, µειώθηκε η ανεργία κατά 20%, και είναι ο υψηλότερος ρυθ-
µός µείωσης της ανεργίας στην Ε.Ε., υπήρξαν διαρκείς αναβαθ-
µίσεις της οικονοµίας µας από τους διεθνείς οίκους και γενικά 
υπάρχει θετική βελτίωση σε όλους τους οικονοµικούς δείκτες. 
Πιστεύουµε ότι τη βελτίωση των αριθµών στην οικονοµία θα α-
κολουθήσουν οι θετικές επιδράσεις και στην πραγµατική οικο-
νοµία και στην κοινωνία. Εάν συνεχιστεί η οικονοµική πολιτική 
που άρχισε πριν από τρία χρόνια και συνεχίσουν ο εκσυγχρονι-
σµός και η µεταρρύθµιση στη δηµόσια υπηρεσία και στην κυ-
πριακή οικονοµία.

Οι ευρωπαϊκοί λαοί εκφράζουν µε όλο και πιο ακραίους τρό-
πους τη δυσφορία τους για τις ανισότητες και την εξάρτηση 
των πολιτικών από τις οικονοµικές ελίτ. Πού πάει η Ε.Ε.;
Υπάρχουν σηµαντικά προβλήµατα στην Ε.Ε. και πολλές φορές δι-
καιολογηµένα οι πολίτες δυσφορούν και διαµαρτύρονται. Παρά 
ταύτα, όµως, πιστεύω ότι η Ε.Ε. µέσα από τη λειτουργία και τις 
πολιτικές της πρόσφερε σηµαντικό έργο και στήριξε σηµαντικές 
κοινωνικές και φιλολαϊκές πολιτικές. Αδικούν την Ε.Ε. όσοι βρί-
σκουν την ευκαιρία και ισοπεδωτικά και µηδενιστικά επιτίθε-
νται σε αυτήν. Η Ε.Ε. έχει και δυσκολίες και δυσλειτουργίες και 
λάθη, αλλά δεν ευθύνεται για όλους και για όλα. Για τις ανισότη-
τες υπάρχει µεγάλο θέµα. Όµως ανισότητες δεν υπάρχουν µόνο 
στην Ε.Ε. Επί παραδείγµατι, οι χώρες που είναι εκτός Ε.Ε. έχουν 
ακόµη µεγαλύτερες ανισότητες. Πιστεύω ότι η Ε.Ε. δηµιούργησε 
καλύτερη Ευρώπη και για τους πολίτες και για τις κοινωνίες και 
για άλλα θέµατα. Είµαι πεπεισµένος ότι ο κόσµος χωρίς αυτήν 
δεν θα ήταν καλύτερος. Γι’ αυτό πρωτίστως οι πολίτες οφείλουν 
και οφείλουµε να θωρακίσουµε την Ε.Ε. και όλοι µαζί να δηµι-
ουργήσουµε µια καλύτερη Ευρώπη.
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ρεπορτάζ

Σ
οβαρά ερωτήµατα για τη διαχείριση των 
προσφυγικών ροών έφερε στην επιφάνεια 
η επιχείρηση για την εκκένωση της Ειδο-
µένης σε συνδυασµό µε τις αµήχανες θρι-
αµβολογίες κυβερνητικών στελεχών και υ-
πηρεσιακών παραγόντων το µεσηµέρι της 

Πέµπτης 26 Μαΐου, που ανήγγειλαν την ολοκλήρωση της 
επιχείρησης για την πλήρη εκκένωση του καταυλισµού, η 
οποία είχε αρχίσει το πρωί της Τρίτης.

Συγκεκριµένα, στο δελτίο του Συντονιστικού Συµβου-
λίου για τη ∆ιαχείριση των Προσφυγικών Ροών, το οποίο 
εκδίδεται στις 8 το πρωί και συντάσσεται ουσιαστικά µε τα 
στοιχεία της προηγούµενης ηµέρας:
• Στις 23 Μαΐου η χώρα εµφανίζεται να φιλοξενεί 54.185 πρό-
σφυγες, από τους οποίους οι 8.424 εντός του camp της Ειδο-
µένης.
• Στις 24 Μαΐου, που ξεκίνησε η επιχείρηση, η χώρα εµφα-
νίζεται να φιλοξενεί 54.124 πρόσφυγες, από τους οποίους οι 
8.199 στην Ειδοµένη, δηλαδή 225 λιγότεροι.
• Στις 25 Μαΐου, δεύτερη ηµέρα της επιχείρησης, η χώρα συ-
νολικά εµφανίζεται να φιλοξενεί 53.875 πρόσφυγες, δηλαδή 
249 λιγότερους από την προηγουµένη, απόκλιση ασυνήθι-
στη για τις καταγραφές των ροών. Από αυτούς, οι 6.168 φέρο-
νται να είναι στην Ειδοµένη και αν σε αυτούς προστεθούν οι 
2.031 που µε βάση τα επίσηµα στοιχεία µετεγκαταστάθηκαν, 
φτάνουµε στους 8.199 της προηγούµενης ηµέρας ακριβώς.
• Στις 26 Μαΐου για την Ειδοµένη δεν υπάρχουν νούµερα, 
διότι, όπως σηµειώνεται, «η ακριβής καταγραφή θα πραγµα-
τοποιηθεί µετά την ολοκλήρωση της εκκένωσης της Ειδοµέ-
νης». Κανονικά θα έπρεπε να είναι 5.162, διότι, σύµφωνα µε 
τα επίσηµα ανακοινωµένα στοιχεία, την προηγουµένη είχαν 
αποχωρήσει άλλα 1.006 άτοµα. Πάντως ο συνολικός αριθµός 
των προσφύγων παραµένει ακριβώς ίδιος µε την προηγού-
µενη ηµέρα: 53.875.

Το πρωί της 26ης Μαΐου ο υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη Γ. Τόσκας είπε σε συνέντευξή του ότι στην Ειδοµένη µέ-
νουν 1.500 άτοµα και σε παρακείµενο βενζινάδικο έχουν µε-
τακινηθεί άλλα 2.000 άτοµα. Πρακτικά, δηλαδή, είχαν ήδη 
«χαθεί» τουλάχιστον 1.500 άτοµα.

Άρα, όταν το µεσηµέρι της Πέµπτης τα κυβερνητικά στε-
λέχη πανηγύριζαν για την πλήρη εκκένωση, θα πρέπει να 
είχαν φύγει από το πρωί και µέσα σε έξι ώρες πάνω 1.500 
άτοµα, δηλαδή περισσότεροι απ’ όσους είχαν φύγει όλη την 
προηγούµενη ηµέρα. Και χωρίς να ανακοινωθούν ακριβή 
στοιχεία για τα λεωφορεία της µεταφοράς.

Στην παρατήρηση «πολύ γρήγορα τελείωσε η επιχεί-
ρηση» η εκτίµηση που ακούστηκε ήταν ότι «ένα µέρος πρέ-
πει να έφυγε µε τα πόδια», όµως από καµία µαρτυρία δηµο-
σιογράφου ή κάποιου άλλου που βρισκόταν στην περιοχή, 
έστω µακριά από το στρατόπεδο, δεν προκύπτει τόσο µαζική 
έξοδος ανθρώπων.

Απ’ όλα αυτά τα στοιχεία προκύπτουν δύο βασικές εκδο-
χές για την απάντηση στο ερώτηµα «πόσοι άνθρωποι ήταν 
στην Ειδοµένη;». Ή δεν είχε γίνει καλά η µέτρηση ή είχε 
φουσκωθεί επίτηδες ο αριθµός. Και αν ίσχυε το πρώτο, τι ση-

µασία είχε αυτό για τις δαπάνες που έγιναν για τις αναγκαίες 
προµήθειες για τους ανθρώπους που ήταν εκεί; Θα υπολογι-
στεί ποτέ το ακριβές κόστος της Ειδοµένης και ποιοι διαχει-
ρίστηκαν αυτό το ποσό;

Η γραµµή
Το δεύτερο θέµα που έχει ενδιαφέρον είναι πότε ακρι-
βώς έγινε η απελευθέρωση της γραµµής που είχε καταλη-
φθεί. ∆ιότι, σύµφωνα µε τις δηλώσεις που έκαναν στελέχη 
της ΤΡΑΙΝΟΣΕ, τη δεύτερη ηµέρα της επιχείρησης, στις 25 
Μαΐου, είχε ήδη τοποθετηθεί φράχτης περίπου ενός χιλιο-
µέτρου κατά µήκος και σε απόσταση πέντε µέτρων ένθεν κα-
κείθεν της γραµµής, για να «διασφαλιστεί πως δεν θα κλεί-
σει ξανά».

Με δεδοµένο ότι η επιχείρηση έγινε στις 24 και στις 25 
Μαΐου, πότε πρόλαβε η ΤΡΑΙΝΟΣΕ και άπλωσε µε «δικά της 
έξοδα» (που υπολογίζονται σε 40.000 ευρώ) αυτό τον ειδικό 
φράχτη;

Επίσης, δεν έχει διευκρινιστεί αν η αστυνοµία είχε κά-
ποιο πρόβληµα στην απελευθέρωση της γραµµής, η οποία 
δεν είχε γίνει νωρίτερα διότι η κυβέρνηση δεν ήθελε να χρη-
σιµοποιήσει βία.

Το τρίτο θέµα που έχει να κάνει µε τη σιδηροδροµική 
γραµµή είναι η συνέχεια του δροµολογίου. Όπως έγινε γνω-
στό από τη Σερβία, η σιδηροδροµική γραµµή στη Νότια Σερ-
βία έχει κλείσει για να ανακατασκευαστεί. Σύµφωνα µε τις 
πληροφορίες από το Βελιγράδι, η γραµµή δεν πρόκειται να 
ξανανοίξει πριν από τις αρχές του 2017, αν και πληροφορίες 
από τα Σκόπια αναφέρουν ότι το δροµολόγιο προς το Βελι-
γράδι θα επαναληφθεί στις 18 Ιουνίου. Πάντως, το online σύ-
στηµα κρατήσεων των σερβικών σιδηροδρόµων λέει ότι δεν 
υπάρχει τρένο στη γραµµή προς Σκόπια-Θεσσαλονίκη του-
λάχιστον µέχρι τις 26 Ιουνίου, που δίνει τη δυνατότητα κρα-
τήσεων.

Αν ισχύσει τελικά αυτό το χρονοδιάγραµµα, ο αποκλει-
σµός θα έχει λειτουργήσει ως όπλο σε έναν εµπορικό πόλεµο 
για το πώς θα γίνει η µεταφορά των φορτίων την εποχή της α-
νακατασκευής της γραµµής. Ουσιαστικά, δηλαδή, ο αποκλει-
σµός έστειλε τα φορτία στη ∆υτική Ευρώπη οδικώς µέσω Ε-
γνατίας και ακτοπλοϊκώς µέσω Ηγουµενίτσας, ενώ αν έφτα-
ναν στη Σερβία, θα µεταφέρονταν οδικώς µε σερβικά µέσα 
για το τµήµα που ανακατασκευάζεται.

Σύµφωνα µε τον Σύνδεσµο των Μεταφορέων της Βόρειας 

Ελλάδας, µόνο στην Ουγγαρία υπάρχουν επτά τρένα που πε-
ριµένουν και δεν µπορούσαν να έρθουν λόγω του αποκλει-
σµού, ενώ στην Ελλάδα περιµένουν 240 άδεια βαγόνια για 
να φύγουν και να φορτώσουν, η δε ΤΡΑΙΝΟΣΕ αφήνει να εν-
νοηθεί ότι επτά από τα εννέα τρένα που λειτουργούσαν πριν 
από τον αποκλεισµό θα επαναδροµολογηθούν.

Το ερώτηµα όµως πώς θα γίνεται η µεταφορά των προϊ-
όντων τα οποία θα µεταφέρονται µε τρένο από την Ελλάδα 
προς την Κεντρική Ευρώπη µένει.

Ερωτηµατικά έχουν δηµιουργηθεί και σε ό,τι αφορά το 
κόστος του αποκλεισµού. Τα επίσηµα στοιχεία της ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ µιλούν για 2,5 εκατ. ευρώ από τον αποκλεισµό των 70 
ηµερών, ενώ τα στοιχεία του Συνδέσµου των Μεταφορέων α-
νεβάζουν το κόστος σε περίπου 6 εκατ. ευρώ.

Αν ισχύει ο ένας από τους δύο αριθµούς, τίθεται σοβαρό 
θέµα αξιοπιστίας και για τους µεταφορείς αλλά κυρίως για 
την ΤΡΑΙΝΟΣΕ. Αν είναι σωστοί και οι δύο αριθµοί, είναι 
προφανές ότι οι µεταφορές στην Ελλάδα έχουν τεράστιο πε-
ριθώριο κέρδους.

 ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΤΗΣ

«ΧΑΘΗΚΑΝ»  
1.500 ΠΡΟΣΦΥΓΕΣ  
ΣΤΗΝ ΕΚΚΕΝΩΣΗ 
ΤΗΣ ΕΙ∆ΟΜΕΝΗΣ

Περίπου 1.500 άτοµα που 
υποτίθεται ότι φιλοξενούνταν 
στον καταυλισµό της 
Ειδοµένης «αγνοούνται» µετά 
την επιχείρηση εκκένωσης. 
Λάθος µέτρηση ή εσκεµµένο 
φούσκωµα;
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ευρώπη

∆
εν συµβαίνει συχνά ολόκληρη η Ευρώπη να 
περιµένει τα αποτελέσµατα της επιστολικής 
ψήφου στις εκλογές µιας χώρας-µέλους της 
Ε.Ε. για το τελικό αποτέλεσµα. Κι έπειτα να 
πανηγυρίζει για το αποτέλεσµα των εκλογών, 
την ώρα που ένας ακροδεξιός υποψήφιος πήρε 

σχεδόν το 50% των ψήφων. Έτσι όµως συνέβη στις πρόσφατες 
προεδρικές εκλογές στην Αυστρία, όπου ο υποψήφιος των Πρα-
σίνων Αλεξάντερ βαν ντερ Μπέλεν, πίσω από τον οποίο στοι-
χήθηκαν όλα τα κόµµατα του αυστριακού δηµοκρατικού τόξου, 
κέρδισε τελικά στο νήµα µε 50,3% των ψήφων, έναντι 49,7% του 
ακροδεξιού αντιπάλου του Νόρµπερτ Χόφερ. Είναι µεν το καλύ-
τερο, αλλά δεν είναι ένα καλό αποτέλεσµα και δείχνει πόσο πολύ 
έχουν αλλάξει τα δεδοµένα.

Ειδικά αν σκεφτεί κάποιος ότι τη δεκαετία του 1980 δεκά-
δες χιλιάδες άνθρωποι διαµαρτυρήθηκαν για την είσοδο ενός 
και µόνο βουλευτή του ακροδεξιού κόµµατος CP στην Ολλαν-
δία, ενώ το 2000 οι ευρωπαϊκές χώρες µποϊκοτάρισαν τη νέα αυ-
στριακή κυβέρνηση, επειδή περιλάµβανε το αυστριακό Κόµµα 
της Ελευθερίας (FPΟ). Είναι το ίδιο κόµµα που παραλίγο να ε-
κλέξει Πρόεδρο και που πολλοί αναµένουν να κερδίσει και στις 
επόµενες βουλευτικές εκλογές, σπάζοντας τον παραδοσιακό δι-
κοµµατισµό Σοσιαλιστών και Συντηρητικών, που κυβερνούν την 
Αυστρία εναλλάξ ή και σε συνασπισµούς µετά τον Β΄ Παγκόσµιο 
Πόλεµο.

O Αλεξάντερ βαν ντερ Μπέλεν ήρθε πρώτος σε εννέα από τις 
δέκα κυριότερες πόλεις της χώρας, ενώ ο Χόφερ κυριάρχησε στις 
αγροτικές περιοχές. Η υποστήριξη προς τον ακροδεξιό υποψή-
φιο ήταν εξαιρετικά υψηλή στην εργατική τάξη και στους χειρώ-
νακτες, φτάνοντας σχεδόν το 90%, ενώ όσοι έχουν πτυχίο πα-
νεπιστηµίου ή άλλους τίτλους τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στρά-
φηκαν προς τον πράσινο υποψήφιο. Ακόµη, οι ψήφοι για τον 
Χόφερ µεταξύ των ανδρών ήταν 60%, ενώ µεταξύ των γυναικών 
ήταν 60% για τον Βαν ντερ Μπέλεν.

Ο νέος Πρόεδρος της Αυστρίας είναι στην πραγµατικότητα 
ένας κοσµοπολίτης ανεξάρτητος υποψήφιος που έχει εκφραστεί 
υπέρ της Ε.Ε. Είναι ο ηγέτης των Πρασίνων εδώ και µία δεκαε-
τία και πολλοί χειροκρότησαν το γεγονός ότι πρόκειται για τον 
πρώτο εκλεγµένο πράσινο επικεφαλής κράτους στον κόσµο. Μι-
λώντας µετά τη νίκη του, είπε ότι καταλαβαίνει πως πολλοί Αυ-
στριακοί είχαν διαφορετικές απόψεις και ότι µερικοί άνθρωποι 
ήταν θυµωµένοι, προσθέτοντας ότι «οι άνθρωποι µπορεί να είναι 
διαφορετικοί και να εξακολουθούν να αντιµετωπίζουν ο ένας 
τον άλλο µε σεβασµό». Για να γυρίσουµε στις επιστολικές ψή-
φους, τα επινίκια θα ήταν τελείως διαφορετικά χωρίς τις σχεδόν 
700.000 ψήφους που έφτασαν από το εξωτερικό. Σύµφωνα µε τα 
προσωρινά αποτελέσµατα, πριν καταµετρηθεί η γνώµη των Αυ-
στριακών οµογενών, ο ακροδεξιός υποψήφιος Νόρµπερτ Χόφερ 
προηγούνταν του αντιπάλου του. Ο πρώτος οικολόγος Πρόε-
δρος χώρας στον κόσµο κέρδισε τελικά µε διαφορά µόλις 31.000 
ψήφων από τις 4,64 εκατοµµύρια ψήφους.

Έτσι, κανείς δεν µπορεί πλέον να αρνηθεί ότι µολονότι η ε-
πικράτηση του Χόφερ αποφεύχθηκε την ενδεκάτη ώρα, τα απο-
τελέσµατα των αυστριακών εκλογών µεγεθύνουν την πολιτική 
κρίση που περνούν τα mainstream πολιτικά κόµµατα της χώρας. 
Μια κρίση που αντικατοπτρίζει την κρίση της ευρωπαϊκής πολι-
τικής σκηνής, όπου η κοινή πεποίθηση ότι τα ριζοσπαστικά κόµ-
µατα και τα κόµµατα του περιθωρίου έχουν «πλαφόν» στην υ-
ποστήριξη που θα µπορούσαν να λάβουν από τους ψηφοφόρους 
µοιάζει να καταρρέει.

Οι καρποί της οργής
Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες τα εκλογικά κέρδη για τα ακροδεξιά 
και εθνικιστικά κόµµατα είναι εντυπωσιακά, παρ’ ότι αυτά καλύ-
πτουν ένα ευρύ πολιτικό φάσµα και κάθε χώρα έχει τις ιδιαιτερό-
τητές της. Η προσφυγική κρίση έχει τροφοδοτήσει µια σπασµω-
δική αντίδραση ενάντια στο πολιτικό κατεστηµένο, αλλά το κύµα 
της δυσαρέσκειας φέρνει στην επιφάνεια και φόβους σχετικά µε 
την παγκοσµιοποίηση και τη διατήρηση της εθνικής ταυτότητας 
που προϋπήρχαν. Πολλοί πολιτικοί παρατηρητές θεωρούν ότι το 
Εθνικό Μέτωπο της Μαρίν Λεπέν είναι η µεγαλύτερη εθνικιστική 
πρόκληση απέναντι στις φιλελεύθερες δηµοκρατικές παραδόσεις 
της Ευρώπης. Και όλα τα µάτια θα στραφούν στη Γαλλία στις εκλο-
γές για τη γαλλική προεδρία το 2017, όπου η Λεπέν αναµένεται να 
τα δώσει όλα προκειµένου να µπει στο Ελιζέ. Το µοτίβο όµως είναι 
κοινό. Σε χώρες της πρώην Ανατολικής Ευρώπης, όπως η Ουγγα-
ρία, η Πολωνία και η Σλοβακία, αλλά και σε χώρες όπως η ∆ανία ή 
ακόµη και η Ελβετία, βλέπουν τα κόµµατα που «σκαλίζουν» αντι-
ευρωπαϊκά, ξενοφοβικά ένστικτα να παίρνουν αποτελέσµατα που 
ανατρέπουν τον τρόπο µε τον οποίο ξέραµε ότι ψηφίζουν οι πο-
λίτες.

∆εν είναι απλώς η έκρηξη της υποστήριξης προς την ακρο-
δεξιά – είναι η διαφαινόµενη έκρηξη ευρύτερης πολιτικής δυσα-
ρέσκειας που εκφράζεται µέσα από ψήφους που πηγαίνουν συ-
νειδητά στα άκρα. Οι πολίτες επιδιώκουν να απονοµιµοποιήσουν 
µε την ψήφο τους τα παραδοσιακά κόµµατα και τους πολιτικούς 
που τους κυβερνούσαν για δεκαετίες. ∆εν σκέφτονται πάνω στη 
γραµµή «περιθώριο - κατεστηµένα κόµµατα», όλο και περισσό-
τεροι αδιαφορούν ακόµη και για καταφανώς εγκληµατικές συ-
µπεριφορές. Όλο και περισσότερο οι εκλογές αποτελούν για τους 
ψηφοφόρους όχι µια πλατφόρµα όπου ταυτίζονται µε ένα ιδεο-
λογικό αφήγηµα αλλά µια αναγκαστική επιλογή ανάµεσα σε ε-
ναλλακτικές που δεν γοητεύουν. Οι άνθρωποι ψηφίζουν αυτό 
που θεωρούν το καλύτερο από τα δύο κακά. Οι επερχόµενες προ-
εδρικές εκλογές των ΗΠΑ είναι κι αυτές ένα παράδειγµα αυτού 
του φαινοµένου.

∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι τα ακροδεξιά κόµµατα στην Ευ-
ρώπη επωφελούνται από την «τέλεια καταιγίδα». Η Ευρώπη «πο-
λιορκείται» από πρόσφυγες και µετανάστες και «απειλείται» από 
τζιχαντιστές τροµοκράτες. Υπάρχουν όµως και βαθύτεροι κοινω-
νικοί µετασχηµατισµοί, που αντικατοπτρίζονται στις αλλαγές. Αρ-
κετά από αυτά τα κόµµατα δεν είναι καινούργια, το βελγικό Φλα-
µανδικό Συµφέρον (Vlaams Belang), το γαλλικό Εθνικό Μέτωπο 
(FN), η ιταλική Λέγκα του Βορρά (LN), καθώς και το Κόµµα της 
Ελευθερίας στην Αυστρία, «πετούσαν χαµηλά» σε όλες τις κάλπες 
µέχρι σήµερα.

Το «παλιό» υποχωρεί
Η διαφορά είναι ότι εν µέσω µιας πολυεπίπεδης κρίσης στην Ευ-
ρώπη το µεταπολεµικό πολιτικό κατεστηµένο µοιάζει να βουλιά-
ζει. Οι γνωστοί κεντροδεξιοί-κεντροαριστεροί συσχετισµοί δεν 
γοητεύουν πλέον τους πολίτες και οι επαγγελµατίες πολιτικοί 
εκτός από τον κυνισµό τους έχουν να αντιµετωπίσουν και εναλ-
λακτικές όπως η Εναλλακτική για τη Γερµανία, δυνάµεις οι οποίες 
κινούνται εκτός του πλαισίου της ευγενικής πολιτικής αντιπαρά-
θεσης του κατεστηµένου των Βρυξελλών.

Στην Ελλάδα ο δικοµµατισµός κατέρρευσε εν µέσω της µεγά-
λης οικονοµικής κρίσης και η Χρυσή Αυγή είναι η τρίτη πολιτική 
δύναµη στο Κοινοβούλιο. Είµαστε βέβαια θύµατα του προγράµ-
µατος διάσωσης και η λιτότητα που επιβλήθηκε στον ευρωπαϊκό 
Νότο είχε κι αλλού πολιτικά θύµατα.

Στην Πορτογαλία ο σοσιαλιστής Αντόνιο Κόστα, µε ad hoc 
στήριξη από το Αριστερό Μπλοκ και τους Κοµµουνιστές, υποσχέ-
θηκε χαλάρωση της λιτότητας, αλλά προσπαθεί να γεφυρώσει το 
χάσµα µεταξύ των υποσχέσεων και των απαιτήσεων, στο εσωτε-
ρικό και στο εξωτερικό της χώρας.

Η Ισπανία, ανίκανη να σχηµατίσει κυβέρνηση από τον περα-
σµένο ∆εκέµβριο, στα τέλη Ιουνίου θα συρθεί σε µια ακόµη εκλο-
γική αναµέτρηση. ∆εν είναι καθόλου σίγουρο ότι οι ίδιοι πολιτικοί 
που απέτυχαν να συµµαχήσουν τους τελευταίους τέσσερις µήνες 
θα το καταφέρουν τον Ιούλιο. Οι νέες κάλπες, τις οποίες, σύµφωνα 
µε τις δηµοσκοπήσεις, οι ψηφοφόροι δεν θέλουν, µπορεί απλώς 
να επιτείνουν το κλίµα απογοήτευσης σε µια χώρα όπου η ανερ-
γία παραµένει πάνω από το 20% και όπου το ψαλιδισµένο παλιό (η 
∆εξιά και οι Σοσιαλιστές) προσπαθεί να βρει κοινό βηµατισµό µε 
το καινούργιο (τους Ciudadanos και τους Podemos).

Την ίδια ώρα οι κάλπες στην Κύπρο, στις πρώτες εκλογές µετά 
την εφαρµογή του µνηµονίου, ανέδειξαν για πρώτη φορά Bουλή 
µε οκτώ κόµµατα, µε µια πολύ δυσάρεστη ελλαδίτικη εξαγωγή, 
την είσοδο του αδελφού κόµµατος της Χρυσής Αυγής, ΕΛΑΜ, 
το οποίο εξασφαλίζει για πρώτη φορά κοινοβουλευτική εκπρο-
σώπηση. Πιο συγκεκριµένα, το ΕΛΑΜ κατάφερε να κερδίσει 
δύο έδρες, µπαίνοντας στη Βουλή µε το οριακό 3,7% – πλέον ι-
σχύει πλαφόν 3,6% αντί του 1,8% που ίσχυε πριν. Οι αναλυτές µι-
λούν κι εδώ για µια βαριά ήττα του διπολισµού που κυριαρχούσε 
τόσα χρόνια µε ∆ΗΣΥ και ΑΚΕΛ, που έπεσαν συνολικά κατά 11%. 
Στη διαµόρφωση του αποτελέσµατος σηµαντικό ρόλο έπαιξε και η 
αποχή, η οποία άγγιξε το 32,63%, µε έναν στους τρεις πολίτες να 
µην προσέρχεται στις κάλπες.

 ΑΝΝΑ ΖΑΡΙΦΗ

ΑΥΣΤΡΙΑ 
Η ΑΚΡΟ∆ΕΞΙΑ 
ΣΤΟ ΝΗΜΑ

O Αλεξάντερ βαν ντερ Μπέλεν ήρθε πρώτος 
σε εννέα από τις δέκα κυριότερες πόλεις 
της χώρας, ενώ ο Χόφερ κυριάρχησε στις 
αγροτικές περιοχές. Η υποστήριξη προς τον 
ακροδεξιό υποψήφιο ήταν εξαιρετικά υψηλή 
στην εργατική τάξη και στους χειρώνακτες, 
φτάνοντας σχεδόν το 90%.
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Η τελευταία σύνοδος της Ευρωοµάδας και το µάλλον 
σπάνια εκτενές κοινό ανακοινωθέν απέδειξαν ότι η 
διαβόητη αξιολόγηση του προγράµµατος δεν είναι 
τόσο µακριά για την Ελλάδα. Ούτε όµως και τόσο 

κοντά όσο ευχολογούσε η κυβέρνηση εδώ και καιρό. Σίγουρα, δε, 
όσα ανέφερε το ανακοινωθέν δεν ταίριαζαν µε κανενός είδους θρι-
αµβολογίες, κυρίως αν αναλογιστεί κανείς όσα η χώρα αναγκάστηκε 
να παραχωρήσει και δεν αναφέρονται σε αυτό. Στ’ αλήθεια, από το 
ξεκίνηµα της κρίσης, αυτό που έχει αξία µετά από κάθε Eurogroup 
δεν είναι η συχνά ηττοπαθής διάθεση που κυριεύει την κοινή 
γνώµη. Αντιστοίχως, δεν έχει και τόση σηµασία η αναµενόµενη µό-
χλευση διά των ΜΜΕ που επιδιώκει η εκάστοτε κυβέρνηση, είτε 
µε πλαστά «νενικήκαµεν» για τους Έλληνες είτε µε κενόδοξες 
κραυγές κατά των υπόλοιπων Ευρωπαίων. Περισσότερο από κάθε 
άλλο, θα έπρεπε να εστιάζουµε στην επισήµανση των νέων συνθη-
κών για τη θέση της χώρας και να οραµατιζόµαστε, όσο πιο πρα-
κτικά γίνεται, την κοινή προσπάθεια για την αναστροφή του σπιράλ 
της κρίσης, όπου ο τόπος βρίσκεται επί σχεδόν οκταετία σε συνθή-

κες δηµοκρατίας. Αν αναλογιστούµε, περισσότερο µάλλον απ’ ό,τι η 
ανεκδιήγητη και όλως καταστροφική επταετία της χούντας.

Αν, λοιπόν, κάτι πρέπει να κρατήσουµε ως κοινωνία από το τε-
λευταίο ανακοινωθέν, είναι η αναγνώριση σηµαντικής πια προό-
δου στο πρόγραµµα δηµοσιονοµικής σταθεροποίησης της χώρας 
και η σχετική πρόοδος στις διαρθρωτικές αλλαγές, όπως οι ιδιω-
τικοποιήσεις, ικανές αµφότερες να οδηγήσουν σύντοµα στην ολο-
κλήρωση της αξιολόγησης από τους θεσµούς. Για άλλη µια φορά, 
βέβαια, τα έξαλλα νταούλια έγιναν διαµιάς σεµνά τύµπανα αναφο-
ρικά µε τυχόν νέο κούρεµα του δηµόσιου χρέους, που παραπέµπε-
ται για µετά από δύο χρόνια. Σιωπή, επίσης, τηρήθηκε για την άρση 
των περιορισµών στη διακίνηση κεφαλαίων που η αγορά ζητεί ενα-
γωνίως, προφανώς γιατί αυτό λογίζεται από τους εταίρους µας ως 
ζήτηµα των εθνικών τραπεζικών αρχών. Κάτι, τέλος, που διαπιστώ-
νει κανείς ανάµεσα στα γράµµατα του ανακοινωθέντος είναι η επι-
τέλους αναγνώριση της δραµατικής γεωπολιτικής µοναξιάς της Ελ-
λάδας. Η χώρα βρίσκεται σε µια αναφλεγµένη γειτονιά, µε συγκα-
τοίκους ετερόκλητους. Είναι και παραµένει η µόνη βαλκανική και 
µόνη ορθόδοξη χώρα µε χαρακτηριστικά δυτικοευρωπαϊκού κρά-
τους, θεσµικό εξοπλισµό και κοινωνική πεποίθηση κοντά στις αξίες 
της Ενωµένης Ευρώπης. Με τη δύσκολη διαχείριση του προσφυγι-
κού προβλήµατος και σε εµφατική αντίθεση µε τους γείτονές της, 
η Ελλάδα απέδειξε ότι παραµένει µια κοινωνία µε όρους συνοχής 
και έµπρακτη προσήλωση στις αξίες που µας ενώνουν µε την Ε.Ε. 
Με άλλα λόγια, οι εταίροι µας, που για καιρό αντιµετώπιζαν την πα-
τρίδα µας σαν µια προβληµατική χώρα του Νότου που ανεξήγητα 
δηµιουργεί και εµπλέκεται συστηµατικά σε προβλήµατα, εγκύ-
πτουν σε αυτήν, αν και κάπως διστακτικά. Και µας δίνουν µια ακόµη 
λαβή για να αλλάξουµε τη µοίρα του τόπου. Παραβλέπουν τις ανα-
κολουθίες, τα πισωγυρίσµατά µας ως κοινωνίας, συνοµιλούν µε διά-

θεση καταλλαγής µε ένα κυβερνητικό επιτελείο που πριν από σχε-
δόν ένα έτος κόντεψε να τινάξει τα πάντα στον αέρα µε τη διχαστική 
πολιτική και την αντιευρωπαϊκή ρητορεία του.

Έτσι, εµείς οι Έλληνες έχουµε µια ακόµη ευκαιρία να βρούµε 
τον βηµατισµό που ο τόπος µας έχει ανάγκη και αξίζει. Οι συνθήκες 
δεν είναι εύκολες. Αν θέλουµε να είµαστε δίκαιοι, ποτέ δεν ήταν, 
απλώς παλιότερα είχαµε ως σύνολο καλύτερη διάθεση και µεγαλύ-
τερη αυτοπεποίθηση. Στο χέρι µας είναι να καταλάβουµε και να κά-
νουµε πράξη, πολίτες και πολιτικοί µε αλλαγή συµπεριφορών, όσα 
έχουν συµφωνηθεί και κατατείνουν στο καλό της χώρας. Στο χέρι 
µας είναι να εφαρµόσουµε µε σωφροσύνη δηµοσιονοµικό έλεγχο, 
χωρίς να γίνει ποτέ η εφαρµογή του αυτόµατου κόφτη δαπανών. Με 
ολοκληρωµένη αξιολόγηση ή χωρίς, στο χέρι µας είναι µια χρυσή 
ευκαιρία να αλλάξουµε διαπαντός ως χώρα εδώ και τώρα. Με άλλα 
υλικά όµως.

*Ο Βασίλης Κ. Καραµητσάνης είναι δικηγόρος Αθηνών και πρόεδρος του 
Animasyros, ∆ιεθνούς Φεστιβάλ + Αγοράς Κινουµένων Σχεδίων.

 TΟΥ ΒΑΣΙΛΗ Κ. ΚΑΡΑΜΗΤΣΑΝΗ

ΑΛΛΑΓΗ ΠΟΡΕΙΑΣ ΤΩΡΑ 
Ή ΣΤΟ ΕΠΟΜΕΝΟ EUROGROUP;

Στο χέρι µας είναι να εφαρµόσουµε µε σωφροσύ-
νη δηµοσιονοµικό έλεγχο, χωρίς να γίνει ποτέ η 
εφαρµογή του αυτόµατου κόφτη δαπανών.

Σύµφωνα µε το πολυνοµοσχέδιο που ψη-
φίστηκε  στη Βουλή, για το φυσικό αέριο 
προβλέπεται από 01.01.2017 µείωση από 
1,5 σε 0,3 €/Gigajoule ( από 5,4 €/Mwh σε 

1,08 €/Mwh) του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης 
για την οικιακή χρήση. Επιπλέον, για τη βιοµηχανι-
κή χρήση από 01.01.2017 ο ΕΦΚ µειώνεται κλιµα-
κωτά ανάλογα µε την κατανάλωση.
Με τα παραπάνω µέτρα, η θέρµανση των νοικοκυ-
ριών γίνεται πιο συµφέρουσα αφού θα ελαφρυν-
θούν τα οικιακά τιµολόγια, ενώ θα υπάρξει και ση-
µαντική φορολογική ελάφρυνση των ενεργοβόρων 
επιχειρήσεων που χρησιµοποιούν φυσικό αέριο.
Οι ΕΠΑ εφαρµόζουν σταθερή τιµολογιακή πο-
λιτική για όλους τους καταναλωτές (οικιακούς, 
εµπορικούς και βιοµηχανικούς) και η εξέλιξη των 
µηνιαίων τιµών φυσικού αερίου, οφείλεται στο 
κόστος αγοράς φυσικού αερίου, ως συνέπεια των 
διεθνών τιµών πετρελαιοειδών και όχι στην εξέ-
λιξη της εγχώριας τιµής διάθεσης του πετρελαίου 
θέρµανσης ή κίνησης. Οι τιµές του φυσικού αερί-
ου από την έναρξη της φετινής θερµικής περιόδου 
έως και σήµερα, διαµορφώθηκαν σε επίπεδα 
σηµαντικά χαµηλότερα συγκριτικά µε το 2015 , ση-
µειώνοντας µείωση για την οικιακή χρήση 24% και 
για  την βιοµηχανική χρήση 39%. 

ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗ ∆ΙΚΤΥΟΥ
Οι  ΕΠΑ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ  & ΕΠΑ ΘΕΣΣΑΛΙΑΣ,  

συνεχίζουν την σταθερή τους πορεία για την υλο-
ποίηση των στόχων τους, µε κύριο σκοπό την εν-
δυνάµωση της εταιρικής τους παρουσίας, για την 
καλύτερη και ασφαλέστερη εξυπηρέτηση των πε-
λατών τους, υφιστάµενων και δυνητικών.
Με τις νέες συνδέσεις να ξεπερνούν τις 700 µηνι-
αίως, αποδεικνύεται έµπρακτα η  εµπιστοσύνη και 
αποδοχή  του κόσµου τόσο στο φυσικό αέριο ως 
ένα ασφαλές οικολογικό και οικονοµικό καύσιµο 
όσο και  στις υπηρεσίες των εταιριών που συνεχώς 
αναβαθµίζονται, µε σκοπό την καλύτερη –ασφαλέ-
στερη και ταχύτερη εξυπηρέτηση του κοινού.
Επιπλέον,  οι  ΕΠΑ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ & ΕΠΑ ΘΕΣ-
ΣΑΛΙΑΣ, δίνουν τη δυνατότητα σύνδεσης µε το 
δίκτυο φυσικού αερίου σε ολοένα και περισσότε-
ρους κατοίκους και επαγγελµατίες των περιοχών 
της Θεσσαλονίκης & Θεσσαλίας, σχεδιάζοντας την 
επέκτασή του δικτύου  τους σε υφιστάµενες αλλά 
και νέες περιοχές. Συγκεκριµένα για το έτος 2016, 
προβλέπονται επενδύσεις του δικτύου συνολικού 
ύψους 13,9 εκατ. €, (8,4 εκ. € για τη Θεσσαλονίκη 
και 5,5 εκ. € για τη Θεσσαλία) µε την κατασκευή 
42,9 km δικτύου χαµηλής και µέσης πίεσης 
Συγκεκριµένα στη Θεσσαλονίκη το δίκτυο επεκτεί-
νεται στους ∆ήµους ∆έλτα (Σίνδος & Ιωνία), στον 
∆ήµο Παύλου Μελά (Νικόπολη) στον ∆ήµο Θερ-
µαϊκού για την Άνω Περαία και τους Νέους Επιβά-
τες, ενώ για την Θεσσαλία, οι επεκτάσεις δικτύου 
φυσικού αερίου καλύπτουν υφιστάµενες αλλά και 

νέες περιοχές όπως στον Αλµυρό και τα Φάρσαλα.
Βασικοί άξονες στις δραστηριότητες ανάπτυξης εί-
ναι η τήρηση των κανονισµών ασφαλείας και προ-
διαγραφών κατασκευής και χρήσης του αερίου, 
τόσο αναφορικά µε τα δίκτυα διανοµής, όσο και µε 
τον έλεγχο των εσωτερικών εγκαταστάσεων.

ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΣΕ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ 
– ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΕΣ ΕΦΑΡΜΟΓΕΣ
Παράλληλα,  έχει υλοποιηθεί  και θα ολοκληρω-
θεί και για τις δύο εταιρίες στο προσεχές διάστηµα 
µια σειρά έργων που βελτιώνουν την υποδοµή της 
εταιρίας και  αφορούν :
•  τη λειτουργία ηλεκτρονικών εφαρµογών για τις 

αυτοψίες νέων συνδέσεων και για τους ελέγ-
χους εσωτερικών εγκαταστάσεων φυσικού αε-
ρίου

•  τη δηµιουργία πύλης µε e-services για τους τε-
λικούς πελάτες 

•  τη λειτουργία συστήµατος διαχείρισης εγγράφων 
και επικοινωνίας (extranet) για τη βελτίωση της 
υπηρεσίας προς τους συνεργάτες µηχανικούς & 
εγκαταστάτες, καθώς και λειτουργία Ηλεκτρονι-
κής ψηφιοποίησης των εγγράφων. 

•  την ανάπτυξη των ∆ικτυακών & ∆ιαδικτυακών 
Εφαρµογών του Γεωγραφικού Συστήµατος 
Πληροφοριών των εταιριών (GIS).

•  τις επενδύσεις σε συστήµατα αυτοµατισµού, 
τηλε-ελέγχου, τηλεχειρισµού και εποπτείας του 
∆ικτύου ∆ιανοµής (SCADA) µε γνώµονα την 
ασφάλεια

•  την ανάπτυξη ηλεκτρονικών εφαρµογών έως τις 
15 Ιουνίου 2016 για την συντήρηση, λειτουργία 
και Άµεση Επέµβαση, µε παράλληλη εγκατά-

σταση ειδικής πλατφόρµας για την ηλεκτρονική 
ανάθεση έργων, καθώς και για την επίβλεψη και 
παρακολούθηση - καταγραφή των έργων.

•  την εγκατάσταση µονάδων Τηλεµέτρησης στον 
οικιακό και βιοµηχανικό τοµέα για την παρακο-
λούθηση, καταγραφή και διαχείριση των εγκατα-
στάσεων φυσικού αερίου.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι στα πλαίσια τήρησης των 
κανονισµών δικτύων ∆ιανοµής φυσικού αερίου 
οι ΕΠΑ προγραµµατίζουν δειγµατοληπτικούς ελέγ-
χους σε εγκαταστάσεις φ.α., πραγµατοποιούν εργα-
σίες συντήρησης ελέγχων λειτουργίας, καθοδικής 
προστασίας και διαρροών στο Καθοδικής Προστα-
σίας  και ∆ιαρροών σε βάνες, Σταθµούς διανοµής 
και Σταθµούς µέτρησης & ρύθµισης Βιοµηχανικών 
πελατών. Ενώ µε την ύπαρξη της υπηρεσίας ΑΜΕ-
ΣΗΣ ΕΠΕΜΒΑΣΗΣ, µιας υπηρεσίας που λειτουργεί 
επί 24ώρου βάσεως όλο τον χρόνο, πραγµατοποι-
ούνται παρεµβάσεις  σε δυσλειτουργίες του Συστή-
µατος ∆ιανοµής & Εσωτερικών Εγκαταστάσεων 
έγκαιρα όποτε και όταν απαιτείται.
Όλα αυτά τα χρόνια οι ΕΠΑ υπήρξαν απόλυτα επικε-
ντρωµένες στους στόχους τους και τις ανάγκες της 
αγοράς. Σκοπός τους ήταν και παραµένει, η ανά-
γκη για συνεχή βελτίωση τόσο των παρεχόµενων  
υπηρεσιών αλλά και των  υφιστάµενων υποδοµών 
τους. Γνώµονας, ο  σεβασµός στην Άδεια, τη σύµ-
βαση πώλησης µε τη ∆ΕΠΑ, στους Γενικούς Όρους 
Συναλλαγών προς τους πελάτες, τις αποφάσεις της 
ΡΑΕ και της Πολιτείας, η ασφάλεια του δικτύου και 
η καλύτερη εξυπηρέτηση των πελατών.
  
Ε.Π.Α. ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ – Ε.Π.Α. ΘΕΣΣΑΛΙΑΣ  Α.Ε.

Ακόµη µεγαλύτερη οικονοµία από τη χρήση του φυσικού αερίου
Πιο οικονοµικό και πιο ανταγωνιστικό

Ακόµα πιο οικονοµικό και ανταγωνιστικό προβλέπεται να είναι για τους 
καταναλωτές το φυσικό αέριο καθώς µε την ψήφιση του πολυνοµοσχε-
δίου προκύπτει σηµαντική µείωση στον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης.
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Πώς µπορεί να συνεχιστεί η συνεργασία Ε.Ε., 
δηλαδή Γερµανίας, και Τουρκίας για τη δια-
χείριση του προσφυγικού και να εξυπηρετη-
θούν ταυτόχρονα οι εσωτερικές πολιτικές και 
κατά κύριο λόγο εκλογικές σκοπιµότητες της 

καγκελαρίου Μέρκελ και του Προέδρου Ερντογάν; Όσα έχουν 
δηλώσει και όσα έχουν πράξει το τελευταίο δίµηνο η καγκελά-
ριος της Γερµανίας και ο Πρόεδρος της Τουρκίας νοµιµοποι-
ούν τη διατύπωση του παραπάνω ερωτήµατος ως συµπύκνωσης 
της κατάστασης πραγµάτων στη συνεργασία Ε.Ε.-Άγκυρας στη 
διαχείριση των προσφυγικών και µεταναστευτικών ροών που 
συνοµολόγησαν Μέρκελ-Νταβούτογλου τον περασµένο Μάρ-
τιο και έσπευσαν στη συνέχεια να επικυρώσουν οι 27 εταίροι 
του Βερολίνου σε επίπεδο συνόδου κορυφής.

Ισχυρές αντιφάσεις
Έτσι, έχουµε το εκ πρώτης όψεως διπλό παράδοξο:
• Ο µεν Ερντογάν να δηλώνει ότι δεν θα προχωρήσει στην υλο-
ποίηση των δεσµεύσεων που έχει αναλάβει η Άγκυρα αν δεν ει-
σπραχθεί από την τουρκική κυβέρνηση και όχι από µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις, όπως θέλει η Κοµισιόν, η οικονοµική ενί-
σχυση ύψους 6 δισ. ευρώ για την κάλυψη µέρους του κόστους 
φιλοξενίας των περίπου 3 εκατοµµυρίων προσφύγων, από τη 
Συρία κυρίως, που φιλοξενούνται στην τουρκική πλευρά της 
µεθορίου. Κυρίως, όµως, να απειλεί να ακυρώσει κάθε συµφω-
νία µε την Ε.Ε., περιλαµβανοµένης και της τελωνειακής ένω-
σης, αν δεν αρθεί χωρίς προαπαιτούµενα η υποχρέωση βίζας 
για την είσοδο Τούρκων πολιτών στη ζώνη Σένγκεν.
• Η δε Μέρκελ να δηλώνει ότι χρειάζεται βάθος χρόνου για την 
κατάργηση της βίζας και ταυτοχρόνως να διαβεβαιώνει ότι δεν 
ανησυχεί για ενδεχόµενη νέα ανεξέλεγκτη ροή προσφύγων-
µεταναστών από την Τουρκία προς τη ζώνη Σένγκεν.

Επόµενη µέρα
Ας δούµε όµως από κοντά τον πολιτικό-εκλογικό ορίζοντα των 
δύο ηγετών:
• Ο Ερντογάν µετά την καρατόµηση του Νταβούτογλου προ-
χωρά, είτε µε ψηφοφορία στη Βουλή, είτε µε δηµοψήφισµα, 
είτε µε πρόωρη προσφυγή στις κάλπες, προς τη σύσταση σουλ-
τανικής προεδρίας. Προϋπόθεση της παντοδυναµίας του είναι 
η συµπίεση του φιλοκουρδικού κόµµατος HDP κάτω από το 
πλαφόν του 10% που ορίζει το Σύνταγµα για την είσοδο στη 
Βουλή, µε δύο εργαλεία: τον πόλεµο κατά του ΡΚΚ στη ΝΑ 
Τουρκία και την καθαίρεση των βουλευτών του HDP. Στον πα-
ραπάνω ορίζοντα αποκλείεται κάθε είδους τροποποίηση του α-
ντιτροµοκρατικού νόµου, όπως απαιτεί η Κοµισιόν, ως προα-
παιτούµενο για την κατάργηση της βίζας. Επιπλέον, η δεύτερη, 
εξίσου βαρύνουσα, στρατηγική στόχευση είναι ο διεµβολισµός 
του ακροδεξιού-εθνικιστικού κόµµατος ΜΗΡ του Μπαχτσελί, 
µια προτεραιότητα που προφανώς ενισχύει την ανάγκη συνε-
χούς και σταθερής σκληρής ρητορικής επιθετικότητας απένα-
ντι στη ∆ύση δηλαδή στην Ε.Ε., στην υποκρισία της, καθώς α-
ντιµετωπίζει τις τρίτες χώρες µε δύο µέτρα και δύο σταθµά.
• Η Μέρκελ, που έχει θολό πολιτικό και εκλογικό ορίζοντα, 
καθώς είναι ανοιχτή η πρόκληση της διεκδίκησης ή όχι από 
µέρους της µιας τέταρτης θητείας στην καγκελαρία στις εκλο-
γές του Σεπτεµβρίου του 2017, γνωρίζει ότι τουλάχιστον µέχρι 

τότε δεν µπορεί να υπάρξει κατάργηση της βίζας για Τούρκους 
πολίτες, ακόµη κι αν ο Ερντογάν γινόταν υπόδειγµα ευρωπαϊ-
κής πολιτικής ορθότητας και ικανοποιούσε όλα τα προαπαιτού-
µενα των Βρυξελλών. Η άνοδος της ρατσιστικής και ξενόφοβης 
ακροδεξιάς στην Ε.Ε., µε τελευταίο δείγµα γραφής την παρα-
λίγο εκλογή του Χόφερ στην Αυστρία, στενεύει ακόµη περισ-
σότερο τα ήδη περιορισµένα περιθώρια ελιγµών της καγκελα-
ρίου.

Η αθέατη αδυναµία
Όµως, παρά τις παραπάνω µετωπικά συγκρουόµενες προτε-
ραιότητες, δεν είναι πιθανό να οδηγηθούµε σε µετωπική σύ-
γκρουση, καθώς, σε αντίθεση µε τις επικρατούσες επικοινωνι-
ακά εντυπώσεις, ο Ερντογάν επί της ουσίας βρίσκεται σε πιο α-
δύναµη θέση απ’ ό,τι στο τέλος του 2015 - αρχές του 2016.

Πρώτον, είναι πλέον αµφίβολο, ακόµη κι αν θέλει, να προ-
καλέσει ανεξέλεγκτα κύµατα προσφυγικών-µεταναστευτικών 
ροών, καθώς οι εξελίξεις των τελευταίων µηνών, κυρίως οι εµ-
βληµατικές εικόνες από την Ειδοµένη, έχουν περάσει σε όλους 
τους ενδιαφερόµενους, αλλά και στους διακινητές, το µήνυµα 
ότι η πρόσβαση στη Γερµανία και στη Βόρεια Ευρώπη είναι 
από δύσκολη έως αδύνατη.

∆εύτερον, παρά τα όποια προσχήµατα τηρούν οι Βρυξέλλες, 
είναι ηλίου φαεινότερον ότι η αποφυγή πλήρους ακύρωσης της 
συµφωνίας Μέρκελ-Νταβούτογλου εξασφαλίζει µια de facto α-
συλία στην αυταρχική εκτροπή του Ερντογάν και, ακόµη σηµα-
ντικότερο, υποχρεώνει την Ε.Ε. να στηρίξει την Άγκυρα, ώστε 
σε κάποιο βαθµό να συνυπολογιστούν τα ζωτικά της συµφέρο-
ντα στη Συρία και στη Μέση Ανατολή όταν έρθει η ώρα που Ου-
άσινγκτον και Μόσχα θα διαµορφώσουν το πλαίσιο της επόµε-
νης µέρας στη ∆αµασκό.

Αθήνα - Ρώµη - Βερολίνο
Σε ό,τι αφορά τη Γερµανία, το κλείσιµο της βαλκανικής οδού 
έχει επί της ουσίας θέσει στο απυρόβλητο των προσφυγικών 
ροών την Κεντρική και τη Βόρεια Ευρώπη, µε µόνες εκτεθει-

µένες χώρες την Ελλάδα και την Ιταλία.
Είναι κάτι παραπάνω από βέβαιο ότι στο Βερολίνο πιστεύ-

ουν ότι περαιτέρω συµπίεση της Αθήνας και της Ρώµης στο 
προσφυγικό είναι µια διαχειρίσιµη πρόκληση, µε τις Βρυξέλ-
λες να διαθέτουν τα εργαλεία µιας σηµαντικής έκτακτης οικο-
νοµικής στήριξης, αλλά και de facto κατανόησης σε παρεκκλί-
σεις από το Σύµφωνο Σταθερότητας για την Ιταλία και το µνη-
µόνιο για την Ελλάδα.

Όλα τα παραπάνω είναι µια οριακή εύθραυστη ισορροπία, 
καθώς οι προσφυγικές ροές δεν έχουν ως µόνη προέλευση το 
Ιράκ, τη Συρία και το Αφγανιστάν. Ανά πάσα στιγµή µπορεί να 
εκραγούν η Αλγερία, η Λιβύη και η Αίγυπτος και µαζί µε τα 
ήδη υπάρχοντα ρεύµατα και ροές να σχηµατίσουν ένα τσου-
νάµι που θα σαρώσει φράχτες και συρµατοπλέγµατα που οι 
πρόθυµοι Βαλκάνιοι έστησαν µε προτροπή και συντονισµό της 
κυβέρνησης του σοσιαλδηµοκράτη καγκελάριου της Αυστρίας 
Φάιµαν, µε άγνωστο επί του παρόντος τον βαθµό παρασκηνια-
κής και υπόγειας ανοχής ή και συνενοχής του Βερολίνου.

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΠΟΠΟΥΛΟΣ

ΤΟ ΠΡΟΣΦΥΓΙΚΟ 
ΩΣ ΕΛΕΓΧΟΜΕΝΗ 
ΚΡΙΣΗ

∆εν είναι πιθανό να οδηγηθούµε 
σε µετωπική σύγκρουση Άγκυρας-
Βερολίνου, καθώς, σε αντίθεση µε 
τις επικρατούσες επικοινωνιακά 
εντυπώσεις, ο Ερντογάν επί της ουσίας 
βρίσκεται σε πιο αδύναµη θέση απ’ ό,τι 
στο τέλος του 2015 - αρχές του 2016.

Στιγµιότυπο από την Παγκόσµια Ανθρωπιστική Σύνοδο που 
έγινε στην Κωνσταντινούπολη. Λίγο πριν και λίγο µετά ο 
πρωθυπουργός είχε συναντήσεις µε τον Ρ.Τ. Ερντογάν και µε 
την Ά. Μέρκελ. Όχι στο ίδιο κλίµα ευθυµίας…
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πολιτική

  ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ

ΠΕΣ ΤΟ Μ’ ΕΝΑ TWEET
…και βγάλε τον πραγµατικό εαυτό σου.

#Τουρκοκρατία για τους µενουµευ-
ρωπαίους

Μια νέα εποχή ξεκινάει µετά το τελευταίο Eurogroup 
για την Ελλάδα, όπως µας ενηµέρωσε αρµοδίως 
ο πρωθυπουργός. 

Μια εκτίµηση της κατάστασης που έτυχε καθολικής 
αποδοχής. 

Ο Γιάνης πάντα καλά και πιασάρικα τα έλεγε, στην 
εφαρµογή αποδείχθηκε πως έπασχε κάπως. Κάτι 
που αποτελεί γενικό πρόβληµα των πολιτικών µας, 
γι’ αυτό και µονίµως κερδίζουν την παρτίδα αυτοί 
που δεν χρειάζεται να λένε πολλά για να δηµιουρ-
γούν εντυπώσεις, καθώς, εφόσον χρειαστεί, έχουν 
τους άσους στο µανίκι τους. 

Τι να κάνουµε, ό,τι έγινε έγινε, ας εστιάσουµε στα 
θετικά. 

Και, εδώ που τα λέµε, τι είναι ένα πρόγραµµα 
ιδιωτικοποιήσεων διάρκειας 99 χρόνων; Έχουµε 
περάσει και χειρότερα, όπως µας υπενθύµισε αυτό 
το «φύσει πολιτικόν ζώον», κατά Αριστοτέλη, η Άννα 
η Βαγενά η συντρόφισσα η βουλευτίνα. 

Και µια που πιάσαµε τον Αριστοτέλη, ανακαλύφθη-
κε, λέει, ο τάφος του. 

Σύµφωνα µε επεξηγηµατική δήλωση της βουλευ-
τίνας του ΣΥΡΙΖΑ, πάντως, η δήλωσή της απευ-
θυνόταν σε ευφυείς ανθρώπους µε χιούµορ. Μια 
προφανώς περιττή επεξήγηση. Είναι σαφές πως 
δεν µπορεί να σταθεί ο οποιοσδήποτε παραλληλι-
σµός µεταξύ των δύο εποχών. 

Εκείνο που πρέπει να αποσαφηνιστεί πλέον είναι 
το τι γινόταν επί τουρκοκρατίας µε το ΕΚΑΣ. Η 
κυβέρνηση νοµοθέτησε την περικοπή του και 
µάλιστα αναδροµικά, δηλαδή οι χαµηλοσυντα-
ξιούχοι που τα βγάζουν-δεν τα βγάζουν πέρα θα 
πρέπει να επιστρέψουν και λεφτά, την ώρα που αυτό 
ψηφιζόταν ο πρωθυπουργός δεσµεύτηκε ότι δεν θα 
εισπραχθεί αναδροµικά, στη συνέχεια οι δανειστές 
αποφάσισαν να εξαντλήσουν την αυστηρότητά τους 
στους χαµηλοσυνταξιούχους και να µη δώσουν 
στην κυβέρνηση τη δυνατότητα να βρει ισοδύναµα 
για τη µη αναδροµική είσπραξη του ΕΚΑΣ. Συνεπώς 
υπάρχει µόνο µία λύση. 

Απ’ ό,τι φαίνεται, πάντως, η βασική στόχευση της 
κυβέρνησης όλων των Ελλήνων δεν είναι οι χαµη-
λοσυνταξιούχοι. Αυτοί που θα νιώσουν σαράουντιντ 
είναι οι µενουµευρωπαίοι, όπως µας ενηµέρωσε 
ο παίκτης που ήρθε από τον πάγκο για να µπει στη 
θέση της παραιτηθείσας Κατριβάνου και να αλλάξει 
τις ισορροπίες. Όπως είχε γίνει και στην προηγούµε-
νη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, όταν είχε έρθει και πάλι ως 
αναπληρωµατικός για να κάνει θεαµατική πρεµιέρα 
µε «ναι σε όλα». 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε άρθρο στην «Αυγή» του άρτι 
αφιχθέντος βουλευτή, 

Η επιρροή Καρανίκα είναι πλέον εµφανής σε όλο το 
κυβερνητικό έργο.

Μόλις µε το καλό βρούµε τρόπο να το λύσουµε, µπο-
ρούµε να προχωρήσουµε και στην επόµενη πίστα.

Τι να κάνουν και οι µενουµευρωπαίοι, αναζητούν 
τρόπους αντίδρασης.

Ήταν τόσο βαρύ το χτύπηµα στους µενουµευρω-
παίους και τέτοια η ένταση του πανηγυρισµού, που 
µέχρι και µπλουζάκια βγάλαµε. 

∆ύσκολα πάντως µπορεί να αντιδράσει κανείς σε 
τέτοιου επιπέδου σχέδια, για τα οποία είναι κάτι 
παραπάνω από προφανές πως έχει βάλει το χεράκι 
του ο σύµβουλος στρατηγικού σχεδιασµού του 
πρωθυπουργού Καρανίκας. 

Συνεπώς, 

Πάρτε την...

Όχι, παίζουµε...

Ο µόνος που στέκεται στο ύψος του είναι ο Καµµένος, 
που παραµένει ο Καµµένος που γνωρίσαµε και 
αγαπήσαµε.

Σε άλλα νέα, η αντιπολίτευση ανέδειξε την εβδο-
µάδα που πέρασε και το θέµα των εξετάσεων που 
θα δοθούν από 2.500 δηµοσίους υπαλλήλους για 
τους οποίους υπάρχουν υποψίες πως έχουν πλαστά 
πτυχία, προκειµένου αυτά να «νοµιµοποιηθούν».

Τα συγκεκριµένα πτυχία θεωρούνται πλαστά από 
νοµικής άποψης, όχι επειδή έγινε πλαστογραφία αλλά 
επειδή συγκεκριµένα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια ανά 
τη χώρα, τα οποία προφανώς έδιναν και κανονικά 
πτυχία, έδιναν και πτυχία µε βαθµούς αριστείας 
σε ανθρώπους που πλήρωναν για να τα αποκτή-
σουν. Πρόκειται δηλαδή για πτυχία που δόθηκαν 
παράτυπα. 2.500 από τους αποφοίτους αυτών των 
εκπαιδευτηρίων διορίστηκαν στο ∆ηµόσιο και 
προφανώς δεν υπάρχει ασφαλής µέθοδος για να δια-
χωρίσεις πόσοι εξ αυτών έχουν κανονικά και πόσοι 
παράτυπα πτυχία. Και δεν υπάρχει από τη στιγµή που 
η ∆ικαιοσύνη δεν έχει κάνει τη δουλειά της, εφόσον 
το σχετικό σκάνδαλο έσκασε το 2007 και έκτοτε δεν 
έχει γίνει τίποτα για την πλήρη εξιχνίασή του, ενώ η 
διευθέτηση που επιχειρεί ο ΣΥΡΙΖΑ µέσω εξετάσεων 
για την επάρκεια των υπόπτων βασίζεται σε νόµο της 
Ν∆ από το 2007. 
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κόσµος

Μετά από 11 χρόνια γάµου η Αθηνά Ωνάση 
και ο Ντόντα Μιράντα, κατά κόσµον Αλ-
βάρο ντε Μιράντα Νέτο, φαίνεται πως 
τερµατίζουν τη σχέση τους. Χωρίς επί-
σηµες ανακοινώσεις ούτε διαψεύσεις 

στα δηµοσιεύµατα που οργιάζουν τις τελευταίες µέρες, το 
ζευγάρι βρίσκεται σε διάσταση και, απ’ ό,τι φαίνεται, δύ-
σκολα θα δώσει δεύτερη ευκαιρία στον γάµο του.

Ίχνη στο Instagram
Η βραζιλιάνικη εφηµερίδα «Epoca» ήταν η πρώτη που δη-
µοσίευσε ενυπόγραφο άρθρο, σηµειώνοντας πως ο Ντόντα 
είχε επιβεβαιώσει στον δηµοσιογράφο τον χωρισµό. Η ε-
φηµερίδα υπογράµµισε ως ακριβή τα υποτιθέµενα λεγό-
µενα του Ντόνα πως «είναι πραγµατικά µια καταιγίδα, αλλά 
δεν θα εγκαταλείψω την αγάπη µου. ∆εν θα είναι εύκολο 
και θα το παλέψω µέχρι το τέλος». Φήµες θέλουν τον Αλ-
βάρο να απάτησε την Αθηνά µε µια Ισπανίδα καλλονή, ενώ 
αναφέρουν πως η χρυσή κληρονόµος του Ωνάση τους έ-
πιασε επ’ αυτοφώρω και κάπως έτσι επήλθε το ρήγµα στη 
σχέση τους. Άλλοι κάνουν λόγο για το γεγονός ότι η Αθηνά 
ήθελε εδώ και καιρό να γίνει µητέρα αλλά ο Ντόντα το α-
πέφευγε διακριτικά. Άλλωστε η τρυφερότητα µε την οποία 
η Αθηνά µεγάλωνε όλα αυτά τα χρόνια την κόρη του Ντό-
ντα ήταν έκδηλη στις φωτογραφίες που κατά καιρούς έβλε-
παν το φως της δηµοσιότητας και δεν ήταν λίγα τα βραζι-
λιάνικα µέσα ενηµέρωσης που προβληµατίζονταν για το γε-
γονός πως το ζευγάρι δεν είχε αποκτήσει δικά του παιδιά. 
Η «Epoca», πάντως, αναφέρει πως ο Αλβάρο ντε Μιράντα 
δίνει λίγο χρόνο στην Αθηνά, αλλά σκοπεύει να παλέψει 

για να σώσει τον γάµο του. Ο ίδιος, στον λογαριασµό που 
διατηρεί στο Instagram, έσβησε τις περισσότερες φωτογρα-
φίες στις οποίες ήταν µαζί µε την Αθηνά, αφήνοντας µόνο 
τρεις: στη µία η Αθηνά σε µικρή ηλικία απεικονίζεται µε 
τη µητέρα της Χριστίνα και σε δύο το ζευγάρι είναι µαζί σε 
κοινωνικές εκδηλώσεις. Αίσθηση προκάλεσε πριν από λίγες 
µέρες φωτογραφία που ανέβασε, η οποία συνοδευόταν από 
το εξής σχόλιο στα αγγλικά: «Ποτέ δεν ξέρεις πόσο δυνατός 
είσαι, µέχρι το να είσαι δυνατός να είναι η µοναδική επι-
λογή που έχεις». Στην εν λόγω φωτογραφία κάποιος φίλος 
ή απλός χρήστης σχολίασε: «Ντόντα, να πολεµήσεις για την 
αγάπη σου µε δύναµη».

Η εσωστρέφεια της Αθηνάς δεν της επιτρέπει να σχολι-
άσει δηµόσια τα δηµοσιεύµατα – άλλωστε έχει επιλέξει να 
ζει µια ζωή µακριά από τα µίντια και ως έναν βαθµό το έχει 
καταφέρει. Τα βραζιλιάνικα µέσα ενηµέρωσης, πάντως, α-
ναφέρουν πως η διάσηµη κληρονόµος είναι στα πρόθυρα 
της κατάθλιψης, αδυνατισµένη και στενοχωρηµένη εδώ και 
καιρό, καθώς η κρίση στον γάµο της δεν παρουσιάστηκε 
ξαφνικά. Η Αθηνά είχε επενδύσει συναισθηµατικά στον Αλ-
βάρο από την ηλικία των 19 ετών. ∆εν υπήρξε µόνο ο έρωτας 
της ζωής της και ο άνθρωπος που ήταν στο πλευρό της σε 
όλη τη διάρκεια της ενηλικίωσής της, αλλά ταυτόχρονα και 
ο παρτενέρ της στην ιππασία –η αγάπη τους για τα άλογα 
ήταν αυτό που τους ένωσε εξαρχής–, καθώς και σε κάθε ε-
παγγελµατικό της βήµα.

Από τα 17 µαζί
Συναντήθηκαν για πρώτη φορά το 2002, στο training camp 
του Νέλσον Πεσόα στο Βέλγιο. Η χρυσή κληρονόµος ήταν 

µόλις 17 ετών και ο Ντόντα 29 και πατέρας ενός δίχρονου 
κοριτσιού. Με τη µητέρα της κόρης του, Σιµπέλ Ντορσά, 
δεν παντρεύτηκαν ποτέ, έζησαν µια θυελλώδη σχέση που 
έληξε άδοξα λίγο προτού ο Αλβάρο γνωρίσει την Αθηνά ή 
έτσι τουλάχιστον έχει αναφέρει ο ίδιος. Αθηνά και Ντόντα 
παντρεύτηκαν τον ∆εκέµβριο του 2005, εκείνη ήταν µόλις 
20 ετών και ο Ντόντα 32, ενώ η πεντάχρονη Βίβιαν, κόρη 
του γαµπρού και της Ντορσά, ήταν παρανυφάκι. Στον γάµο, 
που τελέστηκε µε κάθε µεγαλοπρέπεια στο Σάο Πάολο, 750 
καλεσµένοι έδωσαν το «παρών», εκτός από τον πατέρα της 
Αθηνάς, Τιερί Ρουσέλ. Ο τελευταίος εξαρχής είχε εναντιω-
θεί στη σχέση της κόρης του µε τον Αλβάρο και δεν συµφω-
νούσε µε αυτό τον γάµο. Το αποτέλεσµα ήταν πατέρας και 
κόρη να αποξενωθούν, ενώ η Αθηνά άλλαξε και το όνοµά 
της σε Αθηνά Ωνάση ντε Μιράντα, αφαιρώντας οριστικά το 
επώνυµο Ρουσέλ από την ταυτότητά της. Απ’ όλα τα µέλη 
της οικογένειάς της, εξαιρετικές σχέσεις διατηρεί µε την ε-
τεροθαλή αδελφή της Σαντρίν Ρουσέλ, η οποία ήταν καλε-
σµένη στον γάµο της Αθηνάς, ενώ η τελευταία ήταν παρά-
νυφος στον γάµο της Σαντρίν το 2013.

Το τραγικό γεγονός που τους ένωσε
Παρά τα αρνητικά σχόλια για τον γάµο τους, Αθηνά και Αλ-
βάρο είχαν αποδείξει τα τελευταία 11 χρόνια πως η σχέση 
τους ήταν χτισµένη σε γερά θεµέλια. Η αγάπη τους για τα 
άλογα και το γεγονός ότι συµµετείχαν µαζί σε κάθε αγώνα 
έδειχναν ένα ζευγάρι ενωµένο σε προσωπικό και επαγγελ-
µατικό επίπεδο. Μάλιστα η επιθυµία τους να παραµείνουν 
µακριά από τα φώτα της δηµοσιότητας είχε βοηθήσει τη 
σχέση τους και δεν πυροδοτούσε αβάσιµες φήµες. Η Αθηνά 
είναι ιδιαίτερα δεµένη µε τη 16χρονη πλέον κόρη του Ντό-
ντα, αλλά και µε τον Φερνάντο, γιο της Σιµπέλ Ντορσά, την 
επιµέλεια του οποίου ανέλαβε το ζευγάρι µετά τον θάνατο 
της τελευταίας. Ως γνωστόν, το µοντέλο και πρώην σύντρο-
φος του Ντόντα αυτοκτόνησε το 2011 αφήνοντας ένα σοκα-
ριστικό γράµµα, µε το οποίο εξαπέλυε κατηγορίες εναντίον 
του. Αντιµετώπιζε ψυχολογικά προβλήµατα έπειτα από ένα 
σοβαρό τροχαίο που είχε το 2008, ενώ τρεις µήνες προτού 
βάλει τέλος στη ζωή της είχε αυτοκτονήσει ο µνηστήρας της 
πέφτοντας από το µπαλκόνι του σπιτιού τους. Στο γράµµα 
της ζητούσε συγνώµη από τα παιδιά της, λέγοντας πως «δεν 
θεωρεί ότι πεθαίνει, αφού νιώθει ήδη νεκρή». Τα τραγικά 
αυτά γεγονότα έφεραν ακόµη πιο κοντά την 11χρονη τότε 
Βίβιαν και την Αθηνά, η οποία επίσης είχε βιώσει σε µικρή 
ηλικία τον αιφνίδιο και άδικο θάνατο της µητέρας της και 
γνώριζε πώς να συµπαρασταθεί στο κορίτσι. Αν και η χρυσή 
κληρονόµος δεν είχε αποκτήσει δικά της παιδιά, µε τον 
Αλβάρο, τη Βίβιαν και τον Φερνάντο έδιναν την αίσθηση 
µιας σφιχτά δεµένης οικογένειας, ενώ ο πρώτος συχνά δη-
µοσίευε φωτογραφίες στο Instagram αποδεικνύοντας του 
λόγου το αληθές. Όλα αυτά µέχρι πριν από λίγες µέρες…

 ΜΑΡΙΑ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ

Η ΚΑΤΑΡΑ ΤΩΝ ΩΝΑΣΗ 
ΞΑΝΑΧΤΥΠΑ
Τίτλοι τέλους στον γάµο της Αθηνάς και του Ντόντα.

Παρά την εκκωφαντική σιωπή 
της Αθηνάς Ωνάση,  
ο Αλβάρο ντε Μιράντα αφήνει 
αιχµές σε εφηµερίδες και 
κοινωνικά δίκτυα για  
τον χωρισµό τους, τονίζοντας, 
ωστόσο, ότι θα παλέψει για 
εκείνη µέχρι το τέλος.
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Ξεχάστε τα βραβεία της κριτικής επιτροπής των Καν-
νών. Ένα από τα πιο ενδιαφέροντα κοµµάτια του 
διασηµότερου φεστιβάλ κινηµατογράφου στον κό-
σµο ήταν ότι παρουσίασε γυναίκες σκηνοθέτες και 

ηθοποιούς που βρίσκονται στην κορυφή της καριέρας τους. Το 
πρόγραµµα εστίασε –αναπάντεχα για τα δεδοµένα των Καννών, 
όπου δεν θεωρείται καθόλου αυτονόητο το να κυριαρχήσουν οι 
γυναίκες στην καλλιτεχνική συζήτηση– σε γυναίκες δηµιουρ-
γούς που δουλεύουν για το σινεµά µπροστά και πίσω από τις κά-
µερες. Φέτος, στο διαγωνιστικό τµήµα, περισσότερες ταινίες από 
ποτέ επικεντρώθηκαν στις γυναίκες.

Η Τζόντι Φόστερ έφερε στο φεστιβάλ την ταινία που σκη-
νοθέτησε, το «Money Monster», όπου ο Τζορτζ Κλούνεϊ, που 
υποδύεται έναν οικονοµικό αναλυτή µε δική του τηλεοπτική εκ-
ποµπή, και η Τζούλια Ρόµπερτς, που υποδύεται την τηλεοπτική 
παραγωγό του, κρατούνται όµηροι σε απευθείας µετάδοση από 
έναν αγανακτισµένο επενδυτή. Αµέσως µετά την πρεµιέρα της 
ταινίας, που ήδη έχει βγει στις ελληνικές αίθουσες, η σκηνοθέτις 
εξέθεσε τις απόψεις της στο «Variety» και στο Kering, σε οµιλία 
που ανήκει στον κύκλο «Women in Motion», κατά τη διάρκεια 
της οποίας ήταν πολύ ειλικρινής σχετικά µε το πώς νιώθει για 
τον τρόπο που το Χόλιγουντ αντιµετωπίζει τις γυναίκες σκηνο-
θέτες και τα πρότζεκτ που είναι στραµµένα στις γυναίκες. Όπως 
αναφέρει χαρακτηριστικά το «Variety», η Φόστερ σηµείωσε ότι 
το σηµερινό κλίµα στο Χόλιγουντ θέλει το είδος των ταινιών που 
παραδοσιακά πρόσφεραν ρόλους για γυναίκες, όπως οι ροµαντι-
κές κοµεντί και οι µεσαίου ύψους προϋπολογισµού δραµατικές 
ταινίες, να γίνονται τηλεοπτικά προϊόντα, µε τον κινηµατογράφο 
να στρέφεται όλο και περισσότερο σε action movies µε υπερή-
ρωες και πρότζεκτ που έχουν χαρακτηριστικά φιλµ δράσης, τα 
οποία δεν ευνοούν τους γυναικείους ρόλους.

Εκπλήξεις όχι και τόσο αυθόρµητες
Την ίδια ώρα η πρωταγωνίστριά της Τζούλια Ρόµπερτς, που 
έχτισε την καριέρα της ακριβώς πάνω σε ταινίες όπως αυτές που 
περιέγραψε η Φόστερ, έκανε µια κίνηση που περιγράφηκε ως 
«τολµηρή» από τον Τύπο. Επέλεξε να περπατήσει ξυπόλητη 
στο διάσηµο κόκκινο χαλί για την πρεµιέρα και οι περισσότεροι 
εξεπλάγησαν από τον συµβολισµό της πράξης της. «Κάτι περισ-
σότερο από στιλ» έγραψαν αµέσως αυτοί που παρακολουθούν 
τα όσα γίνονται στο φεστιβάλ. Η περσινή 68η συνάντηση στην 
Κρουαζέτ είχε σηµαδευτεί από µεγάλη φασαρία, όταν οι διορ-
γανωτές επέλεξαν να διώξουν από τις επίσηµες εκδηλώσεις όσες 
γυναίκες δεν φορούσαν ψηλοτάκουνα. Το επίσηµο φεστιβάλ αρ-
νήθηκε ότι υπάρχει τέτοιος κανόνας, ωστόσο είναι γεγονός ότι 
οι µεγάλες πρεµιέρες στις Κάννες διέπονται από αυστηρό dress 
code, τυπωµένο στα εισιτήρια που απαιτούν επίσηµη ένδυση για 
όλους τους επισκέπτες. Πουθενά δεν αναφέρονται συγκεκριµέ-
να υποδήµατα, αλλά φαίνεται ότι υπάρχουν ψήγµατα αλήθειας 
σχετικά µε το κυνήγι όσων κυριών δεν φορούσαν ψηλά τακού-
νια.

Οι συµµετέχοντες αποθαρρύνονται επίσης από τη λήψη 
selfies στο κόκκινο χαλί, καθώς το φεστιβάλ χαρακτηρίζει αυτού 
του είδους τις φωτογραφίες «γκροτέσκο». Επιτρέπονται φυσικά 
οι φωτογραφίες των δεκάδων ρεπόρτερ που είναι συγκεντρωµέ-
νοι και καλοντυµένοι και περιµένουν πάντα την επόµενη ενζενί 
για να την απαθανατίσουν µε την απαραίτητη λάµψη. Το κόκ-

κινο χαλί παραµένει ο φωτογραφικός πόλος έλξης στις Κάννες. 
Η πασαρέλα του φεστιβάλ ανοίγει µε την παραδοσιακή τελετή 
έναρξης, όπου δεκάδες αστέρες της έβδοµης τέχνης, πρωταγωνι-
στές και συντελεστές παρελαύνουν µπροστά από τα φλας.

Οµορφιά που ζαλίζει
Εκεί όπου φέτος η Σαρλίζ Θερόν έκανε µια τολµηρή, για τα στι-
λιστικά δεδοµένα που θέλουν επίσηµα φορέµατα, εµφάνιση µε 
ένα µαύρο κουστούµι µε λευκό πουκάµισο και εντυπωσιακά κο-
σµήµατα. Η επιλογή σχολιάστηκε ιδιαίτερα θετικά, καθώς, παρ’ 
ότι ανδρόγυνη, δεν έκρυβε τη φυσική οµορφιά της ηθοποιού, 
που εξάλλου δύσκολα κρύβεται. Φαίνεται πάντως ότι η Θερόν 
χρειαζόταν µια δυνατή εµφάνιση για δύο λόγους. Γιατί όλες οι 
κάµερες στράφηκαν στην αµήχανη συνάντησή της µε τον πρώην 
σύντροφό της Σον Πεν, µε τον οποίο λέγεται ότι έχει διακόψει 
κάθε επικοινωνία. Επίσης, γιατί ο εν λόγω πρώην σύντροφος τη 
σκηνοθέτησε στο «The Last Face», που η κριτική θέλει να είναι 
µία από τις χειρότερες ταινίες που διαγωνίστηκαν ποτέ για τον 
Χρυσό Φοίνικα, προσφέροντας µια απολαυστική µε πολλά χα-
χανητά προβολή, παρ’ ότι δεν είναι κωµωδία. Το ανέκδοτο των 
Καννών ήταν πως η Θερόν χώρισε τον Πεν µόλις είδε το τελι-
κό µοντάζ, αλλά τουλάχιστον το φιλµ είναι τόσο κακό, που ήδη 
είναι µεγαλύτερο θέµα συζήτησης από την κοινή εµφάνιση των 
δυο τους.

Πρόσφατα, µιλώντας στη «Wall Street Journal», η βραβευ-
µένη µε Όσκαρ ηθοποιός αναφέρθηκε σε όσα γράφονταν για τη 
σχέση και τον χωρισµό τους γειώνοντας τα κουτσοµπολιά: «∆εν 
υπάρχει λόγος να δραµατοποιούµε τα πράγµατα. Ότι όταν φεύ-
γεις από µια σχέση πρέπει να κρύβεται από πίσω µια γα@µένη 
τρελή ιστορία ή κάποιο τρελό δράµα. Ήµασταν σε µια σχέση και 
µετά σταµάτησε να λειτουργεί. Και αποφασίσαµε από κοινού να 
χωρίσουµε. Αυτό είναι». Σε µια προσπάθεια να σιγάσει το εν-
διαφέρον για την προσωπική της ζωή, θέλησε να εξηγήσει ότι 
η σχέση τους δεν ήταν τόσο σοβαρή όσο ήθελε ο παγκόσµιος 
Τύπος και πως οι φήµες πως ο Σον Πεν θα υιοθετούσε τον γιο 
της, Τζάκσον, δεν είχαν καµία βάση.

Στην ίδια συνέντευξη η λαµπερή πρωταγωνίστρια αναφέρ-
θηκε και στον ρόλο της ως µοχθηρής βασίλισσας Ραβένα στην 
ταινία «The Huntsman: Winter’s War», για την οποία απαί-
τησε και έλαβε 10 εκατ. δολάρια – ακριβώς την ίδια αµοιβή µε 
τον συµπρωταγωνιστή της Κρις Χέµσγουορθ. «Όταν είδα την 
ανισότητα ανάµεσα στην αµοιβή της Τζένιφερ Λόρενς και του 
Μπράντλεϊ Κούπερ, σοκαρίστηκα. Σκέφτηκα πως αν είναι να 
πάρουµε το όλο πράγµα από την αρχή, θα πρέπει να ξεκινήσου-
µε από ισότιµες βάσεις. Γιατί δεν ήµασταν ίσοι µέχρι σήµερα». 
Οι αποκαλύψεις για το χάσµα στις αµοιβές µεταξύ ανδρών και 
γυναικών στο Χόλιγουντ ήρθε στο προσκήνιο πέρυσι, όταν διέρ-
ρευσαν χακαρισµένα emails παραγωγών της Sony Pictures που 
αποδείκνυαν ότι η Λόρενς είχε πληρωθεί κάποια εκατοµµύρια 
λιγότερα σε σχέση µε τους τρεις άνδρες συµπρωταγωνιστές της 
–ανάµεσά τους και ο Κούπερ– για τον ρόλο της στην ταινία του 
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Πρόγραµµα Μεταπτυχιακών Σπουδών
στα Πληροφοριακά Συστήµατα

( Τµήµα µερικής φοίτησης )
∆ιευθυντής: Καθηγητής ∆ηµήτρης Α. Γκρίτζαλης

Το Τµήµα Πληροφορικής του Οικονοµικού Πανεπιστηµίου Αθηνών διοργανώνει
Πρόγραµµα Μεταπτυχιακών Σπουδών (ΠΜΣ) στα Πληροφοριακά Συστήµατα,
απευθυνόµενο σε µεταπτυχιακούς φοιτητές µερικής φοίτησης. Το ΠΜΣ µερικής
φοίτησης είναι ειδικά σχεδιασµένο, ώστε να µπορεί να ανταποκρίνεται στις ανάγκες
επιστηµόνων µε αυξηµένες επαγγελµατικές ή/και οικογενειακές υποχρεώσεις.
Το ΠΜΣ απευθύνεται σε αποφοίτους ΑΕΙ Τµηµάτων Πληροφορικής, Επιστήµης
Υπολογιστών, Μηχανικών Υπολογιστών, σε αποφοίτους Τµηµάτων και Σχολών
∆ιοικητικών Επιστηµών, Θετικών Επιστηµών, Πολυτεχνικών Σχολών, σε αποφοίτους
Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων ή Αστυνοµικών Ακαδηµιών,
καθώς και σε αποφοίτους ΤΕΙ Τµηµάτων Πληροφορικής ή συναφών.
Το ΠΜΣ παρέχει εξειδικεύσεις (γνωστικές περιοχές) στις εξής ειδικότητες:
(1). Ασφάλεια Πληροφοριών και Συστηµάτων
(2). ∆ικτυοκεντρικά και ∆ιάχυτα Πληροφοριακά Συστήµατα
(3). Επιχειρησιακά Πληροφοριακά Συστήµατα
(4). Πληροφοριακά Συστήµατα Μεγάλης Κλίµακας
(5). Συστήµατα ∆ιαχείρισης Γνώσης
(6). Τεχνολογία Λογισµικού και Ανάπτυξη Πληροφοριακών Συστηµάτων
Η χρονική διάρκεια του ΠΜΣ µερικής φοίτησης ανέρχεται σε δύο (2) χρόνια,
περιλαµβανοµένης της εκπόνησης µεταπτυχιακής εργασίας. Τα µαθήµατα
έχουν προγραµµατιστεί να πραγµατοποιούνται κάθε ∆ευτέρα και Τετάρτη
(18:00 - 21:00) ή κάθε Τρίτη και Πέµπτη (18:00 - 21:00). Οι διαλέξεις ξεκινούν
την πρώτη εβδοµάδα κάθε Οκτώβρη.
Η προθεσµία υποβολής αιτήσεων λήγει την ∆ευτέρα, 12 Σεπτέµβρη 2016.
Για διευκρινίσεις και περαιτέρω πληροφορίες οι ενδιαφερόµενοι µπορούν
να απευθύνονται στη Γραµµατεία Μεταπτυχιακών Σπουδών (Ευελπίδων 47Α και
Λευκάδος 33, 7ος όροφος, Γραφείο 705), ∆ευτέρα-Πέµπτη (12:00 - 14:00) και
Παρασκευή (11:00 - 13:00), τηλ. 210 - 82.03.645, e-mail: echiona@aueb.gr, κα. Ελπίδα
Χιονά. Τα έντυπα αιτήσεων, συστατικών επιστολών και το λοιπό πληροφοριακό υλικό
διατίθενται στην ιστοσελίδα του ΠΜΣ (http://mscis.cs.aueb.gr/about_PartTime.asp).

2013 «American Hustle».
Τι σκέφτεται άραγε γι’ αυτού του είδους την ανισότητα ένα 

άλλο αγαπηµένο ζευγάρι που απασχόλησε το φετινό φεστιβάλ 
είναι µάλλον περιττό να αναρωτηθούµε. Σούζαν Σάραντον και 
Τζίνα Ντέιβις επανενώθηκαν για τα 25 χρόνια από την κυκλοφο-
ρία του «Thelma & Louise», το οποίο, εκτός από το ότι έβαλε τον 
Μπραντ Πιτ στη ζωή µας, είχε περιγραφεί ως ένα φεµινιστικό 
µανιφέστο που θα έδινε νέα πνοή στους γυναίκειους ρόλους του 
αµερικανικού σινεµά. Η εµβληµατική ταινία του Ρίντλεϊ Σκοτ 
έκανε µεγάλη επιτυχία στο box office και ενέπνευσε πολλούς 
κριτικούς αλλά και ακαδηµαϊκούς να την εντάξουν στο πάνθεον 
των ταινιών που άλλαξαν τον κινηµατογράφο, ενώ χάρισε υπο-
ψηφιότητες για Όσκαρ και στις δύο ηθοποιούς. Όπως όµως είπε 
και η Σάραντον στις Κάννες, οι επιπτώσεις ήταν µάλλον εφήµε-
ρες: «Μετά το “Thelma & Louise” είχαν προβλέψει ότι θα υπάρ-
ξουν πολλές ταινίες µε γυναίκες σε πρωταγωνιστικούς ρόλους. 
Αλλά αυτό δεν συνέβη». Αντιθέτως, ακόµα κοιτάζουµε τι παπού-
τσια φοράνε οι πρωταγωνίστριες στο κόκκινο χαλί.
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Η ΓΗ ΓΥΡΙΖΕΙ

Ο γιος του Prince;
Ο Κάρλιν Κ. Γουίλιαµς είναι κρατούµενος στις φυ-

λακές του Κολοράντο. Καταδικάστηκε σε 92 
µήνες φυλάκιση για συµµετοχή σε συµµορία 

και για οπλοκατοχή. Ισχυρίζεται ότι η µη-
τέρα του, Μάρσα Χένσον, τον Ιούλιο 

του 1976 είχε σεξουαλική επαφή µε 
τον 18χρονο τότε και άγνωστο Prince, 

σε ένα δωµάτιο ξενοδοχείου στο Κάνσας, 
και ότι τότε συνελήφθη ο ίδιος, που ήρθε στον 

κόσµο στις 8 Απριλίου 1977. Υπενθυµίζεται ότι το 
είδωλο της ποπ άφησε πίσω 500 εκατ. δολάρια περι-

ουσία, χωρίς ωστόσο να έχει αφήσει διαθήκη.

∆εν είναι η µαµά σου
Η Τζένιφερ Λόπεζ έπεσε στα πατώµατα για 

τη Χίλαρι Κλίντον. Στο νέο της βιντεοκλίπ 
«Ain’t your mama» (∆εν είµαι η µαµά 

σου) εµφανίζεται σαν νοικοκυρά στα 
60s να σφουγγαρίζει και να µα-

γειρεύει, υποταγµένη στις α-
παιτήσεις του συζύγου της. 

Στη δεκαετία του ’70 τη βλέ-
πουµε να αντιµετωπίζει τις πο-

νηρές µατιές των αντρών γύρω της, 
ενώ τη δεκαετία του ’80 να πέφτει θύµα 

σεξισµού στο γραφείο. Το κλου είναι ότι 
βάζει απόσπασµα οµιλίας της Χίλαρι Κλίντον 

στο κλιπ της, αποκαλύπτοντας έτσι το πολιτικό 
της µήνυµα.

Φωνή από χρυσάφι
Πρόσφατα µας είπε η Αντέλ ότι δεν θα ακούσουµε 
για αρκετό καιρό κανένα καινούργιο τραγούδι της, 

γιατί θέλει να αφοσιωθεί στον γιο της. Όµως 
από τον «Guardian» µάθαµε ότι θα απο-

χωρήσει από τη βρετανική εταιρεία XL 
µετά από έξι χρόνια και θα µετακινη-

θεί στη Sony Music µε συµβόλαιο 
90 εκατ. λιρών (κάτι περισσό-

τερο από 116 εκατ. ευρώ) για 
την επόµενη τετραετία. 

Αυτό σηµαίνει ότι είτε 
στη µουσική βιο-

µηχανία δεν πί-
στεψαν τη δήλωση 

απόσυρσής της είτε 
ότι η ίδια έχει εµπορική 

αξία ακόµη κι αν δεν κάνει 
κάτι νέο, µόνο γι’ αυτά που ήδη 

έχει κάνει.

Η οµορφότερη καθηγήτρια 
του κόσµου
Τυχεροί οι φοιτητές της. Η Αντζελίνα Τζολί 
θα διδάξει στο London School of Economics 
µε την ιδιότητα της επισκέπτριας καθηγή-
τριας µαθήµατα σχετικά µε τη γυναικεία υ-
πόθεση, την ειρήνη και την ασφάλεια. 
Σύµφωνα µε το LSE, η πρωτοβουλία 
ανήκει στο Κέντρο του πανεπι-
στηµίου για τις Γυναίκες, την 
Ειρήνη και την Ασφάλεια, 
το οποίο ίδρυσαν πέ-
ρυσι η σταρ του Χόλι-
γουντ και ο πρώην υ-
πουργός Εξωτερικών της 
Βρετανίας Ουίλιαµ Χέιγκ. 
Στη δική της ανακοίνωση η Α. 
Τζολί αναφέρει ότι «είναι ζωτικής 
σηµασίας να διευρυνθεί η συζήτηση 
για τον τερµατισµό του καθεστώτος ατι-
µωρησίας για τα εγκλήµατα που διαπράτ-
τονται δυσανάλογα σε βάρος των γυναικών, 
όπως η σεξουαλική βία εν καιρώ πολέµου». 
Ακροατήριο, πάντως, θα έχει, ανεξάρτητα 
από το τι θα λέει.

Η πιο λαµπερή selfie
Ίσως δεν ήταν καλή για την 
ίδια η ιδέα της να βγά-
λει selfie µε τη Μόνικα 
Μπελούτσι. Η Κιµ 
Καρντάσιαν το 
τόλµησε και, 
όπως προκύ-
πτει από τον σχο-
λιασµό που έγινε,  
η γυναίκα-απόλυτη  
αντρική φαντασίωση έ-
κλεψε τις εντυπώσεις. Το 
στιγµιότυπο απαθανατίστηκε σε 
όπερα της Ρώµης και, όπως ήταν α-
ναµενόµενο, την πρωτοβουλία είχε 
η Καρντάσιαν, που µάλλον δεν προέ-
βλεψε ότι η Μπελούτσι στα 51 της θα 
την επισκίαζε χωρίς καµία προσπά-
θεια. «Legend», δηλαδή «Μύθος», έ-
γραψε κάτω από τη selfie τους η Κιµ, 
σε ένδειξη αναγνώρισης. Και τα likes 
ξεπέρασαν τις 600.000!

Η σιωπή της Τζόντι
Όταν βλέπαµε τη «Σιωπή των αµνών» 
δεν µπορούσαµε να φανταστούµε ότι η Τζό-
ντι Φόστερ ήταν στ’ αλήθεια τροµοκρατηµένη. 
Τη φόβιζε ο Άντονι Χόπκινς και το εξοµολογήθηκε 
σε συνέντευξή της µε αφορµή τη νέα ταινία την οποία 
σκηνοθετεί («Money Monster»). Η 53χρονη ηθοποιός, 
σε συνέντευξή της στο «The Graham Norton Show», είπε 
ότι περίµενε πώς και πώς να τελειώσουν τα γυρίσµατα. «Ποτέ 
δεν του µίλησα, επειδή ήταν τόσο τροµακτικός. Φτάσαµε στο 
τέλος της ταινίας και δεν είχαµε µιλήσει ούτε µια φορά» είπε 
και πρόσθεσε: «Τον απέφευγα στ’ αλήθεια, αλλά την τελευταία 
µέρα ήρθε κοντά µου και του είπα µε δάκρυα στα µάτια πόσο 
τον φοβόµουν και µου είπε: Μα, εγώ φοβόµουν εσένα!».



µε τα υπόλοιπα πολιτικά κόµµατα, τα οποία 
πλέον µας αντιµετωπίζουν ως συνοµιλητές, 
και, τελικά, αποσύρθηκε και αυτή η ρύθµιση».

Τα αιτήµατα
Κατά την κ. Παπαδοπούλου, «το ευχάριστο απ’ 
όλα τα παραπάνω είναι ότι πλέον οι πολίτες-
γονείς ακούµε το κράτος και όταν διαπιστώ-
νουµε ότι κάτι υποβαθµίζει την ιδιωτική εκ-
παίδευση, προσπαθούµε µε λογικά επιχειρή-
µατα να µην περάσει». Όσον αφορά τα επόµενα 
ζητήµατα που το συντονιστικό γονέων επιδιώ-
κει να ανοίξει, η κ. Παπαδοπούλου τόνισε ότι 
«για εµάς, βασικό θέµα είναι η αξιολόγηση των 
εκπαιδευτικών, ένα θέµα που κατά καιρούς “α-
νοίγει” και “κλείνει” από τις κυβερνήσεις. Θε-
ωρούµε ότι πρέπει να υπάρχει αξιολόγηση, οι 
όροι της οποίας θα πρέπει να ορίζονται από το 
υπουργείο Παιδείας σε συνεννόηση µε τους 
εµπλεκόµενους φορείς, να είναι αξιοκρατική 
και διαφανής, αλλά πιστεύουµε ότι οι εκπαι-
δευτικοί πρέπει να αξιολογούνται ανά τακτά 
χρονικά διαστήµατα, καθώς έχουν στα χέρια 
τους το µελλοντικό “κεφάλαιο” της χώρας. 
Το κράτος δεν προχωρεί σε αυτό, εκτιµούµε 
για µικροπολιτικούς λόγους». Πρόσθεσε ε-
πίσης ότι στα αιτήµατα των γονέων συµπερι-

Την αποφασιστικότητά τους να α-
κουστούν οι απόψεις και οι θέσεις 
τους για την ιδιωτική εκπαίδευση 
στην Ελλάδα υπογραµµίζουν γο-

νείς παιδιών που φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία 
της χώρας. Οι γονείς αυτοί, οι οποίοι έχουν συ-
στήσει ένα άτυπο συντονιστικό όργανο, έχουν 
ήδη παρέµβει δυναµικά για ζητήµατα όπως ο 
ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση και επιδιώ-
κουν η φωνή τους να ακούγεται πλέον καθαρά 
και οι θέσεις τους να λαµβάνονται υπόψη από 
το υπουργείο Παιδείας και τα κόµµατα της α-
ντιπολίτευσης, όταν προκύπτουν ζητήµατα 
που αφορούν την ιδιωτική εκπαίδευση.

Η αρχή έγινε µε τον ΦΠΑ
Μιλώντας στην FS, το µέλος του συντονιστικού 
οργάνου των γονέων Ερασµία Παπαδοπούλου 
(το παιδί της οποίας φοιτά σε ιδιωτικό σχο-
λείο) εξήγησε ότι η γέννηση της πρωτοβουλίας 
αυτής έλαβε χώρα πέρυσι, όταν η κυβέρνηση 
µελετούσε το ενδεχόµενο επιβολής ΦΠΑ 23% 
στα δίδακτρα των ιδιωτικών σχολείων. «Τότε 
µαζευτήκαµε σύλλογοι γονέων ιδιωτικών σχο-
λείων και είπαµε ότι µια φορά κι εµείς ως πο-
λίτες πρέπει να διεκδικήσουµε πράγµατα. Συ-
γκεντρωθήκαµε γονείς από περισσότερα από 
146 ιδιωτικά σχολεία σε όλη την Ελλάδα (50 
από τα οποία συµµετέχουν άµεσα στη συντο-
νιστική επιτροπή), δηλαδή εκπροσωπούσαµε 
περίπου 60.000 παιδιά. Τότε, λοιπόν, αφού 
είδαµε τις δηλώσεις του πρωθυπουργού και 
µελετήσαµε το Σύνταγµα, βγήκαµε µπροστά 

και είπαµε ότι ως γονείς κάνουµε την επιλογή 
να στέλνουµε τα παιδιά µας σε ιδιωτικά σχο-
λεία, φορολογούµαστε γι’ αυτό –γιατί θεωρεί-
ται τεκµήριο–, δεν επιβαρύνουµε τον κρατικό 
προϋπολογισµό, και ζητήσαµε να αποσυρθεί 
το µέτρο, όπως και έγινε» ανέφερε η κ. Παπα-
δοπούλου.

Πρόσθεσε, δε, ότι «στη συνέχεια το υπουρ-
γείο Παιδείας θέλησε να αλλάξει το πλαίσιο 
και να περιορίσει τις επιπλέον ώρες που κά-
νουν τα ιδιωτικά σχολεία. Ο κ. Φίλης, συνεπι-
κουρούµενος από τους συνδικαλιστές της ιδιω-
τικής εκπαίδευσης, θέλησε να κοπούν αυτές οι 
επιπλέον ώρες και επιδίωξε να το πετύχει αλ-
λάζοντας το νοµικό πλαίσιο: µέχρι τότε, κάθε ι-
διωτικό σχολείο ενηµέρωνε τον αρµόδιο σχο-
λικό σύµβουλο στην περιφέρεια σχετικά µε το 
πρόγραµµα των επιπλέον ωρών. Η αλλαγή που 
επιδιώχθηκε ήταν, αντί για απλή γνωστοποί-
ηση, τα σχολεία να ζητούν έγκριση από τον δι-
οικητικό διευθυντή του Γραφείου Εκπαίδευ-
σης γι’ αυτές τις δραστηριότητες. Μάλιστα, απ’ 
όσα διαβάσαµε, ήταν στη διακριτική ευχέρεια 
του κάθε διευθυντή Εκπαίδευσης να δώσει έ-
γκριση ή να την αρνηθεί. Τότε επιδιώξαµε να 
µιλήσουµε µε τον υπουργό Παιδείας, τον κ. 
Φίλη, αλλά δεν κατέστη δυνατό, συζητήσαµε 

λαµβάνεται η θεσµοθέτηση του «κουπονιού» 
(voucher) για την ιδιωτική εκπαίδευση, αλλά 
και η δωρεάν χορήγηση των σχολικών βιβλίων 
και στα παιδιά που φοιτούν στα ιδιωτικά σχο-
λεία, κάτι που δεν έχει γίνει από καµία κυβέρ-
νηση ως τώρα.

Σύµφωνα µε την κ. Παπαδοπούλου, «αυτό 
που διεκδικούµε είναι όλοι οι γονείς να είναι 
επίσηµοι συνοµιλητές σε κάθε διάλογο που 
αφορά την εκπαίδευση των παιδιών µας. ∆εν 
µπορούµε πλέον να είµαστε απόντες. Η συ-
ντονιστική επιτροπή µας περιλαµβάνει εκπρο-
σώπους από τα πιο ακριβά ως τα πιο οικονο-
µικά ιδιωτικά σχολεία της χώρας, καθώς συχνά 
κάποιοι γονείς, προκειµένου να δώσουν στο 
παιδί τους την καλύτερη εκπαίδευση, προτι-
µούν να κάνουν οικονοµίες και να το στείλουν 
σε ιδιωτικό σχολείο». Όσον αφορά τις επαφές 
του συντονιστικού µε άλλους φορείς της ιδιω-
τικής εκπαίδευσης, αλλά και της πολιτικής, η 
κ. Παπαδοπούλου ανέφερε ότι µε την ΟΙΕΛΕ 
υπάρχουν επαφές και ενίοτε και σύµπλευση, 
όπως έγινε µε το ζήτηµα του ΦΠΑ, αλλά και δι-
αφωνίες, όπως στο ζήτηµα του διευρυµένου ω-
ραρίου, ενώ για το υπουργείο Παιδείας τόνισε 
ότι «αν και έχουµε στείλει διάφορες επιστο-
λές, η πολιτική του ηγεσία µέχρι στιγµής δεν 
θεώρησε απαραίτητο να µας δει, ενδεχοµένως 
επειδή δεν έχει συνηθίσει να συνοµιλεί µε γο-
νείς. Εκτιµούµε, πάντως, ότι σταδιακά αυτό θα 
αλλάξει – άλλωστε και οι δύο έχουµε τον ίδιο 
στόχο: καλά δηµόσια σχολεία για να ανέβει το 
επίπεδο εκπαίδευσης». ∆.Χρ.
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Η εταιρική κοινωνική 
ευθύνη είναι πράσινη

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΕΤΑΙΡΙΚΗ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΕΥΘΥΝΗ

Σ
ύµφωνα µε τον ορισµό που 
δίνει η Ε.Ε., η εταιρική κοινω-
νική ευθύνη (ΕΚΕ) «αφορά τις 
επιχειρήσεις που αποφασίζουν 
οικειοθελώς να ενσωµατώσουν 
κοινωνικούς και φιλοπεριβαλ-

λοντικούς στόχους στις καθηµερινές επιχειρη-
µατικές τους δραστηριότητες, πέρα από κάθε νο-
µική υποχρέωση».

Στην ουσία, η ΕΚΕ είναι η απόφαση των ε-
πιχειρήσεων να προβούν σε ενέργειες και πρα-
κτικές που ωφελούν το κοινωνικό σύνολο, είτε 
αυτές αφορούν το περιβάλλον, είτε την κοινω-
νική συνοχή, είτε την ενίσχυση κοινωνικών ο-
µάδων που έχουν ανάγκη ή βρίσκονται σε µειο-
νεκτική θέση έναντι του κοινωνικού συνόλου.

Με ακόµη πιο απλά λόγια, η ΕΚΕ είναι η έ-
µπρακτη συµµετοχή των επιχειρήσεων στις κοι-
νωνικές διαδικασίες και η επιστροφή µέρους 
των κερδών τους προς τους πολίτες/καταναλω-
τές, όχι εν είδει φιλανθρωπίας αλλά στο πλαίσιο 
µιας βαθύτερης συνεργασίας µεταξύ των επιχει-
ρήσεων και των διαφόρων stakeholders του κοι-
νωνικού συνόλου, ώστε οι παρεµβάσεις να είναι 
στοχευµένες και να έχουν ευρύτερες θετικές συ-
νέπειες.

Η σηµασία της ΕΚΕ, ειδικά για το µείζον ζή-
τηµα της προστασίας του περιβάλλοντος, δεν 
µπορεί να τονιστεί αρκετά. Για πολλά χρόνια η 
ανθρώπινη ανάπτυξη και επιχειρηµατικότητα 
λάµβανε χώρα χωρίς να δίνεται ιδιαίτερη σηµα-
σία στην προστασία του περιβάλλοντος ή στην 
καλύτερη αξιοποίηση των πόρων που η φύση 
µάς δίνει. Ωστόσο, πλέον, µε τους επιστήµονες 
να κρούουν των κώδωνα του κινδύνου για µη α-
ναστρέψιµες βλάβες στο περιβάλλον και για την 
κλιµατική αλλαγή η οποία απειλεί όλο τον πλα-
νήτη, οι οργανωµένες δράσεις από τον επιχει-
ρηµατικό κόσµο για την αντιστροφή των συνε-
πειών στο περιβάλλον αποτελούν «εκ των ων 
ουκ άνευ».

Η ΕΚΕ, είτε αφορά δράσεις περιορισµού της 
ρύπανσης από τις ίδιες τις επιχειρήσεις είτε κα-
µπάνιες ευαισθητοποίησης του κοινού, µπορεί 
να παίξει µείζονα ρόλο όχι µόνο στην προστασία 
του περιβάλλοντος αλλά και στην αναδιαµόρ-
φωση της παγκόσµιας οικονοµίας. Τεχνολογικές 
ανακαλύψεις και σύγχρονες προσεγγίσεις στην 
παραγωγική διαδικασία µπορούν, εκτός από το 
να προστατέψουν την περιβαλλοντική κληρο-
νοµιά µας, να παραγάγουν νέα υπεραξία και να 
βοηθήσουν στο πέρασµα σε ένα πιο «πράσινο» 
αλλά εξίσου δυναµικό παραγωγικό µοντέλο.
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Η φύση της επιχειρηματικότητας
Η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος είναι ανάγκη. Για εμάς στην 
Τράπεζα Πειραιώς, είναι καθήκον και δέσμευση.
Μέσω του Ευρωπαϊκού Προγράμματος LIFE-Stymfalia η Τράπεζα Πειραιώς, σε 
συνεργασία με το Πολιτιστικό �Ιδρυμα Ομίλου Πειραιώς, τον Δήμο Σικυωνίων, την 
ΟΙΚΟΜ ΕΠΕ, την Εταιρία Προστασίας Πρεσπών και το Κέντρο Ανανεώσιμων Πηγών 
και Εξοικονόμησης Ενέργειας (ΚΑΠΕ), διαμορφώνει ένα πρωτοπόρο και αειφόρο 
σχήμα αποκατάστασης και διαχείρισης της λίμνης Στυμφαλίας.
Στην Τράπεζα Πειραιώς συνδυάζουμε την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος με 
τη δημιουργία επιχειρηματικών ευκαιριών και δίνουμε λύσεις στο ζήτημα 
χρηματοδότησης των προστατευόμενων περιοχών Natura 2000 της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

Το πρόγραμμα LIFE-Stymfalia (LIFE12 NAT/GR/000275) 
υλοποιείται με τη συνεισφορά του χρηματοδοτικού 
μέσου LIFE+ της Ευρωπαϊκής �Ένωσης.

Η φύση της επιχειρηματικότητας
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ΕΚΕ ΚΑΙ ΑΕΙΦΟΡΙΑ

Το νέο αναπτυξιακό πρότυπο

Ε
δώ και αρκετά χρόνια, κάθε φορά 
που αρχίζει µια συζήτηση σχετικά 
µε την οικονοµία, την επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα και την ανά-
πτυξη, δύο φράσεις εµφανίζονται 
ταυτόχρονα: «εταιρική κοινωνική 

ευθύνη» και «αειφορία». Οι φράσεις αυτές µοιάζουν 
να αποτελούν ένα «πλέγµα» πάνω στο οποίο στηρί-
ζεται σε µεγάλο βαθµό το σύνολο των σύγχρονων ε-
πιχειρηµατικών δραστηριοτήτων και το οποίο βρί-
σκεται στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος, όχι µόνο 
των επενδυτών και των επιχειρηµατιών, αλλά και ε-
θνικών και υπερεθνικών φορέων, όπως η Ε.Ε. και ο 
ΟΗΕ, οι οποίοι προσπαθούν να δώσουν τους απα-
ραίτητους ορισµούς και να καθορίσουν το πλαίσιο 
–νοµικό και ουσιαστικό– που θα επιτρέπει στις ε-
πιχειρήσεις να δραστηριοποιούνται ακολουθώντας 
σειρά κανόνων που σχετίζονται και υλοποιούν αυτές 
τις φράσεις.

Τι είναι η αειφορία
Προκειµένου να κατανοήσουµε τη σηµασία αυτών 
των φράσεων, καλό θα ήταν αρχικά να δώσουµε κά-
ποιους βασικούς ορισµούς, όπως τι είναι η περίφηµη 
«αειφορία» που αποτελεί βασική επιδίωξη σε ολό-
κληρο τον κόσµο. Η αειφορία, λοιπόν, ή αειφόρος 
ή βιώσιµη ανάπτυξη είναι η πρακτική –ή το σύνολο 
των πρακτικών– που επιτρέπει στην οικονοµία να α-
ναπτύσσεται χωρίς να προκαλεί ανήκεστο βλάβη στο 
περιβάλλον. Ένας ίσως πιο «γενικός» ορισµός για την 
αειφορία δόθηκε το 1987 από την Παγκόσµια Επι-
τροπή για το Περιβάλλον και την Ανάπτυξη, η οποία 
υποστήριξε ότι «βιώσιµη ανάπτυξη είναι αυτή που 
ικανοποιεί τις ανάγκες του παρόντος χωρίς να κάνει 
συµβιβασµούς ως προς την ικανότητα των µελλοντι-
κών γενεών να ικανοποιήσουν τις δικές τους». Σύµ-
φωνα µε ειδικούς, ο ορισµός αυτός είναι περισσότερο 
ανθρωποκεντρικός, χωρίς να κάνει σαφή αναφορά 
στην προστασία του περιβάλλοντος, επιχειρώντας 
έτσι να γεφυρώσει τις διαφορές ανάµεσα στους υ-
ποστηρικτές της ανάπτυξης και στους υποστηρικτές 
της περιβαλλοντικής προστασίας. Σύµφωνα µε τον 
ορισµό αυτό, η βιώσιµη ανάπτυξη παρέχει ένα πλαί-
σιο για την ενσωµάτωση των περιβαλλοντικών πολι-
τικών στις αναπτυξιακές στρατηγικές, παρακάµπτο-
ντας κατ’ αυτό τον τρόπο τον συγκρουσιακό χαρα-
κτήρα της άποψης ότι η περιβαλλοντική προστασία 
και διατήρηση µπορεί να επιτευχθεί µόνο εις βάρος 
της οικονοµικής ανάπτυξης, και επί της ουσίας απο-
τελεί την πολιτική απαρχή της έννοιας της βιώσιµης 
ανάπτυξης. Επιπροσθέτως, ένας ορισµός που δίνεται 
µεταξύ άλλων και από το WWF αναφέρει ότι «βιώ-
σιµη ανάπτυξη είναι η βελτίωση της ποιότητας της 
ζωής µέσα στο πλαίσιο της φέρουσας ικανότητας των 
υποστηρικτικών οικοσυστηµάτων». Από την πλευρά 
της, η Παγκόσµια Τράπεζα υποστηρίζει ότι «βιώσιµη 
ανάπτυξη σηµαίνει να βασίζονται οι αναπτυξιακές 
και περιβαλλοντικές πολιτικές σε µια ανάλυση κό-
στους-οφέλους και σε µια προσεκτική οικονοµική 
ανάλυση που θα ενδυναµώνει την περιβαλλοντική 
προστασία και θα οδηγεί σε αυξανόµενα και δια-
τηρήσιµα επίπεδα ευηµερίας». Εδώ ίσως αξίζει να 
προστεθεί και ο ορισµός που χρησιµοποιεί το ΣτΕ, 
σύµφωνα µε τον οποίο βιώσιµη ανάπτυξη είναι ένα 

Η βιώσιµη ανάπτυξη 
είναι ο µοναδικός  
τρόπος για να 
διατηρηθεί  
η ευηµερία  
των ανθρώπων  
και ταυτόχρονα  
να αποφευχθεί  
µια πιθανή 
οικολογική κρίση  
σε τοπικό ή ακόµη και 
σε πλανητικό επίπεδο.

ριοτήτων, ανάλογα µε τη φύση της κάθε πρωτοβου-
λίας. Αυτές είναι οι εξής: Προώθηση Σκοπού, Μάρ-
κετινγκ Σκοπού, Κοινωνικό Μάρκετινγκ, Εταιρική 
Φιλανθρωπία, Εταιρικός Εθελοντισµός και Κοινω-
νικά Υπεύθυνες Πρακτικές. Είναι περιττό να ανα-
φερθεί ότι σε όλες αυτές τις δραστηριότητες η προ-
στασία του περιβάλλοντος βρίσκεται στην κορυφή 
των προτεραιοτήτων της ΕΚΕ κάθε επιχείρησης.

Γιατί συνδέονται
Οι παραπάνω ορισµοί της αειφόρου ανάπτυξης και 
της ΕΚΕ ενδεχοµένως καθιστούν σαφές γιατί οι δύο 
αυτοί όροι συνδέονται, αλλά και γιατί βρίσκονται 
στην κορυφή των προτεραιοτήτων της σύγχρονης 
επιχειρηµατικότητας. Ωστόσο, για να γίνει ακόµα 
πιο προφανής η σχέση τους, πρέπει να αναφερθεί 
ότι οι προβληµατισµοί γύρω από τα αποτελέσµατα 
της ανθρωπογενούς δραστηριότητας στο περιβάλ-
λον µπήκαν στο επίκεντρο της συζήτησης κατά τη 
δεκαετία του 1970 (περίοδο κατά την οποία ανα-
πτύσσεται και η πολιτική οικολογία). Τα ζητήµατα 
της περιβαλλοντικής διατηρησιµότητας εκφράστη-
καν αρχικά ως ανησυχία για τα περιβαλλοντικά προ-
βλήµατα και τις επιπτώσεις που έχει η υποβάθµιση 
του περιβάλλοντος στην υγεία και στην ποιότητα 
ζωής των ανθρώπων, αλλά και στην οικονοµική α-
νάπτυξη, αλλά και ως προβληµατισµός σχετικά µε 
τη διαφύλαξη των φυσικών πόρων και για τις επό-
µενες γενιές. Η βιώσιµη ανάπτυξη είναι ο µοναδικός 
τρόπος για να διατηρηθεί η ευηµερία των ανθρώπων 
και ταυτόχρονα να αποφευχθεί µια πιθανή οικολο-
γική κρίση σε τοπικό ή ακόµη και σε πλανητικό ε-
πίπεδο. Η κλιµατική αλλαγή, η εξάντληση των φυ-
σικών πόρων, οι διατροφικές κρίσεις, η υποβάθµιση 
των οικοσυστηµάτων, αλλά και οι προειδοποιήσεις 
επιστηµονικών φορέων για ακόµη σοβαρότερα προ-
βλήµατα, αποτελούν σήµατα συναγερµού για την 
ανάγκη υιοθέτησης πολιτικών και πρακτικών που 
θα διασφαλίζουν την ευηµερία και την προστασία 
του περιβάλλοντος. ∆εν είναι τυχαίο, άλλωστε, ότι 
η Ε.Ε., ήδη από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, κάνει 
λόγο για «αρµονική» και «ισόρροπη» ανάπτυξη των 
οικονοµικών δραστηριοτήτων, ενώ στο Άρθρο 2 της 
Συνθήκης του Άµστερνταµ γίνεται λόγος για «αρµο-
νική, ισόρροπο και αειφόρο ανάπτυξη των οικονοµι-

κών δραστηριοτήτων», µε την 
Ένωση να αναγνωρίζει κατ’ 
αυτό τον τρόπο ότι πρέπει 
να υπάρξει στενή συσχέ-
τιση ανάµεσα στην οικο-

νοµική ανάπτυξη, στην κοι-
νωνική συνοχή και στην πε-
ριβαλλοντική προστασία, στο 
πλαίσιο της στρατηγικής της 
για τη βιώσιµη ανάπτυξη.
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«οργανικώς ενιαίο σύνολο δηµοσίων πολιτικών οι 
οποίες προς το παρόν µεν κατατείνουν στην αποκα-
τάσταση της ισορροπίας µεταξύ των πάσης φύσεως 
ανθρωπογενών συστηµάτων και των οικοσυστηµά-
των, στο µέλλον δε διασφαλίζουν τη σταθερή συνε-
ξέλιξη αµφοτέρων».

Τι είναι η ΕΚΕ
Η εταιρική κοινωνική ευθύνη (ΕΚΕ) µοιάζει ευκο-
λότερο να οριστεί. Ένας γενικότερος ορισµός λέει ότι 
η ΕΚΕ αναφέρεται στις ενέργειες των επιχειρήσεων 
που αποσκοπούν στη συµβολή αντιµετώπισης πε-
ριβαλλοντικών και κοινωνικών ζητηµάτων. Συγκε-
κριµένα, οι επιχειρήσεις ως οντότητες άρρηκτα συν-
δεδεµένες µε το κοινωνικό σύνολο µέσα στο οποίο 
δραστηριοποιούνται, επηρεάζοντας και επηρεαζό-
µενες από τα δεδοµένα της εποχής και του χώρου 
δράσης τους, υποχρεούνται να αναγνωρίζουν την 
ευθύνη που τους αναλογεί απέναντι στην κοινωνία 
και στο περιβάλλον. Να σέβονται, δηλαδή, τις αρχές 
και τις αξίες που χαρακτηρίζουν τον πολιτισµό µας 
(σεβασµός προς τον άνθρωπο, την ανθρώπινη αξιο-
πρέπεια και την παροχή ίσων ευκαιριών, σεβασµός 
στο περιβάλλον και στη βελτίωση του βιοτικού επι-
πέδου και της ποιότητας ζωής). Σε γενικές γραµµές, 
οι βασικοί στόχοι της ΕΚΕ είναι οι επιχειρήσεις να 
υιοθετήσουν υπευθυνότητα ως προς τις πρακτικές 
τους και να ενθαρρύνουν µέσω των δράσεών τους 
θετικά αποτελέσµατα για το περιβάλλον, τους κα-
ταναλωτές, τους εργαζοµένους τους, τις κοινότητες 
στις οποίες δραστηριοποιούνται και κάθε τµήµα της 
δηµόσιας σφαίρας που µπορεί να θεωρηθεί ενδιαφε-
ρόµενος/εταίρος (stakeholder). Σε αδρές γραµµές, η 
ΕΚΕ µπορεί να χωριστεί σε έξι κατηγορίες δραστη-
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Μ
ε τους χρόνιους ασθενείς να συ-
ναντούν αξεπέραστα εµπόδια στον 
καθηµερινό τους αγώνα προκει-
µένου να αποκτήσουν πρόσβαση 
στην περίθαλψη, το κοινωνικό 

πρόγραµµα «Μετρήσεις Ζωής» δίνει ανάσα στους 
πολίτες προσφέροντας δωρεάν προληπτικές εξε-
τάσεις για τις αναπνευστικές παθήσεις, την υπέρ-
ταση, τον σακχαρώδη διαβήτη, τις οφθαλµολογικές 
ασθένειες και τον δερµατικό καρκίνο. Στις ασφυ-
κτικές συνθήκες ζωής, όπως έχουν διαµορφωθεί 
στην πατρίδα µας έπειτα από χρόνια µνηµονίων 
και κρίσης, η φαρµακευτική εταιρεία Novartis 
Hellas παρατείνει για δεύτερη χρονιά το κοινωνι-
κό πρόγραµµα «Μετρήσεις Ζωής», που ήδη έχει 
εκπονήσει 8.700 εξετάσεις σε 2.400 άτοµα σε όλη 
την Ελλάδα, αποδεικνύοντας εµπράκτως τη δέ-
σµευσή της να σταθεί στο πλευρό των Ελλήνων 
που δοκιµάζονται, όπως επισηµαίνει ο πρόεδρος 
και διευθύνων σύµβουλος της εταιρείας Riccardo 
Canevari. Το κοινωνικό πρόγραµµα της Novartis 
Hellas υλοποιείται σε συνεργασία µε το Ελληνικό 
∆ιαδηµοτικό ∆ίκτυο Υγιών Πόλεων (Ε∆∆ΥΠΠΥ) και 
θα ταξιδέψει σε όλη την Ελλάδα, ακόµη και στα νη-
σιά, όπου οι ελλείψεις στον τοµέα της υγείας είναι 
τραγικές. Όπως εξηγεί ο πρόεδρος του Ε∆∆ΥΠΠΥ 
και της ΚΕ∆Ε, δήµαρχος Αµαρουσίου, Γιώργος 
Πατούλης, η περίθαλψη πρέπει να ξεκινά στην 
τοπική αυτοδιοίκηση και πρωταρχικός στόχος της 
πολιτείας οφείλει να είναι η διατήρηση της υγείας. 
Από την πλευρά του, ο πρόεδρος και διευθύνων 
σύµβουλος της Novartis Hellas κ. Canevari ση-

µειώνει ότι θα διενεργηθούν σπιροµετρήσεις, µε-
τρήσεις αρτηριακής πίεσης, µετρήσεις σακχάρου, 
οφθαλµολογικές εξετάσεις και χαρτογράφηση σπί-
λων (δερµατικών ελιών).
Την ίδια ώρα σοκαριστικές καταγγελίες για ακα-
τάλληλα ιατρικά αναλώσιµα στα φαρµακεία των 
δηµόσιων νοσοκοµείων κάνει η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Σωµατείων-Συλλόγων Ατόµων µε Σακ-
χαρώδη ∆ιαβήτη (ΠΟΣΣΑΣ∆ΙΑ), κρούοντας τον 
κώδωνα κινδύνου για ραγδαία αύξηση των επι-
πλοκών της νόσου, καθώς τα νοσοκοµεία παραγ-
γέλνουν πλέον µόνο τα φθηνότερα υγειονοµικά 
υλικά. Παράλληλα, ο πρόεδρος της ΠΟΣΣΑΣ∆ΙΑ 
Χρήστος ∆αραµήλας καταγγέλλει σωρεία ελλεί-
ψεων στα ιατρικά αναλώσιµα για τον διαβήτη, κυ-
ρίως στα νοσοκοµειακά φαρµακεία της περιφέ-
ρειας, αλλά και του Λεκανοπεδίου, µε συνέπεια οι 
ασθενείς να κάνουν µακρινά ταξίδια για να καλύ-
ψουν τις ανάγκες τους. Όπως επισηµαίνει από την 
ΠΟΣΣΑΣ∆ΙΑ η Μαρία Τριανταφύλλου, ενδεικτικά 
το Λαϊκό Νοσοκοµείο στην Αθήνα δίνει µε το στα-
γονόµετρο τις ταινίες µέτρησης σακχάρου, καθώς 
κινδυνεύει να ξεµείνει, ενώ χειρότερα είναι τα 
πράγµατα στα νοσοκοµεία της συµπρωτεύουσας, 
µε το Ιπποκράτειο, το «Γεννηµατάς» και το ΑΧΕΠΑ 
να έχουν ξεµείνει από ινσουλίνες και το «Παπα-
γεωργίου» να δίνει ό,τι ινσουλίνη του έχει απο-
µείνει, χωρίς όµως σύριγγες και βελόνες. Επίσης, 
οι διαγνώσεις γίνονται µε τρόπο εξπρές, καθώς 
ο νοσοκοµειακός γιατρός έχει µόνο 7 λεπτά στη 
διάθεσή του ανά ασθενή, όταν το ραντεβού θα 
πρέπει να είναι 45λεπτο. Όλα αυτά οδηγούν στην 

απορρύθµιση της νόσου και στην αύξηση των 
επιπλοκών, µε σηµαντική επιβάρυνση τόσο για το 
σύστηµα υγείας όσο και για την τσέπη του ασθενή. 
«Για τον διαβητικό τύπου 1 το µηνιαίο κόστος της 

νόσου ανέρχεται στα 400 ευρώ, ενώ για τον δια-
βητικό τύπου 2 κυµαίνεται στα 180 ευρώ και στις 
επιπλοκές τα κόστη οκταπλασιάζονται» τονίζει ο 
κ. ∆αραµήλας.

Η Gazprom, η ∆ΕΠΑ και η Edison υπογράφουν Μνηµόνιο ΣυναντίληψηςΟι «Μετρήσεις Ζωής» κάνουν πράξη  
την πρόληψη στην Ελλάδα της κρίσης

«H Νοvartis Hellas συνεχίζει για δεύτερη χρονιά το κοινωνικό της πρόγραµµα µε δωρεάν εξετάσεις σε όλη την Ελλάδα».
Αλεξία Σβώλου-Νάνου

Με το ηχηρό µήνυµα «Προορισµός: Μια καλύτε-
ρη ζωή. ΣΚΕΨΟΥ ΘΕΤΙΚΑ!» η Novartis Hellas 

ξεκινά εκστρατεία ενηµέρωσης για την πολλαπλή 
σκλήρυνση ή σκλήρυνση κατά πλάκας, η οποία 
υλοποιείται υπό την αιγίδα της Ελληνικής Ακαδη-
µίας Νευροανοσολογίας, µε τη στήριξη της Πανελ-
λήνιας Οµοσπονδίας Ατόµων µε Σκλήρυνση κατά 
Πλάκας. Στόχος της εκστρατείας, πέραν της ενηµέ-
ρωσης του κοινού, είναι η ενθάρρυνση της θετικής 
στάσης των ατόµων µε σκλήρυνση κατά πλάκας ότι 
µπορούν να έχουν µια γεµάτη, δηµιουργική ζωή. Η 
ασθένεια προσβάλλει πρωτίστως νέους ενήλικες, 
στην πιο παραγωγική ηλικία, αυτή των 20-40 ετών, 
και επιφέρει σοβαρές κοινωνικές επιπτώσεις, ενώ 
οι ασθενείς ξεπερνούν τους 12.000 στην Ελλάδα 
και τα 2,5 εκατοµµύρια παγκοσµίως. Η πολλαπλή 
σκλήρυνση είναι µια χρόνια διαταραχή του κε-
ντρικού νευρικού συστήµατος που επηρεάζει τη 
φυσιολογική λειτουργικότητα του εγκεφάλου, των 
οπτικών νεύρων και του νωτιαίου µυελού µέσω 
της φλεγµονής και της απώλειας ιστού. «Πρωταρ-
χικός στόχος της επιστηµονικής κοινότητας παρα-
µένει η µακροπρόθεσµη αντιµετώπιση της νόσου, 
η οποία πλέον σε σηµαντικό βαθµό είναι εφικτή. Η 
προστασία της κινητικής και νοητικής λειτουργικό-
τητας των ασθενών αποτελεί κυρίαρχο στόχο µέσω 

µακροχρόνιου ελέγχου της ενεργότητας της νόσου και της 
νευροπροστασίας στην πολλαπλή σκλήρυνση. Η σταθε-
ρή και συνεπής συνεργασία ασθενών-ιατρών, η έγκαιρη 
ενηµέρωση και η σωστή ψυχολογική στήριξη, η αποκατά-
σταση και η σωµατική άσκηση αποτελούν καθοριστικούς 
παράγοντες για την καλύτερη διαχείριση της νόσου» επι-
σηµαίνει ο Νικόλαος Γρηγοριάδης, καθηγητής Νευρολο-
γίας του ΑΠΘ και γραµµατέας της Ελληνικής Ακαδηµίας 
Νευροανοσολογίας. Εκπροσωπώντας τους ασθενείς, η 
Μαρία Μαµαλάκη, γενική γραµµατέας της Πανελλήνιας 
Οµοσπονδίας Ατόµων µε Σκλήρυνση κατά Πλάκας, εξηγεί: 
«Έχουµε επιλέξει να είµαστε συνοδοιπόροι της ζωής και 
των ανθρώπων µέσα από τη δική µας πραγµατικότητα, µε 
τις δικές µας προσωπικές ανάγκες, απόψεις, θέσεις, αντί 
να ζούµε σαν θύµατα της νόσου». Από την πλευρά της, η 
∆ρ. Βαρβάρα Μπαρούτσου, Παθολόγος, Chief Scientific 
Officer, Novartis Hellas, τονίζει: «Παρόλο που η θεραπευ-
τική προσέγγιση της πολλαπλής σκλήρυνσης έχει αλλάξει 
ριζικά τα τελευταία χρόνια, πρωταρχικός στόχος παραµέ-
νει η µακροπρόθεσµη αντιµετώπιση της νόσου και η δια-
σφάλιση της καλύτερης ποιότητας ζωής για τους ασθενείς. 
Όλες οι προσπάθειες της Novartis Hellas έχουν ως κύριο 
άξονα την τοποθέτηση των ασθενών στο επίκεντρο των 
δραστηριοτήτων µας. Μέσω αυτής της εκστρατείας µε-
ταφέρουµε ένα µήνυµα αισιοδοξίας στο κοινό και στους 
ασθενείς µε πολλαπλή σκλήρυνση».

Ενηµερωτική εκστρατεία για τη σκλήρυνση κατά πλάκας

«Τοποθετούµε 
τους ασθενείς  
στο επίκεντρο των 
δραστηριοτήτων 
µας και µεταφέ-
ρουµε το µήνυµα 
της αισιοδοξίας 
στους πάσχοντες 
και στο ευρύ  
κοινό». 

∆Ρ. ΒΑΡΒΑΡΑ 
ΜΠΑΡΟΥΤΣΟΥ 

ΠΑΘΟΛΟΓΟΣ, CHIEF 
SCIENTIFIC OFFICER, 
NOVARTIS HELLAS

«Θα διενεργηθούν δωρεάν σπιροµετρήσεις, µετρήσεις αρτηριακής 
πίεσης, µετρήσεις σακχάρου, οφθαλµολογικές εξετάσεις και χαρτο-

γράφηση σπίλων». 

RICCARDO CANEVARI, ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΚΑΙ ∆ΙΕΥΘΥΝΩΝ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΤΗΣ NOVARTIS HELLAS
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ΕΚΕ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ

Μια αναγκαία  
και ικανή σχέση

Τ
α τελευταία χρόνια όλο και περισ-
σότεροι επιχειρηµατικοί, πολιτι-
κοί, κοινωνικοί και υπερεθνικοί 
φορείς συµφωνούν ότι η εταιρική 
κοινωνική ευθύνη (ΕΚΕ) µπο-
ρεί και πρέπει να παίξει µείζονα 

ρόλο στην επίτευξη της αειφορίας και της περιβαλ-
λοντικής προστασίας. 

Οι δράσεις της ΕΚΕ
Σήµερα οι βασικοί τοµείς δραστηριοποίησης των 
επιχειρήσεων σε προγράµµατα ΕΚΕ αφορούν κατά 
κύριο λόγο το περιβάλλον και την αειφορία (πρό-
κειται για την οικειοθελή δέσµευση των επιχει-
ρήσεων να εντάξουν στις επιχειρηµατικές πρακτι-
κές τους δράσεις περιβαλλοντικού χαρακτήρα που 
έχουν σχέση µε όλους όσοι επηρεάζονται από τις 
δραστηριότητές τους, όπως η ανακύκλωση, «πράσι-
νες» πρακτικές σε διάφορα ή και σε όλα τα στάδια 
παραγωγής, ενεργειακή εξοικονόµηση κ.λπ.) και 
από κει και πέρα επικεντρώνονται στην κοινωνική 
συµµετοχή (εθελοντισµός, καµπάνιες για συγκέ-
ντρωση χρηµάτων για κοινωνικούς σκοπούς, χορη-
γίες, θέσεις εργασίας για τους κατοίκους των περι-
οχών όπου δραστηριοποιείται η επιχείρηση κ.λπ.) 
και στις ηθικές πρακτικές µάρκετινγκ (σωστή συ-
µπεριφορά προς τους καταναλωτές, αποφυγή ψευ-
δών διαφηµίσεων κ.λπ.). Σύµφωνα µε έρευνες που 
πραγµατοποιήθηκαν σχετικά πρόσφατα, στην Ελ-
λάδα σχεδόν το 1/4 των δραστηριοτήτων ΕΚΕ των 
επιχειρήσεων αφορά δράσεις για την προστασία 
του περιβάλλοντος, γεγονός που, αν µη τι άλλο, α-
ποδεικνύει ότι οι εταιρείες έχουν σε µεγάλο βαθµό 
αντιληφθεί τη σηµασία της περιβαλλοντικής προ-
στασίας και φροντίζουν να την εντάξουν στα προ-
γράµµατα κοινωνικής ευθύνης τους. Παράλληλα, 
πολλές εταιρείες, ακόµη και εκτός πλαισίου ΕΚΕ, 
προβαίνουν σε συγκεκριµένες ενέργειες για την 
προστασία του περιβάλλοντος, όπως εγκατάσταση 
συσκευών χαµηλής ενεργειακής κατανάλωσης, από 
υπολογιστές µέχρι λαµπτήρες, βελτίωση της ενερ-
γειακής απόδοσης των κτιρίων τους, χρήση ΑΠΕ, 

Σύµφωνα µε 
έρευνες που 
πραγµατοποιήθηκαν 
σχετικά πρόσφατα, 
στην Ελλάδα 
σχεδόν το 1/4 των 
δραστηριοτήτων ΕΚΕ 
των επιχειρήσεων 
αφορά δράσεις για 
την προστασία του 
περιβάλλοντος.

Η ελληνική πρακτική
Στην Ελλάδα, η ΕΚΕ συστηµατοποιήθηκε στα τέλη 
της δεκαετίας του 1990 - αρχές της δεκαετίας του 
2000, οπότε και ιδρύθηκε το Ελληνικό ∆ίκτυο για 
την Εταιρική Κοινωνική Ευθύνη (HNCRS), απο-
στολή του οποίου είναι, όπως αναφέρεται στην ι-
δρυτική του διακήρυξη, «η προώθηση της έννοιας 
της εταιρικής κοινωνικής ευθύνης και η προβολή 
της, τόσο προς τον επιχειρηµατικό κόσµο όσο και 
προς το κοινωνικό περιβάλλον, µε απώτερο στόχο 
την ισόρροπη επίτευξη κερδοφορίας και βιώσιµης 
ανάπτυξης». Οι βασικοί στόχοι του ∆ικτύου είναι 
«η ευαισθητοποίηση και η συστράτευση της επι-
χειρηµατικής κοινότητας αλλά και των επιµέρους 
κοινωνικών οµάδων προς την κατεύθυνση της προ-
ώθησης της κοινωνικής συνοχής στη χώρα µας. Η 
συγκέντρωση των πόρων, ο συντονισµός και η διά-
θεσή τους προς έναν κοινό σκοπό: την κοινωνική αλ-
ληλεγγύη. Η ανάπτυξη µηχανισµών επικοινωνίας, 
συνέργειας και συντονισµού ανάµεσα στις επιχειρή-
σεις-µέλη του ∆ικτύου για την από κοινού εφαρµογή 
προγραµµάτων ή την ανταλλαγή καλών πρακτικών. 
Και η προσφορά στον δηµόσιο διάλογο ενός πλού-
του ιδεών και προτάσεων, τον οποίο οι κυβερνητι-
κοί και λοιποί φορείς θα είναι σε θέση στη συνέχεια 
να αξιοποιήσουν και ενδεχοµένως να υιοθετήσουν».

Σήµερα η ΕΚΕ αποτελεί άρρηκτο τµήµα της ε-
πιχειρηµατικής πρακτικής στη χώρα και µάλιστα η 
κυβέρνηση επιχειρεί να την ενισχύσει και να την ε-
πεκτείνει όσο το δυνατόν περισσότερο. Πρόσφατα ο 
γενικός γραµµατέας Εµπορίου και Προστασίας Κα-
ταναλωτή, Αντώνης Παπαδεράκης, σε συνέντευξή 
του στο περιοδικό «Retail Business» αναφέρθηκε 
στη χάραξη της εθνικής στρατηγικής για την ΕΚΕ, 
λέγοντας ότι «εµείς, ως Γενική Γραµµατεία, εξετά-
ζουµε την εταιρική κοινωνική ευθύνη ως εργαλείο 
σύνδεσης της επιχειρηµατικής δραστηριότητας µε 
τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας, στο πλαίσιο 
του νέου αναπτυξιακού µοντέλου που σχεδιάζουµε, 
διατηρώντας βέβαια την εθελοντική αυτοδέσµευση 
των επιχειρήσεων» και προσθέτοντας ότι «σε αυτή 
τη βάση, µελετώντας τη λειτουργία των οργανισµών 
και αφουγκραζόµενοι τις επικρατούσες συνθήκες, 
έχουµε ήδη πραγµατοποιήσει µια σειρά συναντή-
σεων µε φορείς της αγοράς για να επαναπροσδιορί-
σουµε τις έννοιες και να εξετάσουµε τη µετατροπή 
των µηχανισµών ενσωµάτωσής τους, ώστε να απο-
τελούν ευκαιρία ενίσχυσης ακόµη και για τις µικρές 
επιχειρήσεις». Τόνισε, δε, ότι «άµεσα θα συγκαλέ-
σουµε ως ΓΓΕ&ΠΚ εκ νέου µια διυπουργική οµάδα 
και σε συνεργασία µε φορείς που ασχολούνται µε 
τη βιώσιµη ανάπτυξη και την ΕΚΕ θα εξετάσουµε 
όλες εκείνες τις πρακτικές που θα µπορούσαν να 
ενσωµατωθούν από τις επιχειρήσεις σε επωφελή 
βάση τόσο για τις ίδιες όσο και για τους εργαζοµέ-
νους τους, το περιβάλλον και την κοινωνία στο σύ-
νολό της, µε στόχο την υποβολή εθνικού σχεδίου».
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ανακύκλωση ή και πλήρης κατάργηση του χαρ-
τιού, συσκευασίες προϊόντων που ανακυκλώνο-
νται ή χρησιµοποιούν ανακυκλωµένα υλικά κ.λπ.

Άνθρωποι, Πλανήτης και Κέρδος
Θέλοντας να υπογραµµίσει τη σηµασία της ΕΚΕ, 
το 1994 ο επιχειρηµατίας και συγγραφέας Τζον Έλ-
κινγκτον «εφηύρε» ένα µέτρο για την αξιολόγησή 
της, το οποίο συνοπτικά περιέγραψε ως «Άνθρω-
ποι, Πλανήτης και Κέρδος» (People, Planet and 
Profit). H λέξη «άνθρωποι» αναφέρεται στις δί-
καιες εργασιακές πρακτικές, καθώς και στην κοι-
νότητα όπου δραστηριοποιείται η επιχείρηση, ο 
«πλανήτης» αφορά τις αειφόρους περιβαλλοντικές 
πρακτικές και το «κέρδος» την αξία που παράγεται 
από την επιχείρηση µετά την αφαίρεση όλων των 
εισροών, συµπεριλαµβανοµένου του κεφαλαίου. 
Με τον τρόπο αυτό ο Έλκινγκτον θέλησε να υπο-
γραµµίσει την τριπλή σηµασία της ΕΚΕ, τόσο για 
τις επιχειρήσεις όσο και για το περιβάλλον και τους 
ανθρώπους. Παράλληλα, χάρη στην ΕΚΕ που επι-
κεντρώνεται στην περιβαλλοντική προστασία, α-
ναπτύσσονται καινοτόµοι κλάδοι της οικονοµίας, 
που αφορούν την εξοικονόµηση ενέργειας, την κα-
λύτερη αξιοποίηση των πρώτων υλών, την ανακύ-
κλωση αλλά και την αποκατάσταση του περιβάλ-
λοντος µόλις µια δραστηριότητα ολοκληρωθεί, ενώ 
µέσα από οργανωµένα δίκτυα και οργανισµούς οι 
καλές πρακτικές ΕΚΕ διαµοιράζονται σε παγκόσµιο 
επίπεδο. Εδώ θα πρέπει να σηµειωθεί ότι η οικονο-
µική δραστηριότητα που λαµβάνει υπ’ όψιν την πε-
ριβαλλοντική προστασία και αξιοποιεί τα περιβαλ-
λοντικά πλεονεκτήµατα µιας περιοχής ή µιας χώρας 
φαίνεται ότι µπορεί να συνδυάζει στο διηνεκές την 
ανάπτυξη µε τη βιωσιµότητα, παρέχοντας ευηµε-
ρία και περιβαλλοντική ποιότητα. Είναι χαρακτη-
ριστικό ότι χώρες που έχουν υιοθετήσει και αξιο-
ποιήσει τον λεγόµενο «οικοτουρισµό» και υψηλή 
οικονοµική απόδοση επιτυγχάνουν και υψηλή πε-
ριβαλλοντική προστασία και ποιότητα διατηρούν. 
Για παράδειγµα, σύµφωνα µε πρόσφατη έρευνα του 
Πανεπιστηµίου του Κέµπριτζ, µόνο στις ΗΠΑ ο οι-
κοτουρισµός παράγει εισόδηµα περίπου 600 δισ. 
δολάρια ετησίως, ενώ το κόστος για τη συντήρηση 
των προστατευόµενων περιοχών της χώρας φτάνει 
µόλις τα 10 δισ. δολάρια τον χρόνο.

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΕΤΑΙΡΙΚΗ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΕΥΘΥΝΗ



Μια δραστηριότητα η οποία εδραιώνει, σε διεθνές επίπεδο, τα προϊόντα της ελληνικής µεταλ-
λουργικής βιοµηχανίας, διαπρέπει στην κατασκευή µεγάλων ενεργειακών έργων EPC σε 
αναπτυσσόµενες διεθνείς αγορές, ενώ πρωτοπορεί µε επενδύσεις που χαράσσουν το ενερ-
γειακό µέλλον της Ελλάδας και ανοίγουν προοπτικές για την κοινωνία, τις επιχειρήσεις και το 

περιβάλλον.

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΑΝΑΠΤΥΞΗ 
Παρά τις ισχυρές πιέσεις που δέχεται η ελληνική οικονοµία στην τρέχουσα συγκυρία, ο Όµιλος  
ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ καταφέρνει να δηµιουργεί προστιθέµενη αξία για τους µετόχους και τους επενδυ-
τές. Αξιοποιεί στο έπακρο τους οικονοµικούς του πόρους, διατηρεί αυξηµένη ρευστότητα, επενδύει 
σε στρατηγική εξωστρέφειας. 

Κύκλος εργασιών 

€1.383 εκ.
Μερίσµατα µετόχων 

€13,7 εκ.  
Προστιθέµενη οικονοµική αξία 

€164,8 χιλ.
Εξαγωγές 

€936,4 εκ.

(στοιχεία 2015)

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
Πρόκληση, αλλά και ταυτόχρονα δέσµευση για τον Όµιλο είναι η αντιµετώπιση των περιβαλλοντικών προ-
κλήσεων και η µείωση του περιβαλλοντικού αντίκτυπου  των δραστηριοτήτων του, µέσα από τη σωστή και 
αποτελεσµατική χρήση των φυσικών πόρων. 
Μέσα από επενδύσεις σε σύγχρονο εξοπλισµό, την εκπαίδευση του προσωπικού, την αλλαγή χρήσης καυ-
σίµων και τη θέσπιση ετήσιων περιβαλλοντικών στόχων, ο Όµιλος ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ σταθεροποιεί συνεχώς 
τις επιπτώσεις της δραστηριότητάς του στο φυσικό περιβάλλον, εφαρµόζοντας παράλληλα πολιτικές περι-
βαλλοντικής προστασίας και ελέγχου βιοµηχανικών κινδύνων, µέσα από ένα δοµηµένο σύστηµα πρακτι-
κών και µεθόδων Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης πιστοποιηµένο κατά ISO 14001 στο σύνολο των θυγατρι-
κών του εταιριών. 

Περιβαλλοντικές  
δαπάνες: 

+25,8%

Παραγωγή ενέργειας  
από ανανεώσιµες πηγές :

+82,9% 

Ποσότητα στερεών αποβλήτων  
προς ανακύκλωση: 

+15,5% 
Κατανάλωση πόσιµου 
νερού από δηµόσιες 

υπηρεσίες:

-41,2% 

Ποσοστό αποκατάστασης εκµεταλ-
λεύσιµων περιοχών:

85% 

Ειδικές εκποµπές  
ατµοσφαιρικών ρύπων*: 

-17,1% 

ΕΠΕΝ∆ΥΣΗ ΣΤΟ ΑΝΘΡΩΠΙΝΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ 
Ο Όµιλος ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ, ως ένας από τους µεγαλύτερους ελληνικούς επιχειρηµατικούς οµίλους, απασχο-
λεί περισσότερους από 2.700 υπαλλήλους σε άµεσες και έµµεσες θέσεις εργασίας. Στόχος του Οµίλου είναι 
να συνεχίσει να προσφέρει ένα εργασιακό περιβάλλον που χαρακτηρίζεται από ασφάλεια, ισονοµία και 
σταθερότητα. Η διατήρησης της εργασιακής ειρήνης, της υγείας & ασφάλειας στους χώρους εργασίας, η 
συνεχής επένδυση στην ανάπτυξη των δεξιοτήτων και των ικανοτήτων των εργαζοµένων αποτελούν πά-
γιες δεσµεύσεις που επιβεβαιώνουν την πρόθεση του Οµίλου για τη δηµιουργία µακροχρόνιων σχέσεων 
συνεργασίας µε τους ανθρώπους του.

Αµοιβές 
εργαζοµένων 

€87,2 εκ.

Ατυχήµατα  
ανά 200.000 ώρες εργασίας 

 (εργαζόµενοι Οµίλου): 

0,17

Ποσοστό νέων <30 
ετών στην απασχόληση:  

11%

Ποσοστό γυναικών 
στην απασχόληση:  

13,4%

Ανθρωποώρες 
Εκπαίδευσης:  

56.540

Ανθρωποώρες εκπαίδευ-
σης Υγείας &  Ασφάλειας:  

28.270

Κόστος εκπαίδευσης
ανά εργαζόµενο 

€174

Ποσοστό παραµονής 
στην εργασία (άµεσα 

εργαζόµενοι):  

91,2%
(στοιχεία 2015)

ΕΠΙΣΤΡΟΦΗ ΑΞΙΑΣ ΣΤΗΝ ΚΟΙΝΩΝΙΑ 
H ιστορία του Οµίλου ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ από την ίδρυσή του έως σήµερα είναι συνυφασµένη µε την ανάπτυξη 
της ελληνικής κοινωνίας και ιδιαίτερα της ελληνικής περιφέρειας. Πρόκειται για µια συνεχή προσπάθεια 
που συνεπάγεται τη δέσµευσή του να κατανοεί και να ανταποκρίνεται στους προβληµατισµούς των τοπικών 
κοινωνιών που δραστηριοποιείται µέσα από τις διαδικασίες ανοιχτού διαλόγου που εφαρµόζει.
Στόχος του Οµίλου είναι, σε συνεργασία µε φορείς και την τοπική αυτοδιοίκηση, να σχεδιάζει και να ανα-
λαµβάνει πρωτοβουλίες που αποφέρουν πολλαπλασιαστικά οφέλη, δηµιουργούν προστιθέµενη αξία και 
ενισχύουν την κοινωνική συνοχή. Να αξιοποιεί την επιχειρηµατική του δραστηριότητα και να τη µεταφράζει 
σε αξία για την κοινωνία.
 

(στοιχεία 2015)

Οικονοµική ανάπτυξη, προστασία  
του περιβάλλοντος και κοινωνική προσφορά

ΟΜΙΛΟΣ ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ

Αυτό είναι το τρίπτυχο που χαρακτηρίζει την πολυσχιδή δραστηριότητα του Οµίλου ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ.

2015 vs 2014

*PFC’s: είναι αέρια που επιδρούν σηµαντικά στο φαινόµενο του θερµοκηπίου.

∆ηµιουργία 

208 
νέων θέσεων  

εργασίας τη διετία 
2014-2015

Ποσοστό  
των εργαζοµένων 

από τις τοπικές 
 κοινότητες  

88,4%

Κάλυψη αναγκών 
των  υποδοµών 

των τοπικών κοινο-
τήτων 

€290 χιλ. 

Στήριξη µαθητών Γυµνασίου µε 
το Πιλοτικό Κοινωνικό Πρόγραµµα  

«ΕΙΜΑΙ ΜΕΣΑ» για να µην εγκαταλείψουν 
πρόωρα το σχολείο.

∆απάνες  
σε εγχώριους 
προµηθευτές 

€267 εκ.

Στήριξη 22  
Συνέδριων και  

πρωτοβουλίες για 
την ενίσχυση της 

Επιχειρηµατικότητας

Ενίσχυση 
των κρατικών  
εσόδων κατά  

€64,3 εκ.  
µε την πληρωµή 

φόρων

Κοινωνική  
Συνεισφορά 

 €1,1 εκ.

(στοιχεία 2015)



Εµφανώς αφυπνισµένοι είναι πλέον οι Έλληνες καταναλωτές απέ-
ναντι σε εταιρείες που πράττουν και δρουν µε γνώµονα την εται-
ρική κοινωνική ευθύνη (ΕΚΕ), ιδίως όταν αυτή ακουµπά θέµατα 
ασφάλειας και περιβάλλοντος.

Έτσι, µε σταθερά ανοδικές τάσεις σε σχέση µε την προηγούµενη µέτρηση 
καταγράφεται η συνειδητή ενεργή πράξη επιβράβευσης, και µάλιστα σε πο-
σοστό 40,4%, ή τιµωρίας, σε ποσοστό 65,4%, του Έλληνα καταναλωτή, καθώς 
ισχυρή πλειοψηφία των ερωτώµενων έχει δράσει συνειδητά στη διάρκεια του 
τελευταίου χρόνου.

Αυτό λέγεται συνειδητός καταναλωτισµός και εκφράζεται στην περίπτωση 
της επιβράβευσης µέσω της αγοράς προϊόντων και υπηρεσιών, στη δε περί-
πτωση της τιµωρίας µέσω της µη αγοράς προϊόντων, καθώς και µε αρνητικά 
σχόλια για τις πρακτικές των εταιρειών.

Αυτό είναι το βασικό συµπέρασµα της έρευνας για την «Υπεύθυνη Κατα-
νάλωση και την Εταιρική Κοινωνική Ευθύνη 2015», που απαντά σε βασικά 
ερωτήµατα αναφορικά µε τη στάση των καταναλωτών στις ενέργειες ΕΚΕ 
των επιχειρήσεων και αναδεικνύει τους λόγους για τους οποίους αποφασί-
ζουν άλλοτε να τις επιβραβεύσουν και άλλοτε να τις «τιµωρήσουν». Παράλ-
ληλα, παρέχει αναλυτικά στοιχεία για περισσότερους από 10 διαφορετικούς 
κλάδους επιχειρήσεων.

O κ. Αδριανόπουλος, πρόεδρος του Ινστιτούτου Επικοινωνίας, αναφερό-
µενος στα αποτελέσµατα της έρευνας, τόνισε πως «µέσα σε αυτό το πολύ δύ-
σκολο περιβάλλον που έχει διαµορφωθεί εδώ και έξι χρόνια για επιχειρήσεις 
και καταναλωτές, χάρη στη διαχρονική πλέον έρευνα του Ινστιτούτου Επι-
κοινωνίας, µας δίνεται η ευκαιρία να εκτεθούµε σε υψηλού επιπέδου ερευ-
νητικά ευρήµατα, προκειµένου να διαµορφώνουµε προγράµµατα και δράσεις 
εταιρικής επικοινωνίας προσαρµοσµένες στις εκάστοτε επίκαιρες τάσεις και 
θέσεις των καταναλωτών-πολιτών πάνω στα θέµατα αυτά».

Επιστρέφοντας στην έρευνα, περίπου 14% των ερωτηθέντων έχουν σκε-
φτεί να δράσουν προς τη µια ή την άλλη κατεύθυνση. Στο πλαίσιο αυτό, το 
κοινό των ενεργών καταναλωτών (66%) συνεχίζει να καταγράφεται ισχυρά 
πλειοψηφικό και σταθερά αυξανόµενο. Σηµαντικό εύρηµα της φετινής µέ-
τρησης είναι ότι για τέσσερις στους δέκα καταναλωτές-πολίτες, η δράση τους 
αυτή αποτελεί συνειδητή ενέργεια (41%) επιβράβευσης και τιµωρίας.

Η σηµασία του εταιρικού εργοδότη επανέρχεται στη φετινή µέτρηση µε 
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σηµαντική αύξηση και συνδέεται κυρίως µε την επιβράβευση των κοινωνικά 
υπεύθυνων εταιρειών. Ακολουθεί, στη δεύτερη θέση, ο κοινωνικός ρόλος της 
εταιρείας. Αυξανόµενος σε σχέση µε την προηγούµενη µέτρηση σηµειώνεται 
και ο βαθµός εµπιστοσύνης στις ελληνικές επιχειρήσεις.

Επίσης, σε πολύ υψηλό επίπεδο καταγράφονται οι αντιλαµβανόµενες 
προσδοκίες των καταναλωτών από τις εταιρείες ως προς τα θέµατα σχετικά 
µε τα οποία οφείλουν να είναι υπεύθυνες (Μ.Ο. αναφορών σε Ελλάδα σε 15 
τοµείς 72% vs 47% στις 22 χώρες της έρευνας). Στη σηµερινή συγκυρία οι α-
ντιλαµβανόµενες προσδοκίες από τις εταιρείες εστιάζονται σε ποικίλα πεδία 
δράσης, που συνδέονται µε την απασχόληση - δηµιουργία θέσεων εργασίας, 
το περιβάλλον, την εκπαίδευση, την παιδεία και τον πολιτισµό, την υποστή-
ριξη ευπαθών κοινωνικών οµάδων, την ατοµική κοινωνική παιδεία και υπευ-
θυνότητα και, τέλος, την καινοτοµία.

Άξιο αναφοράς είναι το γεγονός ότι ως κοινωνικά υπευθυνότεροι κλάδοι 
καταγράφονται αυτοί της τεχνολογίας, των σούπερ µάρκετ και των ηλεκτρικών 
ειδών, καθώς σε αυτούς παρατηρείται έντονη κινητικότητα σε ανακύκλωση 
αλλά και ενέργειες ΕΚΕ σχετικά µε ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού, ενώ οι 
ενέργειες από αυτές τις εταιρείες επικοινωνούνται καλύτερα.

Η υπεύθυνη πλέον στάση των Ελλήνων καταναλωτών έχει ιδιαίτερη ση-
µασία, καθώς αναγνωρίζεται και επιβραβεύεται από τους ίδιους τους κατανα-
λωτές η διαρκής συµµετοχή και συµβολή των εταιρειών στην αναβάθµιση της 
ζωής των Ελλήνων πολιτών και στην ανάπτυξη καινοτόµων προγραµµάτων.

Να σηµειωθεί ότι ένα πρόγραµµα ΕΚΕ θεωρείται ολοκληρωµένο όταν 
αφορά κυρίως τους εξής τοµείς: Κοινωνία, Περιβάλλον, Ασφάλεια, Συνεργά-
τες, Εξωτερικοί Συνεργάτες και Προϊόντα.

Η ταυτότητα της έρευνας
Η έρευνα για την «Υπεύθυνη Κατανάλωση και την Εταιρική Κοινωνική Ευ-
θύνη 2015» διεξήχθη στην Ελλάδα τον Μάρτιο του 2015 σε δείγµα 700 πολι-
τών. Η έρευνα πραγµατοποιήθηκε σε 22 χώρες, από µεγάλους οίκους έρευ-
νας αγοράς σε κάθε χώρα, µε τη συνεργασία της καναδικής εταιρείας δηµο-
σκοπήσεων GlobeScan Inc., η οποία ειδικεύεται σε θέµατα διερεύνησης της 
ΕΚΕ σε παγκόσµιο επίπεδο. Στην Ελλάδα σχεδιάστηκε και υλοποιήθηκε για 
ενδέκατη φορά από το Ινστιτούτο Επικοινωνίας. Τη συλλογή των στοιχείων 
και την ανάλυση της έρευνας έχει αναλάβει η MRB HELLAS.

Πραγµατικότητα στην Ελλάδα 
ο συνειδητός καταναλωτισµός

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΕΤΑΙΡΙΚΗ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΕΥΘΥΝΗ



Σ
τις 5 Ιουνίου η Παγκόσµια 
Ηµέρα Περιβάλλοντος 
γιορτάζεται σε όλο τον κό-
σµο, υπενθυµίζοντας µε 
ποικίλους τρόπους, την 

καίρια σηµασία που έχει η προστα-
σία  του περιβάλλοντος και το πώς 
µπορεί να συνεισφέρει ο καθένας 
από εµάς σε αυτόν το σκοπό.  
Στη χώρα µας, µια ξεχωριστή πρωτο-
βουλία «γιορτάζει» µε το δικό της τρό-
πο, κάθε µέρα εδώ και πολλά χρόνια, 
φροντίζοντας για το πολυτιµότερο αγα-
θό της ζωής, το νερό, σε 29 νησιά του 
Αιγαίου. Πρόκειται για το πρόγραµµα 
«Αποστολή Νερό» της Coca-Cola 
Τρία Έψιλον και της The Coca Cola 
Company στην Ελλάδα. 

∆ΙΠΛΑ ΣΕ 49.000 
ΣΥΜΠΟΛΙΤΕΣ ΜΑΣ 
Η αρχή της «Αποστολή Νερό» έγινε 
το 2006, ενώ δύο χρόνια αργότε-
ρα ξεκίνησε το βασικό της σκέλος, 
το «Πρόγραµµα Συλλογής Οµβρί-
ων Υδάτων» το οποίο υλοποιείται 
από το 2008 σε συνεργασία µε τον 
διεθνή οργανισµό Global Water 
Partnership - Mediterranean 
(GWP-Med) και τις τοπικές αρ-
χές των νησιών, ενώ από το 2011 
υποστηρίζεται οικονοµικά από το 
The Coca-Cola Foundation.  Μέχρι 
σήµερα, 49.000 άνθρωποι ζουν µια 
βελτιωµένη καθηµερινότητα σε 29 
νησιά των Κυκλάδων και των ∆ωδε-
κανήσων: το πρόγραµµα εξασφαλίζει 
τη συλλογή και επαναχρησιµοποίηση 
του βρόχινου νερού µέσα από ήπιες 
παρεµβάσεις και έργα υποδοµής σε 
δηµόσια κτίρια και χώρους -όπως 
για παράδειγµα σε σχολεία. Παράλ-
ληλα, µαθητές και καθηγητές των 
νησιών εκπαιδεύονται για τη σωστή 
χρήση και εξοικονόµηση του νερού. 
Μέσα από όλα τα έργα που έχουν 
γίνει στα νησιά,  συλλέγονται κατά 
µέσο όρο 204.605.000 λίτρα νερού 
κάθε χρόνο, ποσότητα που αντιστοι-
χεί στην ετήσια οικιακή κατανάλωση 
νερού 2.800 ατόµων.  

ΚΑΘΕ ΣΤΑΓΟΝΑ 
ΕΙΝΑΙ ΠΟΛΥΤΙΜΗ
Το πρόβληµα της λειψυδρίας στα 
νησιά µας είναι ιδιαίτερα έντονο 
καθώς στα περισσότερα νησιά των 
Κυκλάδων και αρκετά των ∆ωδεκα-
νήσων ο µέσος όρος βροχόπτωσης 
δεν ξεπερνά τα 400 χιλιοστά ετησί-
ως. Ο σύγχρονος τρόπος ζωής και η 
αυξηµένη τουριστική κίνηση στα νη-
σιά το καλοκαίρι µεγαλώνουν ακόµη 

περισσότερο την ανάγκη συλλογής 
βρόχινου νερού, σωστής διαχείρισης 
και εξοικονόµησης νερού σε αυτές 
τις περιοχές. 

ΕΡΓΑ ΠΡΟΣΦΟΡΑΣ 
ΣΕ 29 ΝΗΣΙΑ. 
Τα παραδείγµατα των έργων είναι 
πολλά και κάθε νησί έχει τις δικές 
του, ξεχωριστές ανάγκες. 

ÜΣτο µικρό νησάκι των Λειψών, 
η εξασφάλιση πόσιµου νερού 

είναι καθοριστικής σηµασίας καθώς 
δεν υπάρχουν υδάτινοι πόροι στο 
νησί και εξαρ τάται αποκλειστικά από 
τη µεταφορά νερού και την αφαλάτω-
ση. 
Τα έργα της συλλογής των όµβριων 
υδάτων  πραγµατοποιήθηκαν στο δη-
µοτικό σχολείο και στο γυµνάσιο του 
νησιού. 

ÜΣτην Αστυπάλαια των 1.700 
κατοίκων, τα έργα αφορούν 

στη βελτίωση των εγκαταστάσεων 
του ταχυδιυλιστηρίου, το οποίο τρο-
φοδοτείται από τη λιµνοδεξαµενή του 
∆ήµου. Το πόσιµο νερό αποθηκεύ-
εται προσωρινά στις δεξαµενές των 
εγκαταστάσεων και µεταφέρεται στις 
δεξαµενές αποθήκευσης πόσιµου 
νερού που βρίσκονται στην στην κο-

ρυφή του λόφου.  Η λιµνοδεξαµενή 
της Αστυπάλαιας έχει χωρητικότητα 
875.000κ.µ. και είναι από τις πιο πε-
τυχηµένες κατασκευαστικά λιµνο-
δεξαµενές στα νησιά του Αιγαίου. 
Το νερό που συλλέγεται διανέµεται 
στην Χώρα και στο Λιβάδι καθώς και 
στους αγρότες για τις δραστηριότητές 
τους. 

ÜΣτην Κω και συγκεκριµένα 
στο χωριό της Κεφάλου, εγκα-

ταστάθηκε Μονάδα Επεξεργασίας 
και Παραγωγής Πόσιµου Νερού. Η 
µονάδα τοποθετήθηκε δίπλα από το 
κοινοτικό κατάστηµα του χωριού  
ώστε να είναι προσβάσιµη από όλους 
τους κατοίκους και τους τουρίστες 
του χωριού. Το νερό που παράγεται 
είναι καθαρό, υψηλής ποιότητας και 
καλύπτει τις ανάγκες σε πόσιµο νερό, 
όλων των κατοίκων καθώς και των 
τουριστών ακόµα και τους καλοκαι-
ρινούς µήνες.

Αυτά είναι τα έργα σε 3 από τα 29 νη-
σιά όπου έχουν πραγµατοποιηθεί δε-
κάδες έργα τα τελευταία χρόνια, και 
των οποίων η θετική επίδραση στην 
καθηµερινότητα των κατοίκων, απο-
τελεί το καλύτερο κίνητρο για τη συ-
νέχιση των έργων για τη διαχείριση 
και προστασία των υδάτινων πόρων. 

Η Gazprom, η ∆ΕΠΑ και η Edison υπογράφουν Μνηµόνιο Συναντίληψης10 χρόνια «Αποστολή Νερό»  
για το πολυτιµότερο αγαθό της ζωής 
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Η ΜΕΓΑ δίπλα  
σε όσους έχουν ανάγκη
Υλοποιώντας ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης, η 
ΜΕΓΑ συνεισφέρει ενεργά στην εθνική οικονοµία µε νέες θέσεις εργασίας και συ-
νεχείς επενδύσεις, αναπτύσσοντας ταυτόχρονα πολύπλευρη δράση στον πυλώνα 
«Κοινωνία».

Γ
ια την ελληνική εταιρία  ΜΕΓΑ, η λέξη “φροντί-
ζω” σηµαίνει νοιάζοµαι, µεριµνώ µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο. Με όραµα η επιχειρηµατι-
κή ανάπτυξη να συµβαδίζει άριστα µε την κοι-
νωνική ευηµερία και το υπεύθυνο επιχειρείν, 
η ελληνική βιοµηχανία επενδύει συστηµατικά 

στον τοµέα της Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης, µε πρωτο-
βουλίες και δράσεις που στηρίζουν την κοινωνία.

Ειδικότερα σήµερα, σε µια εποχή που η οικονοµική κρί-
ση δηµιουργεί αυξανόµενες κοινωνικές ανάγκες, η ΜΕΓΑ 
αναλαµβάνει το ρόλο που αντιστοιχεί σε µια υπεύθυνη, 
αλλά και 100% ελληνική εταιρεία. 

Υλοποιώντας ένα συνολικό πρόγραµµα Εταιρικής Υπευθυ-
νότητας, στηρίζει σταθερά τη χώρα µε διαρκείς νέες επεν-
δύσεις, νέες θέσεις εργασίας και εξαγωγές, ενώ ταυτόχρο-
να βρίσκεται ανθρώπινα δίπλα στην κοινωνία και σε όσους 
την έχουν ανάγκη.  Tο 2015, η ΜΕΓΑ, προσέφερε στις ευαί-
σθητες κοινωνικές οµάδες, αλλά και στις οικογένειες που 
έχουν ανάγκη πάνω από 1,5 εκ προϊόντα, σε συνεργασία µε 
πάνω από 120 αναγνωρισµένους κοινωνικούς φορείς και 
φιλανθρωπικές οργανώσεις σε όλη την Ελλάδα.

ΕΝ∆ΕΙΚΤΙΚΕΣ ∆ΡΑΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ 
(∆ΙΑΣΤΗΜΑ 2015 – 2016): 
•  ∆ίπλα στους πρόσφυγες µε συνεχείς δωρεές προϊόντων. 

Η ΜΕΓΑ από το 2015 έχει ενώσει τις δυνάµεις της µε τις 
µεγαλύτερες ανθρωπιστικές οργανώσεις και υποστηρί-
ζει τους πρόσφυγες µε συστηµατικές δωρεές προϊόντων 
προσωπικής υγιεινής.  Μέχρι σήµερα πάνω από 500.000 
προϊόντα προσωπικής φροντίδας όπως βρεφικές πάνες 
Babylino Sensitive, µωροµάντηλα BabyCare, είδη γυναι-
κείας υγιεινής EveryDay, αντιβακτηριδιακά µαντήλια Wet 
Hankies κ.ά.,  έχουν διανεµηθεί από τους φορείς στους 
χώρους φιλοξενίας πανελλαδικά, ενώ η εταιρεία δεσµεύ-
εται να συνεχίσει την προσπάθεια στήριξης για όσο διά-
στηµα χρειαστεί.

•  Στήριξη στις νέες µητέρες που βρίσκονται σε ακραία φτώ-
χεια, µέσα από το πρόγραµµα «Από την πρώτη µέρα δίπλα 
τους» σε συνεργασία µε τον ∆ήµο Περιστερίου. Πιστεύο-
ντας πως όλα τα παιδιά αξίζουν ίσες ευκαιρίες στο ξεκί-
νηµα της ζωής τους, η ΜΕΓΑ προσφέρει τις βρεφικές πά-
νες Babylino Sensitive για έναν ολόκληρο χρόνο και ένα 
«κουτί φροντίδας», µε είδη ρουχισµού και καθηµερινής 
περιποίησης που χρειάζονται τα νεογέννητα για το πρώτο 
διάστηµα της ζωής τους. 

•  Κάλυψη της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης των παι-
διών των Παιδικών Χωριών SOS για τα έτη 2015 και 2016. 

•  Συνεισφορά στις πολύτεκνες οικογένειες που αντιµετω-
πίζουν δυσκολίες µέσα από 4 συστηµατικές και συνεχείς 
δράσεις σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη όπως δωρεές προ-
ϊόντων, ειδικά προνόµια για νέες πολύτεκνες µητέρες, 

υποτροφίες σε αριστούχα παιδιά πολύτεκνων οικογενει-
ών, υποστήριξη παιδιών δηµοτικού µε σχολικά είδη για 
τη νέα σχολική χρονιά. 

•  Αγορά ιατρικού εξοπλισµού για τα Παιδιατρικά Νοσοκο-
µεία Παίδων σε συνεργασία µε το Σωµατείο Αντιµετώπι-
σης Παιδικού Τραύµατος. 

•  Υλοποίηση της βραβευµένης πανελλαδικής κοινωνικής 
ενέργειας µε τίτλο «Γράµµα στη Νέα Γενιά». Μέσα από 
το πρόγραµµα δόθηκε ο λόγος στους ηλικιωµένους, ζη-
τώντας τους να στείλουν µια συµβουλή για τους νέους, 
ενώ παράλληλα προσφέρθηκαν 25.000 γεύµατα αγάπης 
σε άπορους ηλικιωµένους, σε συνεργασία µε την «Απο-
στολή» της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Αθηνών.

•  Υλοποίηση µεγάλης πανελλαδικής εκστρατείας ενηµέρω-
σης και πρόληψης για τη νόσο Alzheimer, µια κοινωνική 
δράση για την πρόληψη της υγείας των ηλικιωµένων, σε 
συνεργασία µε την  «ΑΠΟΣΤΟΛΗ».  Η εκστρατεία ταξιδεύ-
ει µε ειδική οµάδα επιστηµόνων σε 25 πόλεις και ακρι-
τικά νησιά της Ελλάδας πραγµατοποιώντας δωρεάν τεστ 
µνήµης, ενηµερωτικές οµιλίες στις κοινότητες  καθώς και 
εκπαιδευτικά σεµινάρια. 

•  Υλοποίηση βιωµατικών θεατρικών εργαστηρίων για 
πάνω από 500 ηλικιωµένους στο πλαίσιο πρωτοβουλιών 
για την ενεργό γήρανση. Τα εργαστήρια, σε συνεργασία 
µε τον ∆ήµο Αθηναίων και τα ΚΑΠΗ του  ∆ήµου Θεσ-
σαλονίκης στοχεύουν µεταξύ άλλων στην εξάσκηση της 
µνήµης, στην οµαδικότητα και στην ενίσχυση της αυτο-
έκφρασης. 

•  ∆ηµιουργία του προγράµµατος Πρόληψη = Ζωή όπου η 
EveryDay καλύπτει δωρεάν τις προληπτικές εξετάσεις 
Τεστ Παπ και Υπέρηχου Μαστών σε 500 γυναίκες. Ο κύ-
ριος στόχος της δράσης είναι να µεταδοθεί το µήνυµα της 
πρόληψης ως στάση ζωής για όλες τις γυναίκες, κινητο-
ποιώντας τες να αφιερώσουν περισσότερο χρόνο στην 
πρόληψη της υγείας τους που συχνά παραµελούν κάτω 
από την πίεση των αυξηµένων υποχρεώσεων της καθη-
µερινότητας. 

Κόντρα στη δύσκολη οικονοµική κατάσταση της χώρας, 
η ελληνική βιοµηχανία συνεχίζει σταθερά τα επενδυτικά 
της πλάνα, αυξάνει το προσωπικό της, ενώ παράλληλα 
εντατικοποιεί τις προσπάθειές της για ουσιαστική στήριξη 
της κοινωνίας µε ακόµη περισσότερες δράσεις και πρω-
τοβουλίες. 





Tην αναγκαιότητα της ενσωµάτωσης της πρωτοβουλίας της Ευρώ-
πης για την κυκλική οικονοµία στην πολιτική και αναπτυξιακή 
ατζέντα της Ελλάδας υπογραµµίζει η µελέτη για την εφαρµογή 
των αρχών της κυκλικής οικονοµίας που εκπόνησε η EY Ελλά-

δας, µετά από ανάθεση του Συµβουλίου του ΣΕΒ για τη Βιώσιµη Ανάπτυξη, 
και παρουσιάστηκε στο πλαίσιο του διήµερου συνεδρίου «Η Ελλάδα πέρα 
από την κρίση: Ισχυρή βιοµηχανία για καινοτοµία, ανάπτυξη και δουλειές».

Οι βασικοί στόχοι, όπως προκύπτουν από τη µελέτη και εκπορεύονται 
από την ενσωµάτωση της πρωτοβουλίας, αφορούν την επανεκκίνηση των ε-
πενδύσεων, την παροχή πληροφόρησης, τη θέσπιση κινήτρων και την καθο-
δήγηση των ελληνικών επιχειρήσεων, καθώς και τον µετασχηµατισµό του 
θέµατος της διαχείρισης, ανακύκλωσης, αποθήκευσης και επαναχρησιµο-
ποίησης των απορριµµάτων από πεδίο αντιπαράθεσης σε ευκαιρία αµοιβαία 
επωφελών λύσεων.

Τι είναι η κυκλική οικονοµία
Είναι µια οικονοµία βιοµηχανική, σχεδιασµένη να αποκαθίσταται και να ανα-
δηµιουργείται από πρόθεση. Στοχεύει σε ένα νέο µοντέλο, που θα δίνει έµ-
φαση στην επαναχρησιµοποίηση, επισκευή και ανακύκλωση των εξαρτηµά-
των, υλικών τεχνικών και βιολογικών, σε όλες τις φάσεις του κύκλου ζωής τους.

Τα βασικά συµπεράσµατα της µελέτης ως προς την υφιστάµενη κατάσταση 
της κυκλικής οικονοµίας στην Ελλάδα είναι:
• Η ανάγκη νοµοθετικής και κανονιστικής µεταρρύθµισης στο πλαίσιο της 
κυκλικής οικονοµίας.
• Η αποσπασµατική, µέχρι σήµερα, υιοθέτηση κυκλικών µοντέλων από ορι-
σµένους κλάδους, στο πλαίσιο ελλιπούς βιοµηχανικής «συµβίωσης».
• Η ελλιπής κατανόηση και εφαρµογή κυκλικών µοντέλων, µε έµφαση στη 
φάση του τέλους ζωής των προϊόντων και όχι στη φάση του σχεδιασµού.
• Η ανάγκη σηµαντικής βελτίωσης της διαχείρισης των αποβλήτων εκσκα-
φών, κατασκευών και κατεδαφίσεων.
• Η χαµηλή διείσδυση δευτερογενών καυσίµων σε ορισµένες βιοµηχανι-
κές χρήσεις.
• Η ανάγκη σηµαντικής βελτίωσης της διαχείρισης των απορριµµάτων τροφίµων.

Η κυκλική οικονοµία 
µπορεί να αποτελέσει 
µοχλό αλλαγής 
του ελληνικού 
παραγωγικού 
µοντέλου, 
ανατρέποντας τις 
τάσεις αποεπένδυσης 
που επικρατούν και 
δίνοντας ώθηση σε 
νέες επενδύσεις και 
νέες θέσεις εργασίας.
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• Η ανάγκη εφαρµογής του νοµοθετικού πλαισίου, ειδικότερα σε θέµατα ε-
πικίνδυνων αποβλήτων.
• Η αντιµετώπιση των εµποδίων στην αγορά των αποβλήτων.

Ευκαιρία για την Ελλάδα
Η πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την κυκλική οικονοµία χρειά-
ζεται να κατανοηθεί και να ενσωµατωθεί στην πολιτική και αναπτυξιακή ατζέντα 
της Ελλάδας, καθώς µπορεί να δηµιουργήσει την ευκαιρία για επανεκκίνηση των 
επενδύσεων, όταν και εφόσον προχωρήσουν οι αναγκαίες δηµοσιονοµικές και 
διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις. Επίσης, να παράσχει πληροφορίες, συγκριτική α-
ξιολόγηση, κίνητρα και καθοδήγηση προς τις ελληνικές επιχειρήσεις, ώστε να 
είναι σε θέση να διερευνήσουν και να αναλάβουν πρωτοβουλίες µετασχηµατι-
σµού των επιχειρηµατικών µοντέλων τους σε κυκλικά πρότυπα. Ακόµη, µπορεί 
να µετασχηµατίσει το ζήτηµα της διαχείρισης, αποθήκευσης, ανακύκλωσης και 
επαναχρησιµοποίησης των απορριµµάτων από ένα πεδίο αντιπαράθεσης και 
πολύ κακής επίδοσης σε ευρωπαϊκό επίπεδο σε µια ευκαιρία συνεργασίας και 
αµοιβαία επωφελών λύσεων. Τέλος, η κυκλική οικονοµία µπορεί να αποτελέ-
σει µοχλό αλλαγής του ελληνικού παραγωγικού µοντέλου, ανατρέποντας τις τά-
σεις αποεπένδυσης που επικρατούν και δίνοντας ώθηση σε νέες επενδύσεις και 
νέες θέσεις εργασίας. Οι εκτιµώµενες επιδράσεις της κυκλικής οικονοµίας στην 
Ευρώπη έως το 2030 κάνουν λόγο για 1,8 τρισ. συνολικά οφέλη και αύξηση του 
ΑΕΠ στο 11%,όταν µε το υφιστάµενο αναπτυξιακό µοντέλο η αύξηση του ΑΕΠ 
υπολογίζεται σε 4%. Παράλληλα, προβλέπεται αύξηση του διαθέσιµου οικογε-
νειακού εισοδήµατος κατά 3.000 ευρώ και µείωση της κατανάλωσης των πρώτων 
υλών κατά 32%. Σηµειώνεται ότι το Συµβούλιο του ΣΕΒ για τη Βιώσιµη Ανάπτυξη 
αποτελεί µία αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία που ιδρύθηκε το 2008. Στόχος 
του είναι να αποτελέσει τον ισχυρό και δυναµικό συντελεστή των επιχειρήσεων 
που θέλουν και µπορούν να παίξουν ηγετικό ρόλο στην προώθηση της βιώσιµης 
ανάπτυξης στην ελληνική επιχειρηµατική πραγµατικότητα και στη δηµιουργία 
του απαραίτητου πλαισίου διαλόγου για τη συζήτηση και τη στάθµιση των κρίσι-
µων θεµάτων της βιώσιµης ανάπτυξης µεταξύ επιχειρήσεων, πολιτείας και, γενι-
κότερα, της κοινωνίας. Το Συµβούλιο συµµετέχει στο περιφερειακό δίκτυο του 
World Business Council for Sustainable Development (WBCSD).

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΕΤΑΙΡΙΚΗ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΕΥΘΥΝΗ

Ευκαιρία ανάπτυξης 
από την κυκλική 
οικονοµία



«Οι εργαζόµενοι είναι το µεγαλύτερο  
κεφάλαιό µας»

ΜΕΛΙΣΣΑ ΚΙΚΙΖΑΣ

Στόχος µας είναι οι εργαζόµενοι να νιώθουν ότι εργάζονται σε ένα φιλικό περιβάλλον, ότι αµείβονται σωστά, ότι αναγνωρίζεται 
ο κόπος τους και φυσικά να νιώθουν υπερήφανοι για την εταιρεία.

Μ
ε σηµείο εκκίνησης το Ελαιοχώρι Αρκαδίας στο πρώτο 
µισό του 20ου αιώνα, η ΜΕΛΙΣΣΑ, σήµερα, έξι δεκαε-
τίες µετά την ίδρυσή της, µε την τρίτη γενιά της οικογέ-
νειας στο τιµόνι, αποτελεί µία από τις σηµαντικότερες 
εταιρείες τροφίµων στην Ελλάδα.

Έχοντας παρουσία σε περισσότερες από 35 χώρες και µε βασική δρα-
στηριότητα την παραγωγή ζυµαρικών και σιµιγδαλιού, η ΜΕΛΙΣΣΑ ΚΙ-
ΚΙΖΑΣ απορροφά ετησίως 100.000 τόνους από τα άριστης ποιότητας 
τοπικά σιτάρια και παράγει περισσότερους από 52.000 τόνους ζυµα-
ρικών.
Αποτελεί εταιρεία-παράδειγµα για την άσκηση πολιτικής Εταιρικής 
Κοινωνικής Ευθύνης, µε το οικογενειακό κλίµα να είναι το χαρακτη-
ριστικό στοιχείο της. Στους χώρους της εταιρείας θα δεις τον ίδιο τον 
πρόεδρό της, µε τα εργαλεία του, να κρεµά στους τοίχους κάδρα µε 
έργα ή φωτογραφίες που ο ίδιος µε µεράκι διάλεξε και έφερε για να 
οµορφύνουν οι κοινόχρηστοι χώροι.
Παρά τη δύσκολη οικονοµική κατάσταση της χώρας, η ΜΕΛΙΣΣΑ έχει 
κρατήσει σταθερό τον αριθµό των εργαζοµένων της, χωρίς να προ-
χωρήσει σε απολύσεις ή σε µειώσεις αποδοχών, ενώ άρρηκτες πα-
ραµένουν οι σχέσεις της εταιρείας και µε τους συνταξιούχους εργαζο-
µένους, οι οποίοι µπορούν να έρχονται κάθε δύο µήνες για να παρα-
λαµβάνουν προϊόντα, όπως ακριβώς συνέβαινε και όταν ήταν ενεργοί 
υπάλληλοι της εταιρείας.
Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος της ΜΕΛΛΙΣΑ ΚΙΚΙΖΑΣ, Αλέξανδρος Κίκιζας, 
παρουσιάζει στη Free Sunday τη δράση της εταιρείας στους άξονες 
της ΕΚΕ που οδήγησαν στη βράβευσή της ως Καλύτερο Εργασιακό 
Περιβάλλον για το 2015.

Τι σηµαίνει για την εταιρεία η διάκριση ως Καλύτερο Εργασιακό Πε-
ριβάλλον και ποιος ο ρόλος του ανθρώπινου δυναµικού στην ανά-
πτυξη της εταιρείας;
Από την εποχή του ιδρυτή, Αλέξανδρου Κίκιζα, έως και σήµερα η εται-
ρεία στηρίζεται στο Καλό Εργασιακό Περιβάλλον. Στόχος µας είναι οι 
εργαζόµενοι να νιώθουν ότι εργάζονται σε ένα φιλικό περιβάλλον, ότι 
αµείβονται σωστά, ότι αναγνωρίζεται ο κόπος τους και φυσικά να νιώ-
θουν υπερήφανοι για την εταιρεία.
Γι’ αυτό, ακόµα και µέσα στην κρίση, προχωράµε κάθε χρόνο σε αυ-
ξήσεις µισθών, καθώς και στο καθιερωµένο πλέον ετήσιο «βοήθηµα» 
στο τέλος του έτους, προκειµένου να καλύψουµε µέρος των αυξηµέ-
νων αναγκών της εποχής. ∆ίνουµε υποτροφίες και βραβεύουµε τα 
παιδιά εργαζοµένων που πέτυχαν την εισαγωγή τους σε κάποιο πα-
νεπιστήµιο, ενώ η ∆ωρεάν Ιατροφαρµακευτική Ασφάλεια έρχεται να 
συµβάλει στο απαραίτητο αίσθηµα σιγουριάς. Αυτές και πολλές άλλες 
ενέργειες µας ξεχώρισαν ανάµεσα στα «Καλύτερα Εργασιακά Περι-
βάλλοντα στην Ελλάδα για το 2015». Μια διάκριση για την οποία νιώ-
θουµε ιδιαιτέρως υπερήφανοι!

Ποιοι είναι οι βασικοί άξονες του προγράµµατος εταιρικής ευθύνης 
που ακολουθεί η εταιρεία;
Η εταιρεία µας επικεντρώνει την κοινωνική της δράση σε τέσσερις 
άξονες: στο Προϊόν, στο Περιβάλλον, στην Κοινωνία και στον Άνθρω-
πο.
Μένοντας πιστοί στο όραµα του ιδρυτή µας, επιλέγουµε τις πρώτες 
µας ύλες διασφαλίζοντας την αδιαπραγµάτευτη ποιότητα του κάθε 
προϊόντος που προσφέρουµε στην ελληνική οικογένεια. ∆εν στα-
µατάµε να καινοτοµούµε, προκειµένου να ικανοποιούµε τις ανά-
γκες των καταναλωτών.

Όσον αφορά το περιβάλλον, ανακυκλώνουµε, τόσο στα γραφεία 
όσο και στο εργοστάσιο, όλα µας τα πλαστικά και χαρτικά, µε απο-
τέλεσµα να έχουν µειωθεί δραστικά τα απόβλητά µας. Επιπρο-
σθέτως, φέτος προχωρήσαµε αυτοβούλως σε επένδυση 350.000 
ευρώ για την εγκατάσταση βιολογικού καθαρισµού µε σκοπό την 
ελαχιστοποίηση του περιβαντολλογικού µας αποτυπώµατος, ενώ 
ταυτόχρονα φροντίζουµε ώστε όλες µας οι συσκευασίες να είναι 
ανακυκλώσιµες.
Ενισχύουµε την κοινωνία προσφέροντας κάθε χρόνο σηµαντικές 
ποσότητες ζυµαρικών σε Κοινωνικά Παντοπωλεία και σε άλλες φι-
λανθρωπικές οργανώσεις, όπως ο ∆ΕΣΜΟΣ και η ΑΠΟΣΤΟΛΗ, ενώ 
το 2016 προχωρήσαµε στην ίδρυση της Ακαδηµίας Σίτου Μέλισσα 
Κίκιζας. Μια ακαδηµία η οποία έχει σκοπό τη θεωρητική αλλά και 
πρακτική εκπαίδευση νέων αγροτών, που τους προσφέρεται εντελώς 
δωρεάν. Ο καλύτερος δε όλων κερδίζει µια πλήρη υποτροφία αξίας 
8.000 ευρώ για το πρόγραµµα «Σύγχρονες Γεωργικές Πρακτικές» της 
Αµερικανικής Γεωργικής Σχολής.
Τέλος, µία ανθρωποκεντρική εταιρεία φροντίζει να διασφαλίζει ένα 
ευχάριστο εργασιακό περιβάλλον, αφού οι εργαζόµενοί µας είναι το 
µεγαλύτερο κεφάλαιο για την εταιρεία µας.

Σε ποιο βαθµό αυτοί οι άξονες αποτελούν αξίες της εταιρείας οι 
οποίες µεταλαµπαδεύονται και στο ανθρώπινο δυναµικό;
Εφόσον µια εταιρεία θέλει να έχει τα επιθυµητά αποτελέσµατα στις 
δράσεις της, οι εργαζόµενοι θα πρέπει να ασπάζονται τις αξίες της. 
Για παράδειγµα, δεν θα είχε νόηµα η «Εβδοµάδα Εθελοντισµού» που 

έχουµε θεσπίσει, κατά την οποία προσφέρουµε στην κοινωνία προσω-
πική εργασία, εφόσον οι ίδιοι οι εργαζόµενοι δεν αντιλαµβάνονταν την 
αξία της προσφοράς.

Πόσο σηµαντική θεωρείται για την εταιρεία η κατάρτιση του προ-
σωπικού;
Απαραίτητη προϋπόθεση για να εξελίσσεται µια εταιρεία και να µπορεί 
να πρωτοπορεί είναι οι εργαζόµενοί της να εκπαιδεύονται συνεχώς. 
Πιστεύουµε δε ότι είναι πολύ χρήσιµο η εκπαίδευση να µην περιορί-
ζεται αποκλειστικά στο αντικείµενο µε το οποίο ασχολείται στη δουλειά 
του ο καθένας αλλά να συµβάλει στη σφαιρικότερη γνώση και στη δη-
µιουργία µιας ολοκληρωµένης και ισορροπηµένης προσωπικότητας.
Το πιο πρόσφατο παράδειγµα προς αυτή την κατεύθυνση είναι η συµ-
µετοχή 30 εργαζοµένων µας σε σειρά σεµιναρίων µε θέµα «∆ιαχείρι-
ση Χρόνου και Στρες».

Το όραµα για το στίγµα της εταιρείας σε επίπεδο εταιρικής ευθύνης 
από πού εκπορεύεται και ποιο είναι;
Σκοπός µας είναι η εταιρεία µας όχι µόνο να µην επιβαρύνει την κοι-
νωνία αλλά να αφήνει ένα θετικό αποτύπωµα µε κάθε της ενέργεια.
Το όραµά µας, λοιπόν, είναι να έχουµε ευχαριστηµένο και υπερήφανο 
προσωπικό και να βοηθάµε µε την παροχή τροφίµων όσους ανθρώ-
πους δεν έχουν τη δυνατότητα να καλύπτουν ούτε τις βασικές τους 
ανάγκες. Επιπρόσθετα, οραµατιζόµαστε µια αναβαθµισµένη αγροτική 
παραγωγή, µε τους αγρότες προσηλωµένους στην καλή ποιότητα του 
προϊόντος.



Π
αρά το γεγονός ότι όλο και 
περισσότεροι φορείς –οικο-
νοµικοί, πολιτικοί, κοινωνι-
κοί– υπογραµµίζουν τη ση-
µασία της αειφορίας στις οι-
κονοµικές δραστηριότητες, οι 

επιχειρήσεις δείχνουν να τηρούν ακόµη επιφυλα-
κτική στάση απέναντι στο ζήτηµα. Η στάση αυτή κα-
θορίζεται σε µεγάλο βαθµό από το γεγονός ότι για 
τις περισσότερες επιχειρήσεις η βιώσιµη ανάπτυξη 
αποτελεί terra incognita, ενώ κάποιες αποτυχηµέ-
νες προσπάθειες στους τοµείς που συνδέονται µε 
τη βιώσιµη ανάπτυξη λειτουργούν ανασχετικά. Ω-
στόσο, φαίνεται ότι η τάση αυτή στις ΗΠΑ και στην 
Ευρώπη αλλάζει µε σχετικά ταχείς ρυθµούς, καθώς 
από τη µια οι κυβερνήσεις όλο και περισσότερων 
χωρών υιοθετούν µέτρα για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος και την ανάσχεση του φαινοµένου της 
κλιµατικής αλλαγής και από την άλλη οι επιχειρή-
σεις αντιλαµβάνονται την αναγκαιότητα εφαρµογής 
ολοκληρωµένων σχεδίων που θα περιλαµβάνουν 
και µέτρα για την προστασία της περιβαλλοντικής 
κληρονοµιάς και ποικιλότητας.

Ανησυχητικές προβλέψεις
Τα πράγµατα γίνονται πιεστικά για τους πάντες, 
καθώς οι επιστήµονες προειδοποιούν για δραµα-
τικές συνέπειες για το σύνολο του πλανήτη αν δεν 
αναστραφούν η πορεία και οι πρακτικές που ενι-
σχύουν το φαινόµενο της κλιµατικής αλλαγής. Πρό-
σφατα η βρετανική ΜΚΟ Christian Aid προειδο-
ποίησε χωρίς περιστροφές ότι περισσότεροι από 1 
δισεκατοµµύριο άνθρωποι παγκοσµίως µπορεί να 
κινδυνεύσουν από καταστροφικές πληµµύρες στις 
παράκτιες περιοχές µέχρι το 2060 λόγω των συνε-
πειών της κλιµατικής αλλαγής και της αύξησης του 
πληθυσµού. Η έκθεση της οργάνωσης υπογραµµί-
ζει ότι «η ταχεία αύξηση των αστικών πληθυσµών 
κατά µήκος των ακτογραµµών σε όλο τον κόσµο –
αποτέλεσµα της φυσικής αύξησης του πληθυσµού 
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δέσµευση που έχει αναλάβει». Υπενθυµίζεται ότι 
και η Ε.Ε. έθεσε σαφείς στόχους για την ενέργεια 
και το κλίµα µέχρι το 2030, η Κίνα πειραµατίζεται 
στο εσωτερικό της αναφορικά µε την εµπορία δι-
καιωµάτων εκποµπών αερίων ρύπων και οι ΗΠΑ 
θέλουν να µειώσουν τους ρύπους των εργοστασίων 
µε βάση τη διάσηµη συµφωνία «Clean Air Act».

Βαρύ οικονοµικό κόστος
Ταυτόχρονα, πρόσφατη έκθεση του ΟΗΕ σχετικά 
µε τις επιδράσεις της κλιµατικής αλλαγής στις οικο-
νοµικές δραστηριότητες κάθε άλλο παρά καθησυχα-
στική ήταν. Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε την έκθεση 
«Κλιµατική αλλαγή και εργασία: Η επίδραση της ζέ-
στης στους χώρους εργασίας», το φαινόµενο εκτιµά-
ται ότι θα κοστίσει 1,8 τρισ. ευρώ στην παγκόσµια οι-
κονοµία και θα πλήξει την επαγγελµατική ζωή 1 δι-
σεκατοµµυρίου ανθρώπων. Σύµφωνα µε την έκθεση, 
η οποία βασίστηκε στην εργασία ειδικών επιστηµό-
νων για την κλιµατική αλλαγή και τις επιπτώσεις της 
ανόδου της θερµοκρασίας στην πτώση της παραγω-
γής, το κόστος για την οικονοµία θα µπορούσε να ξε-
περάσει τα 1,8 τρισ. ευρώ ως το 2030. Η άνοδος της 
θερµοκρασίας πάνω από τους 35 βαθµούς Κελσίου 
θα πλήξει τουλάχιστον 1 δισεκατοµµύριο εργαζοµέ-
νους στην Ασία, στην Αφρική και στη Λατινική Α-
µερική, δηλαδή σχεδόν το 1/3 του παγκόσµιου ερ-
γατικού δυναµικού. Επίσης, υπογραµµίζεται ότι αν 
δεν ληφθεί κανένα µέτρο, θα καταστεί απαραίτητη η 
µείωση των ωραρίων. Ένα από τα ενδεχόµενα σενά-
ρια µέχρι το 2085 είναι, για παράδειγµα, στην Ινδία 
να µειωθούν κατά 4,3% οι ηµερήσιες ώρες εργασίας 
αν η αύξηση της θερµοκρασίας είναι της τάξης των 
2,4 βαθµών Κελσίου ή κατά 13,6% αν η αύξηση είναι 
της τάξης των 4 βαθµών Κελσίου. Οι παραπάνω δι-
απιστώσεις καθιστούν επιτακτική την οργανωµένη 
προσπάθεια από κυβερνήσεις, υπερεθνικούς φο-
ρείς και επιχειρήσεις να συνεργαστούν για την απο-
τροπή των χειρότερων, που, πλέον, κάθε άλλο παρά 
µακρινά φαίνονται.
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και της οικονοµικής µετανάστευσης–, σε συνδυα-
σµό µε τις αυξανόµενες απειλές από την κλιµατική 
αλλαγή, θα θέσει σε κίνδυνο περισσότερους από 1 
δισεκατοµµύριο ανθρώπους λόγω των πληµµυρών 
στις παράκτιες περιοχές µέχρι το 2060», εκτιµώντας 
παράλληλα ότι η Κίνα, η Ινδία και οι ΗΠΑ συγκα-
ταλέγονται στις χώρες που αναµένεται να πληγούν 
περισσότερο από αντίστοιχα φαινόµενα. Μεγάλες 
πόλεις της Ασίας, όπως η Καλκούτα, η Βοµβάη, η 
Ντάκα, η Γκουανγκτζού, η Σανγκάη, η Μπανγκόκ, 
και στις ΗΠΑ το Μαϊάµι περιλαµβάνονται στον κα-
τάλογο των πλέον εκτεθειµένων αστικών κέντρων 
στις πληµµύρες που θα πλήξουν παράκτιες περι-
οχές. Η Christian Aid καλεί τις κυβερνήσεις να α-
ναλάβουν δράση για την αντιµετώπιση αυτού του 
προβλήµατος, επενδύοντας σε διάφορα προγράµ-
µατα για τον περιορισµό των κινδύνων από φυσι-
κές καταστροφές, ώστε να σωθούν ανθρώπινες ζωές 
και να αποτραπούν ζηµιές πολλών δισεκατοµµυ-
ρίων δολαρίων στο µέλλον.

Συµφωνία στο Παρίσι
Τον ∆εκέµβριο του 2015, στη διάσκεψη του ΟΗΕ 
στο Παρίσι (COP21), επιτεύχθηκε µία εξαιρετικά 
σηµαντική συµφωνία για την κλιµατική αλλαγή. Η 
συµφωνία ανάµεσα σε 195 χώρες επιδιώκει τον πε-
ριορισµό των εκποµπών αερίων που προκαλούν το 
φαινόµενο του θερµοκηπίου, µε στόχο τον έλεγχο 
της αύξησης της παγκόσµιας θερµοκρασίας. Η υ-
περθέρµανση του πλανήτη είναι η κύρια αιτία για 
το λιώσιµο των πάγων στην Αρκτική και την άνοδο 
της στάθµης της επιφάνειας της θάλασσας. Ήδη στη 
Βόννη πραγµατοποιούνται αναλυτικές συζητήσεις 
για την εφαρµογή της συµφωνίας, µε τις περισσό-
τερες χώρες να ζητούν να ληφθούν τάχιστα απο-
φάσεις και την υπεύθυνη του ΟΗΕ για την Κλιµα-
τική Αλλαγή, Κριστίνα Φιγκέρες, να υπογραµµί-
ζει ότι «η φάση των διαπραγµατεύσεων είναι πίσω 
µας, τώρα εισερχόµαστε στη φάση της συνεργα-
σίας. Όλος ο κόσµος είναι ενωµένος πίσω από τη 

Το περιβάλλον 
καθορίζει την οικονοµία

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΕΤΑΙΡΙΚΗ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΕΥΘΥΝΗ



Σταθερά προσηλωµένη στις ανάγκες της κοινωνίας και 
των πολιτών η ΕΥ∆ΑΠ έχει προχωρήσει από 1η Φε-
βρουαρίου 2016 στην εφαρµογή νέου κοινωνικού τι-
µολογίου. Στόχος είναι η συµβολή της στην ανακούφι-

ση των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων που πλήττονται καίρια 
από την οικονοµική κρίση και χρήζουν άµεσης και ουσιαστι-
κής υποστήριξης από την Πολιτεία. 
Oι παροχές που προβλέπει το νέο κοινωνικό τιµολόγιο της 
Εταιρείας αφορούν όλους τους δικαιούχους  που  έχουν  εντα-
χθεί στο πρόγραµµα αντιµετώπισης της ανθρωπιστικής κρίσης 
και τις πρώτες κατοικίες, ανεξαρτήτως αν είναι ιδιόκτητες ή 
µισθωµένες. Βασική προϋπόθεση αποτελεί οι δικαιούχοι να 
διαµένουν στην Αττική και δη στις περιοχές αρµοδιότητας της 
ΕΥ∆ΑΠ. 
Οι ρυθµίσεις του νέου κοινωνικού τιµολογίου αφορούν λο-
γαριασµούς που έχουν  ήδη εκδοθεί από 1/2/2016 και περι-
λαµβάνουν καταναλώσεις που θα γίνουν από την ηµεροµηνία 
αυτή και έπειτα. 
Στο νέο κοινωνικό τιµολόγιο προβλέπεται η δωρεάν παροχή 
συνολικά 6 κυβικών µέτρων νερού το τρίµηνο σε κάθε νοι-
κοκυριό µε δύο µέλη, ενώ για κάθε επιπλέον µέλος θα παρέ-
χονται δωρεάν επιπλέον 3 κ.µ. νερού. Υπολογίζεται ότι οι τε-
τραµελείς οικογένειες θα εξοικονοµούν περισσότερα από 4,5 
ευρώ σε κάθε λογαριασµό, ενώ θα τους παρέχονται δωρεάν 
12 κ.µ. το τρίµηνο. 
Εκτιµάται ότι µε την εφαρµογή του νέου κοινωνικού τιµολογίου 
η ΕΥ∆ΑΠ θα παρέχει δωρεάν νερό για ένα χρόνο σε περισσότε-
ρους από 111.000 πολίτες, δηλαδή σε 58.000 νοικοκυριά, συµ-
βάλλοντας µε αυτόν τον τρόπο στην αντιµετώπιση βασικών τους 
αναγκών. Πρόκειται για µια κοινωνική παροχή που έχει ιδιαί-
τερη σηµασία και αξία, µε δεδοµένο ότι όλο και περισσότερες 
ελληνικές οικογένειες πλήττονται από την οικονοµική κρίση. 
Όπως δήλωσε ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος της ΕΥ∆ΑΠ Γιάννης 

Μπενίσης ‘’η συγκεκριµένη παροχή είναι ένα µικρό, αλλά 
πολύ σηµαντικό βοήθηµα για τις ευπαθείς κοινωνικά οµά-
δες, αν αναλογισθεί κανείς ότι η ποσότητα νερού που δίνεται 
δωρεάν είναι υπερδιπλάσια των ποσοτήτων που χρειάζονται 
καθηµερινά για να καλυφθούν οι βασικές ανάγκες επιβίωσης 
σύµφωνα µε τους διεθνείς οργανισµούς’’.  
Πρέπει να σηµειωθεί ότι παράλληλα µε την εφαρµογή του νέου 
κοινωνικού τιµολογίου έχει ήδη ξεκινήσει και η διαδικασία απαλ-
λαγής από προσαυξήσεις, τόκους και πρόστιµα όλων των πολι-
τών που θα  προχωρήσουν σε ρύθµιση των οφειλών τους στην 
ΕΥ∆ΑΠ από 1η Φεβρουαρίου 2016 µέχρι και τις 31 Μαΐου 2016. 
Η δυνατότητα διακανονισµού µε δόσεις αφορά όλους όσοι 
έχουν οφειλές άνω των 60 ευρώ. Ορίζεται ότι η ελάχιστη δόση 
δεν µπορεί να είναι µικρότερη των 20 ευρώ, ενώ ο αριθµός 
των δόσεων καθορίζεται κατά περίπτωση. Για τους δικαιού-
χους του κοινωνικού τιµολογίου της ΕΥ∆ΑΠ και όσους οφει-
λέτες εξοφλήσουν εφάπαξ την οφειλή τους προβλέπεται απαλ-
λαγή από προσαυξήσεις.
Είναι σηµαντικό να αναφερθεί ότι µε τις νέες ευνοϊκές ρυθ-
µίσεις προβλέπονται διακοπές νερού, µόνο εφόσον υπάρξει 
καθυστέρηση καταβολής τριών δόσεων µετά τη ρύθµιση, ενώ 
σε περίπτωση τετράµηνης καθυστέρησης θα επιβάλλονται 
πλέον οι προβλεπόµενες προσαυξήσεις και τα πρόστιµα που 
αρχικώς είχαν αφαιρεθεί.
Η εφαρµογή του νέου κοινωνικού τιµολογίου αποτελεί µια 
ενέργεια µείζονος κοινωνικής σηµασίας που προστίθεται 
στις δράσεις και πρωτοβουλίες που υλοποιεί συστηµατικά 
η ΕΥ∆ΑΠ, αναδεικνύοντας την κοινωνική υπευθυνότητα και 
αλληλεγγύη ως αναπόσπαστο στοιχείο του στρατηγικού της 
σχεδιασµού. Στόχος της Εταιρείας παραµένει πάντα να ικανο-
ποιούνται οι πραγµατικές ανάγκες των πολιτών, εξασφαλίζο-
ντας τα εχέγγυα για ευηµερία και ανάπτυξη για το σύνολο της 
κοινωνίας. 

Νέες κοινωνικές παροχές  
για τις ευάλωτες κοινωνικά οµάδες  

από την ΕΥ∆ΑΠ
Το τρίπτυχο κοινωνία, άνθρωπος και φυσικό περιβάλλον αποτελούν διαχρονικά τον κατευθυντήριο άξονα που αναπτύσσει και διευρύνει η ΕΥ∆ΑΠ 

τη δράση της, εντάσσοντας τις αρχές  της Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης στο σύνολο των ενεργειών της. Κύριος στόχος είναι η προαγωγή της 
κοινωνικής συνοχής και η προστασία του περιβάλλοντος.
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 ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΣΙΟΓΡΑΦΟΥ ΤΗΣ FS ΑΛΕΞΙΑΣ ΣΒΩΛΟΥ-ΝΑΝΟΥ

∆ΙΑΠΛΟΥΣ ΑΝΘΡΩΠΙΑΣ 
ΣΤΑ ΑΚΡΙΤΙΚΑ ΝΗΣΙΑ 
ΜΕ ΤΗΝ ΟΜΑ∆Α 
ΑΙΓΑΙΟΥ

Σ
τα λιµάνια της σιωπής της άγονης γραµµής ταξίδεψε για 22η χρονιά η Οµάδα 
Αιγαίου, µε τον γαρµπή να λυσσοµανά και τον µαγιάτικο ήλιο να λούζει µε το 
φως του τα ταπεινά σπιτάκια, τα ασβεστωµένα σοκάκια και τα άνυδρα εδάφη 
των αποµακρυσµένων νησιών. Τα 15 σκάφη της οµάδας των εθελοντών θαλασ-
σόλυκων (γιατρών και ανθρώπων από κάθε επαγγελµατικό µετερίζι) χάραξαν 
ρότα στο ταραγµένο πέλαγος από την αποµονωµένη Θύµαινα µέχρι τη Χάλκη 
και από τη Σύµη µέχρι το Κουφονήσι, για να προσφέρουν 2.166 δωρεάν ιατρι-

κές και αιµατολογικές εξετάσεις, σχολικό εξοπλισµό (ηλεκτρονικοί υπολογιστές, laptops, αθλη-
τικά είδη και παιχνίδια) σε 34 ακριτικά σχολεία και οκτώ έργα υποδοµής σε 10 ακριτικά νησιά που, 
πέρα από τον γεωγραφικό αποκλεισµό τους, αντιµετωπίζουν τεράστια προβλήµατα λόγω της οικο-
νοµικής κρίσης.

∆ιανύοντας περισσότερα από 530 ναυτικά µίλια από την Ανάβυσσο µέχρι σχεδόν τα τουρκικά 
παράλια, άλλοτε µε γεµάτο 6άρι και άλλοτε κάτω από ασταµάτητη βροχή, οι εθελοντές µε τα 14 
φουσκωτά σκάφη και το ναυαγοσωστικό «Μηνάς» ξεκίνησαν τον 22ο ∆ιάπλου της Οµάδας Αιγαίου 
από τους µακρινούς Φούρνους, όπου δωρίστηκε σχολικός εξοπλισµός µαζί µε µια µουσειοσκευή 
(µικρό µουσείο σε βαλίτσα) του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης, ώστε τα παιδιά που δεν έχουν την 
οικονοµική δυνατότητα να ταξιδέψουν στην πρωτεύουσα να δουν από κοντά τα εκθέµατα σε µινια-
τούρες και να µάθουν την ιστορία τους. Παράλληλα, έγινε αδελφοποίηση µεταξύ του Γυµνασίου 
και Λυκείου των Φούρνων-Κορσεών µε το Λύκειο Κολλεγίου Ψυχικού, σε µια κίνηση που ελπίζει 
να βρει µιµητές, ώστε τα σχολεία της Στερεάς Ελλάδας να αγκαλιάσουν τους ακρίτες µαθητές, οι ο-
ποίοι στερούνται ερεθισµάτων, βιωµάτων και παραστάσεων σε σύγκριση µε τα παιδιά των µεγαλου-
πόλεων. Για την προσφορά τους στο νησί οι εθελοντές της Οµάδας ανακηρύχθηκαν επίτιµοι δηµό-
τες Φούρνων-Κορσεών και µετέβησαν στη Θύµαινα για να κάνουν ιατρικές εξετάσεις και να καλύ-
ψουν τις σχολικές ανάγκες του νησιού.

Επόµενος σύντοµος σταθµός το Αγαθονήσι, όπου πραγµατοποιήθηκαν εκτάκτως αιµοληψίες, 
δίνοντας στους αποµονωµένους κατοίκους τη δυνατότητα να υποβληθούν σε βιοχηµικές εξετάσεις. 
Εκεί στήθηκε γιορτή για τα εγκαίνια της νέας σχολικής αίθουσας που θα χρησιµεύσει ως νηπιαγω-
γείο, αποσυµφορώντας τους άλλους χώρους του ακριτικού σχολείου, ώστε οι µαθητές να µη στοι-
βάζονται ακόµη και µέσα στην κουζίνα για να κάνουν µάθηµα!

Ο κατάπλους στη Σύµη, τον επόµενο σταθµό, έγινε κάτω από βροχή, η οποία συνεχίστηκε κατά 
τη διάρκεια των ιατρικών εξετάσεων, της παράδοσης σχολικού υλικού και των οµιλιών στα σχολεία 
για τη στοµατική υγιεινή, που πλαισιώθηκαν από επίσκεψη της κινητής οδοντιατρικής µονάδας της 
ΑΙΜ στο λιµάνι για δωρεάν οδοντιατρικούς ελέγχους. Τα πιτσιρίκια δεν άφηναν τους εθελοντές της 
Οµάδας να φύγουν από την τάξη, κάνοντας διαρκώς ερωτήσεις για το βούρτσισµα των δοντιών, τα 
σφραγίσµατα και τις επισκέψεις στον οδοντίατρο.

Με βελτιωµένο καιρό τα σκάφη αναχώρησαν για τη Χάλκη, τον κρυµµένο παράδεισο του Ανα-
τολικού Αιγαίου. Εκεί, ο Γκίδα Ρεµζή, ο οραµατιστής διευθυντής του δηµοτικού σχολείου από τα 
Ποµακοχώρια της Ξάνθης που κυνήγησε το όνειρό του να γίνει δάσκαλος ξεκινώντας από τα χωρά-
φια της πατρίδας του, οργάνωσε µια γιορτή-έκπληξη για τους θαλασσόλυκους.

Από την ειδυλλιακή Χάλκη η Οµάδα ταξίδεψε για τη Νίσυρο, όπου δωρίστηκε ιατρικός εξο-
πλισµός στο ιατρείο, laptops στα σχολεία µαζί µε πρόσθετο εκπαιδευτικό εξοπλισµό και εγκαι-
νιάστηκε παιδική χαρά στο νηπιαγωγείο, µε τα πιτσιρίκια να κάνουν έφοδο στο κουκλόσπιτο. Το 
«παρών» στο ηφαιστειογενές νησί έδωσε και το Πολιτιστικό Ίδρυµα του Οµίλου Πειραιώς, παρα-
δίδοντας στο σχολείο στο Μανδράκι εκπαιδευτικό υλικό για τη δράση «Το αρχείο µας», ωθώντας 
τους µαθητές να µετατραπούν σε λιλιπούτειους ιστορικούς και αρχειονόµους.

Με τον καιρό να φορτώνει και το µπουγάζι στο Καρπάθιο να φτάνει τα έξι µποφόρ, τα σκάφη 
της Οµάδας απέπλευσαν για Αστυπαλιά, όπου έφτασαν µε τα πληρώµατα µούσκεµα από τα υδάτινα 
βουνά που έσκαγαν πάνω τους. Στο γραφικό νησί της ∆ωδεκανήσου οι ιατρικές εξετάσεις συνοδεύ-
τηκαν από τα εγκαίνια γηπέδου µπάσκετ, µιας πολύτιµης αθλητικής εγκατάστασης για τη νεολαία, 
και τη δωρεά σχολικού εξοπλισµού.

Στη συνέχεια η Οµάδα έπιασε λιµάνι στην  Ίο, όπου δηµιουργήθηκε το αδιαχώρητο στα ια-
τρεία, αφού οι γιατροί όλων των ειδικοτήτων είναι κάτι περισσότερο από… δυσεύρετοι στα µικρά 
νησιά. Τα σκάφη µε τα ακούραστα πληρώµατα συνέχισαν για Ηρακλειά, προκειµένου να δωρίσουν 

Η δηµοσιογράφος της FS 
συµµετείχε στην αποστολή 
στους Φούρνους, 
τη Θύµαινα, το Αγαθονήσι, 
τη Σύµη, τη Χάλκη, 
τη Νίσυρο, την Αστυπαλιά, 
την  Ίο, την Ηρακλειά 
και το Κουφονήσι.
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Για το φωτογραφικό υλικό 
ευχαριστούµε την εταιρεία 
∆. & Ι. ∆αµκαλίδης Α.Ε.
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Κατά τη διάρκεια του ∆ιάπλου έγιναν 2.166 δωρεάν εξετάσεις (1.595 ιατρικές εξετάσεις από γιατρούς 
διαφόρων ειδικοτήτων και 571 αιµοληψίες), 8 έργα υποδοµής (σχολική αίθουσα στο Αγαθονήσι, 
παιδική χαρά στη Νίσυρο, εξοπλισµός ιατρείου στη Νίσυρο, γήπεδο µπάσκετ στην Αστυπάλαια, 

εξοπλισµός ιατρείου στην Ηρακλειά, γήπεδο µπάσκετ στο Κουφονήσι, εξοπλισµός ιατρείου στο Κουφονήσι, 
όχηµα µεταφοράς ασθενών-ηλικιωµένων στο Κουφονήσι) και προσφέρθηκαν ηλεκτρονικοί υπολογιστές, 
εκπαιδευτικό υλικό και αναλώσιµα σε 34 σχολεία.

ΤΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ ΟΙ ΗΜΕΡΕΣ 
ΤΟΥ 22ου ∆ΙΑΠΛΟΥ

εξοπλισµό στο αγροτικό ιατρείο και να κάνουν µικροβιολογικές και ιατρικές εξετάσεις. Στο Κου-
φονήσι η Οµάδα ολοκλήρωσε τη δύσκολη αποστολή εγκαινιάζοντας ένα γήπεδο µπάσκετ, µία σχο-
λική αίθουσα πολλαπλών χρήσεων και δωρίζοντας εξοπλισµό στο πολυδύναµο περιφερειακό ια-
τρείο, µαζί µε ένα κλειστό βαν για τη µεταφορά ασθενών, τραυµατιών και υπερηλίκων, που τόσο 
έχει ανάγκη η κοινότητα, καθώς δεν υπήρχε τέτοιου είδους όχηµα στο νησί.

Ο 22ος ∆ιάπλους, ο πιο απαιτητικός που έχει γίνει, συνοδεύτηκε από τη διεξαγωγή περισσό-
τερων από 1.400 ιατρικών εξετάσεων και 500 αιµοληψιών και έβαλε ψηλά την πήχη της προσφο-
ράς στην ξεχασµένη νησιωτική Ελλάδα, µε την υποστήριξη των οµίλων ΟΤΕ-COSMOTE και Πει-
ραιώς, των εταιρειών Bayer, Menarini, Elpen, Unilever, Tsimis, Glassart και Pavlis Constructions, 
των ιδρυµάτων Λάσκαρη και Αγγελικούση και άλλων χορηγών. Οι εταιρείες και οι οργανισµοί που 
στήριξαν τα έργα του ∆ιάπλου έβαλαν το λιθαράκι τους ώστε τα παιδιά των ακριτικών νησιών που 
προσµένουν την «οµάδα της καρδιάς τους» στα «λιµάνια της σιωπής» να αισθανθούν επιτέλους ισό-
τιµοι πολίτες της Ελλάδας και να ατενίσουν µε αισιοδοξία το αύριο, σε πείσµα των δυσκολιών που 
αντιµετωπίζει η πατρίδα µας. Τον επίλογο στη θαλασσινή αποστολή ανθρωπιάς έγραψαν λακωνικά 
µε τα συγκινητικά τους λόγια οι Φουρνιώτες στην επιστολή τους προς τους εθελοντές θαλασσόλυ-
κους: «Σας ευχαριστούµε από καρδιάς, οµάδα της καρδιάς µας».
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1. Η Οµάδα Αιγαίου φτάνει 
στους Φούρνους.
2. Με το όχηµα µεταφοράς ηλικιωµένων 
και ασθενών στο Κουφονήσι.
3. Λήψη δερµατικού ιστού για βιοψία 
από γιαγιά στη Σύµη.
4. Ιατρικές εξετάσεις στο Αγαθονήσι.
5. Παιδιατρική εξέταση στους Φούρνους.
6. Τα εγκαίνια του γηπέδου µπάσκετ 
στην Αστυπάλαια.
7. Γιορτή στους Φούρνους προς τιµήν 
της Οµάδας Αιγαίου.

Τηλ. επικοινωνίας για ραντεβού: 

6970-254261

ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΓΙΝΟΝΤΑΙ ∆ΕΚΤΕΣ ΑΠΟ ∆ΕΥΤΕΡΑ ΕΩΣ  ΠΕΜΠΤΗ 11:00-14:00

ΓΙΑ ∆ΙΑΝΟΜΗ 
ΦΥΛΛΑ∆ΙΩΝ 

ΑΤΟΜΑ ΑΠΟ 18 ΕΩΣ 35 ΕΤΩΝ

Αποσυμπίεση 
Μεσοσπονδύλιου Δίσκου 
Στην Get Healthier, χάρη στις συντονισμένες προσπά-
θειες μιας ομάδας κορυφαίων ιατρών και μηχανικών 
ιατρικών οργάνων, εφαρμόζουμε τις τελευταίες ε-
ξελίξεις της βιοτεχνολογίας για να προσφέρουμε μη 
χειρουργική, μη επεμβατική Αποσυμπίεση του Μεσο-
σπονδύλιου Δίσκου. Πρόκειται για μια απόλυτα ασφαλή 
και αποτελεσματική διαδικασία, χωρίς φάρμακα, ενέσεις, χει-
ρουργεία και αναισθησία, η οποία πραγματοποιείται σε ειδικό θεραπευτικό κρεβάτι που 
ελέγχεται από ηλεκτρονικό υπολογιστή. Έτσι, δίνουμε λύσεις σε συχνές επώδυνες παθή-
σεις όπως οσφυαλγία, ισχιαλγία, κήλη, προβολή δίσκου, αυχενικό σύνδρομο. 

Αναγεννητική Ιατρική - Βλαστοκύτταρα 
Προσφέρουμε μη χειρουργική αντιμετώπιση ορθοπεδικών παθήσεων με τη βοήθεια καινοτόμων 
θεραπειών που βασίζονται στις κατακτήσεις της Αναγεννητικής και Μοριακής Ιατρικής (βλαστοκύτ-
ταρα). Κατ’ αυτό τον τρόπο θεραπεύονται οι ασθενείς που πάσχουν από οστεοαρθρίτιδα γονάτων 
και ισχίων, ρευματοειδή αρθρίτιδα, επώδυνες τενοντίτιδες (περιαρθρίτιδα ώμου, επικονδυλίτιδα, ά-
κανθα πτέρνας κλπ), μυϊκές θλάσεις, κατακλίσεις.

Λ. Κηφισίας 53, Αμπελόκηποι 
τηλ. 210-69.93.527 • www.gethealthier.gr

KENTΡΟ ΣΠΟΝΔΥΛΙΚΗΣ ΑΠΟΣΥΜΠΙΕΣΗΣ 
ΚΑΙ ΑΝΑΓΕΝΝΗΤΙΚΗΣ ΙΑΤΡΙΚΗΣ



www.free-sunday.gr34 29.05.2016

auto

Και αυτό, όχι µόνο γιατί αµέ-
σως κέρδισε τα εύσηµα από 
τους «οργανωτές» µε τον 
τίτλο του «∆ιεθνούς Κινη-

τήρα της Χρονιάς για το 2015» αλλά, κυ-
ρίως, γιατί από την πρώτη στιγµή που θα 
µπεις στο αυτοκίνητο και θα κάνεις µε-
ρικά χιλιόµετρα µαζί του θα ψάχνεις να 
βρεις πού στο καλό έχουν κρύψει οι Γάλ-
λοι έναν –τουλάχιστον– ακόµα κύλινδρο 
και καµιά 600αριά κυβικά.
Ίσως µοιάζει υπερβολή όλο αυτό, όµως 
είναι τέτοια η συµπεριφορά και τα χαρα-
κτηριστικά λειτουργίας του εξαιρετικού 
1.2 e-THP, που πραγµατικά σε κάνουν να 
θαυµάζεις τα επίπεδα τεχνολογίας στα 
οποία έχουν φτάσει οι κινητήρες –και δη 
αυτοί της βενζίνης– σήµερα. Αν και µόλις 
1,2 λίτρων και τρικύλινδρος, µοιάζει και 
συµπεριφέρεται καλύτερα και από ένα 
ψυχωµένο ατµοσφαιρικό σύνολο των 1,8-
2,0 λίτρων, ξεπερνώντας το µάλιστα σε χα-
ρακτηριστικά ροπής, ενώ χρειάζεται εξα-
σκηµένο αυτί –ή να σε έχουν προειδο-

ποιήσει– για να ακούσεις τους ελάχιστους 
κραδασµούς που υποδεικνύουν την ύ-
παρξη τριών κυλίνδρων.
Προφανώς, το εν λόγω µοτέρ, και µάλιστα 
στην έκδοση των 130 ίππων της δοκιµής 
µας, είναι το highlight της συγκεκριµένης 
έκδοσης της C4. ∆υνατό σε όλη την κλί-
µακα των στροφών, γεµίζει µε κέφι από 
πολύ χαµηλά, δεν «ξεφουσκώνει» ψηλά, 
ενώ χάρη και στο µικρότερο βάρος του 
από έναν diesel επιτυγχάνει κορυφαίες ε-
πιδόσεις στην κατηγορία, ιδίως στις επι-
ταχύνσεις, τόσο από στάση όσο και στις 
ρεπρίζ. Παράλληλα, είναι αθόρυβο και 
πολιτισµένο (θα σας κουράσουµε, αλλά 
δύσκολα πιστεύεις ότι πρόκειται για τρι-
κύλινδρο), ενώ τηρουµένων των αναλο-
γιών και µε ελαφρύ πόδι µπορεί να κινη-
θεί στην περιοχή των 6,5 λίτρων σε κα-
τανάλωση καυσίµου (αν πιεστεί, µπορεί 
να αγγίξει και τιµές κοντά στα 9 λίτρα). 
Σε όλα αυτά συµβάλλει και το κάπως 
«µακρύ» εξάρι κιβώτιο, αν και η εντυπω-
σιακή ροπή του µικρού κινητήρα καθιστά 

τη χρήση του µε τις µεγάλες διαδροµές 
του επιλογέα αρκετά περιορισµένη.
Πέρα από τον κινητήρα, ο οποίος κερδίζει 
τα περισσότερα εύσηµα, η C4 παραµένει 
µια γνωστή ποσότητα για την κατηγορία. 
Παρά τα χρόνια που βρίσκεται στην παρα-
γωγή, εξακολουθεί να αποτελεί ένα ελκυ-
στικό σχήµα, µε αρκετές ενδιαφέρουσες 

σχεδιαστικές «στιγµές». Το ίδιο συµβαί-
νει και στο εσωτερικό, όπου τόσο το τα-
µπλό (µε τη µεγάλη οθόνη των 7 ιντσών) 
όσο και το σαλόνι είναι κατασκευασµένα 
από υψηλής ποιότητας υλικά, µε πολύ 
καλή συναρµολόγηση και εξαιρετική ερ-
γονοµία. Κάτι που, σε συνδυασµό µε τον 
πλούσιο εξοπλισµό και τους ικανοποιητι-
κούς χώρους για τους επιβάτες και τις απο-
σκευές (φτάνουν έως και τα 408 λίτρα µε 
κιτ επισκευής ελαστικού), συντηρεί την 
εικόνα ενός αυτοκινήτου σύγχρονου, πρα-
κτικού και πάνω απ’ όλα άνετου.
Η λέξη «άνεση» είναι εγγεγραµµένη στον 
γενετικό κώδικα των αυτοκινήτων της 
Citroën και η C4 δεν θα µπορούσε να απο-
τελέσει εξαίρεση. Η ρύθµιση της ανάρτη-
σης και το γενικότερο στήσιµο του πλαι-
σίου έχουν ως κύριο γνώµονα την απορ-
ρόφηση όλων των ανωµαλιών στον δρόµο 
και την εξασφάλιση κορυφαίας ποιότητα 
κύλισης, δηµιουργώντας ένα αυτοκίνητο 
που πραγµατικά απολαµβάνεις στα ταξί-
δια στον αυτοκινητόδροµο. Η πολύ καλή 
ηχοµόνωση, τα άνετα καθίσµατα και ένα 
γενικότερο easy living που αποπνέει 
συµβάλλουν τα µέγιστα στη δηµιουργία 
ενός συνόλου που µπορεί να ταξιδεύει µε 
τις ώρες χωρίς να κουράζει τους επιβάτες 
του. ∆εν λείπουν κάποιες ενστάσεις (η αί-
σθηση του τιµονιού θα µπορούσε να είναι 
καλύτερη και οι κλίσεις του αµαξώµατος 
πιο σωστά ελεγχόµενες), όµως πρόκειται 
για πολύ µικρές –και ενδεχοµένως αυστη-
ρές– παρατηρήσεις σε ένα κατά τα άλλα 

πλήρες σύνολο, που βρίσκεται χωρίς αµ-
φιβολία στην πρώτη γραµµή της κατηγο-
ρίας του.
Συνοψίζοντας, η βενζινοκίνητη έκδοση 
της C4 µε τον τρικύλινδρο 1,2 των 130 
ίππων είναι ίσως η ευτυχέστερη στιγµή 
στην γκάµα του µοντέλου. Το µικρό 
µοτέρ κυριολεκτικά «βγάζει µάτια» µε 
την απόδοσή του, ενώ αν η προτεραιό-
τητά σας δεν είναι η µέγιστη δυνατή οι-
κονοµία σε καύσιµο, έχει σαφές προβά-
δισµα έναντι των diesel, όχι µόνο λόγω α-
πόδοσης και ποιοτικών χαρακτηριστικών 
αλλά και χάρη στο µικρότερο βάρος του 
(κάτι που, εκτός των άλλων, έχει επιπτώ-
σεις και στην ακριβέστερη οδική συµπε-
ριφορά, λόγω καλύτερου balance του αυ-
τοκινήτου).
Σε µια εποχή και µια αγορά όπου το πε-
τρέλαιο φαντάζει µονόδροµος (και η 
Citroën έχει πολλά ισχυρά ατού σε αυτή 
την έδρα) η παρουσία ενός τόσο καλού 
βενζινοκινητήρα δηµιουργεί έναν ευχά-
ριστο πονοκέφαλο για τον αγοραστή. Με 
τα κοµπιουτεράκια κάτω, και µε τιµή εκ-
κίνησης για τη βασική έκδοση τα από 
16.590 ευρώ (µε απόσυρση + προσφορά), 
µένει στον καταναλωτή να αποφασίσει τι 
από τα δύο τον εξυπηρετεί περισσότερο. 
Στην περίπτωσή µας, πάντως, αυτός ο µι-
κρός τυπάκος των 1,2 λίτρων, που µπήκε 
αργοπορηµένος αλλά φουριόζος στο 
πάρτι της κατηγορίας, είναι σίγουρα ό,τι 
πιο ενδιαφέρον µάς έχει προκύψει τελευ-
ταία στο πάρτι του downsizing.
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Το νέο Tiguan κάνει ποδαρικό στην ελληνική 
αγορά µε δύο εκδόσεις βενζινοκινητήρων. Η 
µικρότερη, 1.4 TSI µε τα 125 άλογα, κοστίζει 

από €24.950, ενώ η ισχυρότερη, των 150 ίππων 
(µε το σύστηµα προσωρινής απενεργοποίησης 
των κυλίνδρων), από €27.100. Η αυτόµατη έκδοση 
DSG-6 κοστίζει από €29.800, ενώ µε τετρακίνηση 

4MOTION το Tiguan κοστίζει από €27.900. 
Σηµαντική είναι η νέα ντίζελ έκδοση στα 1.600 κ.εκ. 
που αποδίδει 115 άλογα και πωλείται από €27.500, 
µε µηχανικό εξάρι κιβώτιο και κίνηση στους 
µπροστινούς τροχούς. Οι εκδόσεις 2.0 TDI µε τα 150 
άλογα κοστίζουν από €32.150, ενώ οι ισχυρότερες 
εκδοχές µε τα 190 άλογα από €35.850.

Η είσοδος του group PSA στον χορό του downsizing είναι η καλύτερη απόδειξη της 
ρήσης «οι τελευταίοι που µπαίνουν σε ένα πάρτι κάνουν τη µεγαλύτερη εντύπωση». 

CITRO�N C4 1.2 PURETECH 130:  

ΜΕ ΜΟΤΕΡ ∆ΙΑΜΑΝΤΙ…

Από €24.950 το νέο VW Tiguan
Η ελληνική αντιπροσωπεία ανακοίνωσε τις τιµές πώλησης του νέου 
Tiguan, που διατίθεται ήδη στην εγχώρια αγορά.

ΚΥΒΙΣΜΟΣ
ΙΣΧΥΣ

ΡΟΠΗ ΣΤΡΕΨΗΣ
0-100 ΧΛΜ./ ΩΡΑ

ΤΕΛΙΚΗ ΤΑΧΥΤΗΤΑ
ΜΕΣΗ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΗ (∆ΟΚΙΜΗΣ)

∆ΙΑΣΤΑΣΕΙΣ (ΜxΠxY)

XΩΡΟΣ ΑΠΟΣΚΕΥΩΝ
ΒΑΡΟΣ (+75 κιλά βάρος οδηγού)

ΕΚΠΟΜΠΗ CO2

1.199 κ.εκ.
130 ίπποι / 5.500 σ.α.λ.
230 Nm / 1.750 σ.α.λ.
10,8 δλ.
199 χλµ./ώρα
7,0 λίτρα / 100 χλµ.
4,239x1,789x1,489 µέτρα
408 λίτρα
1.280 κιλά
110 γρ./χλµ.

ΤΙΜΗ ΜΟΝΤΕΛΟΥ ∆ΟΚΙΜΗΣ από €16.590

Citroën C4 1.2 PureTech 130
TEXNIKA ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΑ
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H ποδοσφαιρική σεζόν φτάνει στο αποκο-
ρύφωµά της το Σάββατο µε τον τελικό 
του Champions League, όπου η Ρεάλ 
θα αντιµετωπίσει την Ατλέτικο, κάνο-
ντας τη Μαδρίτη την πόλη µε τις περισ-

σότερες παρουσίες στον τελικό της κορυφαίας διασυλλο-
γικής διοργάνωσης: 17, έναντι 16 του Μιλάνου, της πόλης 
δηλαδή στην οποία διεξάγεται ο τελικός. Όπως επίσης θα 
κάνει την Ισπανία την πρώτη χώρα της οποίας οι οµάδες θα 
κατακτήσουν το Champions League τρεις διαδοχικές χρο-
νιές (Ρεάλ Μ., Μπαρτσελόνα, Ατλέτικο ή Ρεάλ Μαδρίτης). 

Τρεις διαδοχικές χρονιές έχει κατακτήσει ισπανική 
οµάδα και το Europa League –και µάλιστα η ίδια, η Σε-
βίλλη–, πιθανότητα να αλλάξουν δραµατικά τα δεδοµένα 
στα επόµενα χρόνια δεν υπάρχει, συνεπώς η Ισπανία είναι 
αναµφισβήτητα το αφεντικό του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου 
για τη δεκαετία που διανύουµε.  

Σε µια αρκετά προφανή κατηγοριοποίηση των δύο α-
ντιπάλων του τελικού, από τη µια πλευρά θα βρεθεί η 
οµάδα των σούπερ σταρ και από την άλλη ένα σύνολο στο 
οποίο ο σούπερ σταρ είναι η οµάδα. Είναι το ένα από τα 
δύο στοιχεία που κάνει πιο εύπεπτο έναν συνήθως µη ε-
πιθυµητό τελικό µεταξύ οµάδων από την ίδια χώρα, πόσο 
µάλλον από την ίδια πόλη. Το άλλο στοιχείο είναι ο υπέρο-
χος τελικός που οι δύο συµπολίτισσες πρόσφεραν προ δι-
ετίας, όταν η Ρεάλ ισοφάρισε στο τέλος από στηµένη φάση 
το γκολ, επίσης από στηµένη φάση, της Ατλέτικο, για να 
βάλει άλλα τρία γκολ στην παράταση απέναντι στην εξα-
ντληµένη οµάδα του Σιµεόνε. ∆εδοµένης της ευχέρειας 
των δύο οµάδων στην αξιοποίηση των στηµένων φάσεων 
και του γεγονότος πως η Ρεάλ είναι η οµάδα µε την καλύ-
τερη άµυνα στη φετινή διοργάνωση, σε επίπεδο αριθµών, 
ενώ η Ατλέτικο είναι η οµάδα που παίζει, στην πραγµατικό-
τητα, την καλύτερη άµυνα στη διοργάνωση, είναι πολύ πι-
θανό και πάλι να κριθούν πολλά στις στηµένες φάσεις. Άλ-

λωστε στα τέσσερα τελευταία παιχνίδια µεταξύ των δύο ο-
µάδων έχουν σηµειωθεί µόλις τέσσερα γκολ.

Τα σηµεία-κλειδιά
Σε µεγάλο βαθµό η εικόνα του αγώνα είναι αναµενόµενη. 
Η Ατλέτικο για να φτάσει στον τελικό απέκλεισε δύο από 
τις κορυφαίες οµάδες του κόσµου, τις Μπαρτσελόνα και 
Μπάγερν, και τώρα βρίσκει µπροστά της την τρίτη. Σε κα-
νένα από τα τέσσερα παιχνίδια των προηµιτελικών και των 
ηµιτελικών δεν είχε κατοχή µπάλας µεγαλύτερη από 27%. 
Και στα τέσσερα παιχνίδια έβγαλε το λάδι των αντιπάλων 
της, µε τους παίκτες της να κινούνται σαν ένα σώµα τόσο 
στο µήκος όσο και στο πλάτος του γηπέδου και αποδεί-
χθηκε «φονική» στις λίγες ευκαιρίες που της παρουσιά-
στηκαν χάρη σε αυτοµατοποιηµένες κινήσεις επιθετικής α-
νάπτυξης µόλις αποκτήσει την κατοχή της µπάλας. Ο χαρι-
σµατικός Γκριζµάν και ο αναγεννηµένος Φερνάντο Τόρες, 
ο οποίος δεν έχει την έκρηξη και την πλαστικότητα των κι-
νήσεων του παρελθόντος αλλά παίρνει µέρος στη «µάχη» 
όσο ποτέ άλλοτε, αποτελούν εγγύηση για την αξιοποίηση 
της όποιας ευκαιρίας θα τους παραχωρηθεί από την αντί-
παλη άµυνα. Το στοιχείο που καλείται να εκµεταλλευτεί η 
Ρεάλ προκειµένου να αποδιοργανώσει το παιχνίδι της Ατ-
λέτικο είναι η ικανότητα στις µακρινές µπαλιές ακριβείας 

των Κρόος και Μόντριτς: όπως συγκεντρώνονται βάσει 
σχεδίου οι παίκτες της Ατλέτικο στην πλευρά του γηπέδου 
όπου βρίσκεται η µπάλα, ο µοναδικός οργανωµένος τρό-
πος αντίδρασης είναι η αλλαγή παιχνιδιού στην απέναντι 
πλευρά του γηπέδου. Εφόσον βέβαια προλάβεις και έχεις 
την ικανότητα να το κάνεις σωστά. Τις περισσότερες φορές 
η άµυνα της Ατλέτικο θα προλάβει να ανταποκριθεί, κατα-
ναλώνοντας όµως ακόµη περισσότερες δυνάµεις απ’ ό,τι το 
ενεργοβόρο παιχνίδι της επιβάλλει. Κάτι που θα µετρήσει 
όσο το παιχνίδι θα πλησιάζει προς το τέλος του. Αντιστοί-
χως, το κρίσιµο στοιχείο για  την αµυντική λειτουργία της 
Ρεάλ είναι ο –όχι ιδιαίτερα γρήγορος– Καζιµίρο και ο τρό-
πος που θα αντιδράσει στις διάφορες καθοριστικές αποφά-
σεις που θα κληθεί να πάρει: στα ένα-δύο που θα κάνουν 
στο πεδίο δράσης του οι παίκτες της Ατλέτικο, στις κάθε-
τες πάσες ή όταν ο Γκριζµάν θα βρει χώρο να τρέξει µε την 
µπάλα. Φυσικά, απολύτως κρίσιµο για τη Ρεάλ θα είναι η 
κατάσταση του Ρονάλντο, ο οποίος αποχώρησε µε ενοχλή-
σεις από την προπόνηση µεσοβδόµαδα, ωστόσο διαβεβαι-
ώνει ότι θα αγωνιστεί: έχει σηµειώσει ο ίδιος ή έχει δώσει 
την ασίστ σχεδόν για το 75% των γκολ της Ρεάλ Μαδρίτης 
στο φετινό Champions League, για τα 20 από τα 27.

H αύρα της διοργάνωσης
Έχοντας αποκλείσει τα δύο φαβορί για την κατάκτηση της 
διοργάνωσης –φαβορί τόσο πριν από το ξεκίνηµα της σεζόν 
όσο και µέχρι… να βρεθούν αντίπαλοί της– και παρουσιά-
ζοντας αυτή την εικόνα στα νοκ άουτ παιχνίδια αλλά και 
κόντρα στη Ρεάλ Μαδρίτης, η Ατλέτικο θα έπρεπε να θε-
ωρείται το φαβορί του τελικού. Θα έπρεπε, αλλά δεν είναι 
το φαβορί. Γιατί απέναντί της έχει την οµάδα που έχει κα-
τακτήσει 10 φορές το τρόπαιο σε 14 παρουσίες σε τελικούς 
(αµφότερα ρεκόρ), γιατί απέναντί της έχει τους παίκτες µε 
το τεράστιο ειδικό βάρος που µετράει καθοριστικά στους 
τελικούς, γιατί απέναντί της έχει την οµάδα που έχει την 
αύρα της διοργάνωσης: ακόµη και σε επίπεδο προπονητή, 
ο Ζιντάν έχει πολλά να µάθει και να κάνει ακόµη για να 
πλησιάσει στο επίπεδο που βρίσκεται ήδη ο Σιµεόνε, ω-
στόσο, όταν σκέφτεσαι Champions League, στο µυαλό σου 
έρχεται ο Ζιντάν, όχι ο Σιµεόνε. Όλα τα παραπάνω απο-
τυπώνονται σε ένα απλό στατιστικό: από τα 12 τελευταία 
παιχνίδια µεταξύ των δύο οµάδων, η Ρεάλ έχει κερδίσει 
µόλις δύο. Μόνο που το ένα ήταν ο τελικός του Champions 
League του 2014 και το άλλο στον περσινό δεύτερο προη-
µιτελικό του Champions League, παίρνοντας την πρόκριση 
επί της αντιπάλου της στον φετινό τελικό.  

CHAMPIONS LEAGUE

ΜΙΑ ΠΟΛΗ, 
∆ΥΟ ΟΜΑ∆ΕΣ, 
ΕΝΑ ΦΑΒΟΡΙ

  ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ

Α
ρκετά αναπάντεχα βάσει των δεδοµένων που υπήρχαν πριν 
από την έναρξή της, το σίγουρο πάντως είναι πως παρακολου-
θούµε µία συγκλονιστική σειρά τελικών της Basket League. 
Είναι τόσο αµφίρροπη η σειρά, που κάλλιστα θα µπορούσε 

µετά τα πρώτα τρία παιχνίδια να έχει γίνει το οτιδήποτε: να έχει κατα-
κτήσει το πρωτάθληµα ο Ολυµπιακός, να έχει κατακτήσει το πρωτάθλη-
µα ο Παναθηναϊκός, να έχει κάνει το 2-1 ο Παναθηναϊκός. Θα αρκούσε 
η διαφορετική εξέλιξη σε µία ή δύο φάσεις σε κάθε παιχνίδι. 

Το γιατί συµβαίνει αυτό είναι εξηγήσιµο. Τόσο η φετινή έκδοση του 
Ολυµπιακού όσο και του Παναθηναϊκού απέχουν σηµαντικά από αυτό 
που προγραµµάτιζαν οι διοικήσεις και οι προπονητές τους, συνεπώς 
έχουµε να κάνουµε µε δύο ευάλωτες οµάδες και, δεδοµένων των 
τραυµατικών εµπειριών τους στην Ευρωλίγκα, έχουµε να κάνουµε 
και µε δύο εύθραυστες στον ψυχολογικό τοµέα οµάδες. Ο Ολυµπιακός 
είναι λίγο καλύτερη οµάδα και έχει µεγαλύτερο βάθος πάγκου. Στον 
αντίποδα, ο Παναθηναϊκός έχει βρει το «κουµπί» του, µια µάλλον 
συνηθισµένη κατάσταση όταν οι «πράσινοι» έχουν στον πάγκο τους τον 
Πεδουλάκη. 

Προκειµένου, όµως, να προσαρµόσει το υπάρχον ρόστερ στο 

BASKET LEAGUE 
ΟΙ ∆ΥΟ ΑΛΗΘΕΙΕΣ 

ΤΩΝ ΤΕΛΙΚΩΝ

σχέδιο που έχει στο µυαλό του, ο Πεδουλάκης έχει µειώσει πολύ το 
ροτέισον. Όπως φάνηκε και από τον τρίτο τελικό, οι Ουίλιαµς, Ραντού-
λιτσα, Χέινς και Χάντερ δεν µπορούν να εξυπηρετήσουν το πλάνο του 
και όλοι µαζί δεν συµπλήρωσαν ούτε δεκάλεπτο συµµετοχής, οπότε ο 
προπονητής του Παναθηναϊκού βασίζεται στους υπόλοιπους έξι συν τον 
Χαραλαµπόπουλο, ο οποίος δείχνει να κάνει το ξεπέταγµά του στους 
τελικούς, και, στον τρίτο τελικό, τον Παπαγιάννη. Κάτι που σηµαίνει ότι 
Φώτσης, Καλάθης, Φελντέιν παίζουν πάνω από 30 λεπτά ανά αγώνα, οι 
∆ιαµαντίδης και Γκιστ πάνω από 26 λεπτά και ο χρόνος συµπληρώνεται 
από τον παροπλισµένο το προηγούµενο διάστηµα της σεζόν Παππά.

Αντιθέτως, ο Ολυµπιακός έχει µόνο τον Πρίντεζη (η απουσία του 
οποίου ενδέχεται να αποδειχθεί καθοριστική στο τέταρτο παιχνίδι, τη 
∆ευτέρα) να αγωνίζεται πάνω από 30 λεπτά, τον Σπανούλη γύρω στα 

27 λεπτά και όλους τους υπόλοιπους να διατηρούνται φρέσκοι και 
έτοιµοι να προσφέρουν ανά πάσα στιγµή. Τα αποτελέσµατα αυτής της 
κατάστασης αποτυπώνονται όταν οι αγώνες µπαίνουν στην τελική τους 
ευθεία: οι µεν «κόκκινοι» έχουν καθαρό µυαλό και δυνάµεις, οι δε 
«πράσινοι» παρουσιάζουν σωµατική και νοητική κόπωση. Στο πρώτο 
παιχνίδι ο Ολυµπιακός πήγε να το γυρίσει από το πουθενά, στο δεύτερο 
κέρδισε στο τελευταίο δευτερόλεπτο, στο τρίτο έτρεξε 12-0 σερί όταν 
ο Παναθηναϊκός µπήκε στο τελευταίο πεντάλεπτο στο +7, δείχνοντας 
έτοιµος για νέο break. 

Αυτή βέβαια είναι η µισή αλήθεια. Η άλλη µισή είναι ότι ο Σπανού-
λης κάνει µέχρι στιγµής αυτό που θα ήθελε να κάνει ο ∆ιαµαντίδης στην 
τελευταία σειρά τελικών της καριέρας του αλλά δεν τα έχει καταφέρει: 
να κρίνει τη σειρά. Στο πρώτο παιχνίδι ο Παπανικολάου δεν έδωσε την 
µπάλα στον Σπανούλη στην τελευταία επίθεση, ο Ολυµπιακός έχασε. Στο 
δεύτερο ο Σπανούλης αποφάσισε τη µοίρα του παιχνιδιού µε τρίπο-
ντο στο τέλος κι ενώ µόλις προηγουµένως ο ∆ιαµαντίδης είχε δώσει 
στον Παναθηναϊκό το προβάδισµα µε τρίποντο. Στο δε τρίτο παιχνίδι 
ο Σπανούλης σκότωσε έναν Παναθηναϊκό που είχε αποφασίσει να… 
αυτοκτονήσει µε τις επιθετικές επιλογές του των τελευταίων λεπτών. 
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ΣΤΑΜΑΤΗΣ ΚΡΑΟΥΝΑΚΗΣ: ONE MAN SHOW
Μετά το Ίδρυµα Μιχάλης Κακογιάννης, µετά τη 
Θεσσαλονίκη και πριν από την εξόρµηση του καλο-
καιριού σε Ελλάδα και πέντε ηπείρους, o Σταµάτης 
Κραουνάκης εµφανίζεται για δύο µοναδικά βράδια 
στο ∆ηµοτικό Θέατρο Πειραιά µε την παράσταση 
«Όλοι Ένα». Σάββατο 28 & Κυριακή 29 Μαΐου.

ROBIN McKELLE LIVE στο GAZARTE
Blues, soul και pop ήχοι συνδέονται µε έναν ευφυή τρόπο και κάπως έτσι, µέσα από την ιδιαίτερη χροιά και τα τρα-
γούδια της Robin McKelle, ξεπηδούν η Ella Fitzgerald, η Aretha Franklin, η Tina Turner, η Barbra Streisand και η 
Janis Joplin. Η Robin McKelle, σαν να βγήκε από τη δεκαετία του ’40, το 2014 κυκλοφόρησε το πρώτο της άλµπουµ, 
«Heart of Memphis». Από το περιοδικό «Rolling Stone» ως τη «Le Monde» και την «Independent», τη χαρακτήριζαν 
το σύγχρονο σήµα κατατεθέν της southern soul. Το 2016 θεωρείται ότι θα είναι η χρονιά της. Το νέο της άλµπουµ, 
«The looking glass», είναι η πιο ώριµη δουλειά της και µέσα από αυτήν παρουσιάζει απλόχερα όλη την γκάµα της ως 
καλλιτέχνις. Στις 29 Μαΐου απολαµβάνουµε την ξεχωριστή Robin McKelle στο Theater Stage του Gazarte.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ ΙΣΠΑΝΟΦΩΝΟΥ ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΥ ΑΘΗΝΑΣ
Την πρώτη εβδοµάδα του Ιουνίου ξεκινάει το Φεστι-
βάλ Ισπανόφωνου Κινηµατογράφου Αθήνας (FeCHA) 
και θα παρουσιάσει 13 πολυβραβευµένες ταινίες, από 
την Ισπανία, την Αργεντινή, το Μεξικό, τη Χιλή, την 
Κούβα, το Περού, τη Βενεζουέλα, την Κολοµβία και 
το Εκουαδόρ, σε πρώτη προβολή στην Αθήνα. ∆εκα-
τρείς ταινίες πρόσφατης παραγωγής που έχουν κερδί-
σει κοινό και κριτικούς παγκοσµίως, έχουν διακριθεί 
σε φεστιβάλ, έχουν λάβει βραβεία Goya και έχουν υ-
ποβληθεί από τις χώρες τους στα Όσκαρ, στην κατη-
γορία Καλύτερης Ξενόγλωσσης Ταινίας. Στον θερινό 
κινηµατογράφο Λαΐς της Ταινιοθήκης της Ελλάδας. 
www.fecha.gr

Ο Κ. ΒΗΤΑ ΣΥΝΑΝΤΑ ΤΟ ΡΕΜΠΕΤΙΚΟ
Ο Κωνσταντίνος Βήτα, ένα από τα πλέον δηµιουρ-
γικά κεφάλαια στην ελληνική ηλεκτρονική µου-
σική, σε µια απρόσµενη συνάντηση, συνοµιλεί για 
πρώτη φορά µε το ρεµπέτικο στις 3 και 4 Ιουνίου 
(20:30) στην Κεντρική Σκηνή της Στέγης του Ιδρύ-
µατος Ωνάση και στις 13 Ιουνίου (21:00) στο Μέ-
γαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης. Το «Σάλα Σάλα» ε-
στιάζει στη µουσική ιστορία που έγραψαν τον περα-
σµένο αιώνα δύο σηµαντικές µορφές του είδους, η 
Σωτηρία Μπέλλου (1921-1997) και η Μαρίκα Παπα-
γκίκα (1890-1943), δύο µεγάλες κυρίες της ελληνι-
κής µουσικής και δύο ξεχωριστές φωνές που σηµά-
δεψαν τη ζωή του.
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Τι να περιµένουµε στο Μουσείο Μπενάκη;
Θα παίξουµε τραγούδια παραδοσιακά και έντεχνα από διάφορες 
χώρες, καθώς και τραγούδια του Μάνου Χατζιδάκι και της Λένας 
Πλάτωνος.

Με τον Τάκη Φαραζή έχετε συνεργαστεί κι άλλες φορές. Η οικειό-
τητα επί σκηνής είναι ζητούµενο;
Είναι οπωσδήποτε ζητούµενο. Μπορεί όµως να δηµιουργηθεί οικειό-
τητα και ανάµεσα σε µουσικούς που δεν έχουν ξαναπαίξει µαζί. Όταν 
υπάρχει κοινή µουσική γλώσσα, κοινοί κώδικες, κοινές επιθυµίες, δη-
µιουργείται οικειότητα πολύ γρήγορα και επί σκηνής. Αυτό µπορεί να 
το αναγνωρίσει κανείς πολύ εύκολα στον ελεύθερο αυτοσχεδιασµό, 
όπου πολύ συχνά παίζουν µουσικοί επί σκηνής για πρώτη φορά, χωρίς 
να έχουν συναντηθεί ποτέ πριν. Αν δεν υπάρχει οικειότητα, δεν µπο-
ρεί να στηριχτεί ένα καλλιτεχνικό πρόγραµµα.

Είστε από τους καλλιτέχνες που έχουν κυκλοφορήσει δίσκους µε 
διεθνείς εταιρείες και οι δουλειές τους έχουν ταξιδέψει σε όλο τον 
κόσµο. Είναι σε κάθε τόπο, σε κάθε χώρα, διαφορετική η αντιµετώ-
πιση ή η µουσική είναι παγκόσµια;
Η αντιµετώπιση διαφέρει κυρίως ανάλογα µε το πώς έχει διοργανω-
θεί µια συναυλία. Αν δηλαδή έχει διοργανωθεί από ένα φεστιβάλ, 
από έναν κρατικό φορέα ή από ιδιώτη. Το κοινό ενός έθνικ φεστιβάλ 
σε διαφορετικές χώρες έχει παρόµοια συµπεριφορά. Συνήθως πα-
ρακολουθούν όρθιοι, κάποιοι χορεύουν ό,τι µουσική και να ακούν, 
εκδηλώνουν φωναχτά τον ενθουσιασµό τους. Σε µια συναυλία διορ-
γανωµένη από µια πρεσβεία, για παράδειγµα, σε όποια χώρα και να 
έχει διοργανωθεί, το κοινό είναι συνήθως πολύ πιο προσεκτικό στις 
εκδηλώσεις του. Άρα δεν είναι τόσο η διαφορετική ιδιοσυγκρασία των 
λαών µεταξύ τους όσο οι συνθήκες που υπαγορεύουν στο κοινό δια-
φορετικές συµπεριφορές.

Από την άλλη, έχετε ταξιδέψει κι εσείς η ίδια πολύ. Τι θα δανειζό-
σασταν από άλλες πόλεις να φέρετε στην Αθήνα;
Λίγο πράσινο παραπάνω, κτίρια από το παρελθόν που έχουν κατεδα-
φιστεί, κανένα ποταµάκι, περισσότερα χαµόγελα στους ανθρώπους, 
τόλµη στους καλλιτέχνες… Αν συνεχίσω, θα την αλλάξω την Αθήνα 

τελείως και δεν ξέρω αν είναι αυτό το ζητούµενο.

Εµπνέεστε από τις µουσικές του κόσµου και προσωπικά, όταν σας 
ακούω, ταξιδεύω, συχνά και σε τόπους που δεν γνωρίζω. Σας «καλύ-
πτουν» και κοινωνικά οι πολυπολιτισµικές πόλεις;
Μόνο ως τουρίστρια έχω γνωρίσει πολυπολιτισµικές πόλεις, εάν εν-
νοούµε, για παράδειγµα, το Λονδίνο ή το Παρίσι. Η πολυχρωµία αυτή 
πάντα µου άρεσε. Από µικρή. Είχα µια ιδανική εικόνα για τους αν-
θρώπους που µοιράζονται τον ίδιο χώρο και συνυπάρχουν έχοντας τη 
δυνατότητα να διατηρούν την ιδιαιτερότητά τους. Μου άρεσε και µου 
αρέσει πάντα αυτή η ελευθερία, όταν µπορεί να υπάρξει και όταν είναι 
πραγµατική. Όταν η µια οµάδα δεν καταπιέζει και δεν εχθρεύεται την 
άλλη. Αυτό διώχνει τον φόβο και ανοίγει ορίζοντες.

Τελευταία, µε αφορµή το προσφυγικό, ακούγονται φωνές –ας µην 
ορίσουµε πολιτική ταυτότητα, γιατί δεν είναι µόνο από την ακροδεξιά, 
όπως ισχυρίζονται κάποιοι– που προειδοποιούν για τους κινδύνους 
που εγκυµονούν τα ρεύµατα των ασιατικών πληθυσµών που φτάνουν 
στην Ευρώπη. Εσείς ανησυχείτε;
Με αφορµή την ερώτησή σας µου έρχονται στο µυαλό οι ιστορίες των 
Εβραίων που δραπέτευαν από τη Γερµανία του Χίτλερ, για να φυλα-
κιστούν τελικά ως Γερµανοί στις χώρες από τις οποίες ζητούσαν κατα-
φύγιο. Όταν ο Χίτλερ καταλάµβανε τις χώρες αυτές, κυνηγούσε τους 
ίδιους ανθρώπους ως Εβραίους, άρα ως εχθρούς της Γερµανίας. Οι 
άνθρωποι αυτοί δεν είχαν πραγµατικά πού να πάνε. Ήταν εχθροί για 
όλους. Μας ανησυχεί, και δικαίως, ο θρησκευτικός φανατισµός των 
µουσουλµάνων. Αλλά οι πρόσφυγες είναι πρόσφυγες επειδή κινδυ-
νεύουν από αυτόν. Το να θεωρούνται επικίνδυνοι και να αποµονώνο-
νται σίγουρα δεν βοηθάει ούτε αυτούς ούτε όσους τους φιλοξενούν.

∆εν είναι λίγοι αυτοί που ισχυρίζονται πως σε λίγο στα ελληνικά 
σχολεία τα ελληνόπουλα θα είναι µειοψηφία. Τη δεκαετία του ’90, 
µε τους Αλβανούς να περνάνε τα βόρεια σύνορά µας, ακούγαµε κάτι 
ανάλογο. Τι είναι αυτό που οι άνθρωποι φοβούνται στο ξένο;
Υποθέτω ότι φοβούνται το άγνωστο. ∆εν ξέρω να απαντήσω σε κάτι 
τόσο γενικό. Το ξένο µπορεί βέβαια να είναι και ελκυστικό, κυρίως 
επειδή είναι άγνωστο.

Η Σαβίνα Γιαννάτου στις 30 Μαΐου θα τραγουδήσει για τους Φίλους του 
Μουσείου Μπενάκη στο Αµφιθέατρο του µουσείου, στην οδό Πειραιώς 138. 
Ενόψει της συναυλίας µάς µιλάει για το έθνικ στη µουσική και στην ανθρωπο-
γεωγραφία γύρω µας.

Μας ανησυχεί, 
και δικαίως, 
ο θρησκευτικός 
φανατισµός των 
µουσουλµάνων. 
Αλλά οι πρόσφυ-
γες είναι πρό-
σφυγες επειδή 
κινδυνεύουν 
από αυτόν. Το να 
θεωρούνται επι-
κίνδυνοι και να 
αποµονώνονται 
σίγουρα δεν βοη-
θάει ούτε αυτούς 
ούτε όσους τους 
φιλοξενούν.

Σαβίνα Γιαννάτου

«Πάντα µου άρεσε 
η πολυχρωµία»

  ΣΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ
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A ΤΗΕ NICE GUYS

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Τζέιµς Μπόµπιν ΣΕΝΑΡΙΟ: Λίντα Γούλβερτον ΠΑΙΖΟΥΝ: Τζόνι Ντεπ, Αν Χάθαγουεϊ, Μία Γουασικόφσκα, Σάσα 
Μπάρον Κοέν, Έλενα Μπόναµ Κάρτερ ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 108΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Feelgood

Στο Λος Άντζελες τη δεκαετία 
του 1970 ένας παλαιστής και 
ένας ιδιωτικός ντετέκτιβ θα 
προσπαθήσουν να λύσουν το 

µυστήριο ενός φόνου. Ο βαρύς Ράσελ 
Κρόου συναντά τη µυστηριώδη Κιµ 
Μπάσινγκερ και συνεργάζεται µε τον 
´ χειρότερο ντετέκτιβ όλων των εποχών ª  
(Ράιαν Γκόσλινγκ) στην ταινία του Σέιν 
Μπλακ (´ Iron Man 3ª , ´ Kiss Kiss, 
Bang Bangª ) µε τίτλο ´ The Nice Guysª . 
Μέσα από καταιγιστική δράση, απανωτές 
ατάκες και εκπληκτική αναπαράσταση 
των 70s, οι δύο πετυχηµένοι ηθοποιοί 
συνθέτουν ένα υπέροχο δίδυµο. Ο Ράσελ 
Κρόου κάνει πλάκα µε την ´ muscleª  
εικόνα του και το σκληρό προφίλ των 
προηγούµενων ταινιών του, ενώ ο Ράιαν 
Γκόσλινγκ ως άτσαλος, αποτυχηµένος 
ντετέκτιβ επιβεβαιώνει το κλισέ ´ το µυ-
στικό σε µια πετυχηµένη κωµωδία είναι 
το timingª . Σε ίσα µοιρασµένο σενάριο, 
µε ερµηνείες που αλληλοσυµπληρώνο-
νται, η ταινία είναι ένα two men show 
και απόλυτα απολαυστική. ∆εν περιµέ-
ναµε τίποτα λιγότερο από τους δύο, ίσως, 
καλύτερους εκπροσώπους της γενιάς 
τους. Από 28 Μαΐου στους κινηµατογρά-
φους από την Odeon.

Η Αλίκη επιστρέφει µε νέες περιπέτειες, εµπνευσµένες από το δεύτερο βιβλίο του Λιούις Κάρολ. 
Η ´ Αλίκη µέσα από τον καθρέφτη ª  είναι µια φαντασµαγορική υπερπαραγωγή. Η Αλίκη 
Κίνγκσλι (Μία Γουασικόφσκα) έχει περάσει τρία ονειρεµένα χρόνια ταξιδεύοντας στη θάλασ-
σα ως καπετάνισσα του ίδιου της του πλοίου. Όταν όµως επιστρέφει στο Λονδίνο, ανακαλύπτει 

ότι πολλά έχουν αλλάξει κατά την απουσία της, όπως ο Αβεσσαλώµ, που από µπλε κάµπια έχει γίνει µπλε 
πεταλούδα. Ο Αβεσσαλώµ την οδηγεί σε έναν µαγικό καθρέφτη, µέσα από τον οποίο µεταφέρεται πίσω στο 
βασίλειο της Κατωχώρας. Εκεί ξανασυναντιέται µε τους παλιούς της φίλους, το Άσπρο Κουνέλι, τον Γάτο του 
Τσεσάιρ, τη Μουσκαρδίνα, τον Μαρτιάτικο Λαγό και τον Τρελοκαπελά (Τζόνι Ντεπ), ο οποίος, δυστυχώς, 
δεν είναι πια ο εαυτός του, καθώς έχει πέσει σε κατάθλιψη. Η Μιράνα (Αν Χάθαγουεϊ), η Λευκή Βασίλισσα, 
στέλνει την Αλίκη να βρει τον ίδιο τον Χρόνο (Σάσα Μπάρον Κοέν), ένα παράξενο πλάσµα που είναι µισό 
άνθρωπος και µισό ρολόι και είναι ο µόνος που µπορεί να σώσει τον Τρελοκαπελά.

TO ΜΠΑΡΜΠΕΡΙΚΟ: Η ΝΕΑ ΚΟΥΠ
BARBERSHOP: THE NEXT CUT

Οι Άις Κιουµπ και Σεντρίκ ξανασµίγουν στη µεγάλη οθόνη, στην ταινία ´ Το Μπαρµπέρικο: Η νέα 
κουπ ª , σε σκηνοθεσία του Μάλκολµ Λι. Έχουν περάσει περισσότερα από δέκα χρόνια από το τε-
λευταίο µας ραντεβού στο µπαρµπέρικο του Κάλβιν. O Κάλβιν (Άις Κιουµπ) µαζί µε το υπόλοιπο 
προσωπικό, ανάµεσα στους οποίους και ο Έντι (Σεντρίκ), είναι ακόµη εκεί, αλλά το µπαρµπέρικο 

έχει υποστεί ορισµένες σηµαντικές αλλαγές. Το πιο βασικό: το κάποτε ανδροκρατούµενο µαγαζί είναι τώρα 
ανάµεικτο, µε τα κορίτσια να φέρνουν στην εξίσωση τη δική τους µατιά, αµφισβητώντας τα αγόρια σε όλα 
τα πράγµατα. Παρά τις καλές στιγµές, το εύθυµο κλίµα και το αίσθηµα συντροφικότητας µέσα στο µαγαζί, η 
κατάσταση στη γειτονιά πηγαίνει από το κακό στο χειρότερο, αναγκάζοντας τον Κάλβιν και τους φίλους του 
να συνασπιστούν, σε µια προσπάθεια να σώσουν όχι µόνο το µπαρµπέρικο αλλά και τη γειτονιά τους.

Η ΑΛΙΚΗ ΜΕΣΑ ΑΠΟ ΤΟΝ ΚΑΘΡΕΦΤΗ (3D)
ALICE THROUGH THE LOOKING GLASS

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Μάλκολµ Λι ΣΕΝΑΡΙΟ: Κένια Μπάρις, Μαρκ Μπράουν, Τρέισι Όλιβερ ΠΑΙΖΟΥΝ: Άις Κιουµπ, Ρεγκίνα Χολ, 
Άντονι Άντερσον, Σεντρίκ ο διασκεδαστής ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 111΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Tanweer
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Η µικρούλα της φωτογραφίας έκλαιγε απαρηγό-
ρητη τρεις µέρες µέσα σε µηχανή αυτοκινήτου 

στο κέντρο της πόλης. Όλοι έλεγαν πως ήταν αδύνα-
το να βγει από τη µηχανή και την είχαν ξεγραµµένη. 
Τελικά, ήρθε τρέχοντας στην αγκαλιά µας µετά από 
δύο ψι ψι. Είναι 2 µηνών και αποπαρασιτωµένη. 
Τηλ. επικοινωνίας: 6941 554550.

Χάθηκε στο Χαλάνδρι στις 20 Αυγούστου. ∆εν 
φορούσε περιλαίµιο ή κάτι άλλο, και δεν 

φέρει τσιπάκι, όµως η οικογένειά της ακόµα την 
αναζητά. Τηλ. επικοινωνίας: 6980 629169.

Στο ετήσιο Φεστιβάλ Σκυλίσιου Κρέατος της πόλης Γιούλιν κλέβουν σκυλάκια από τους ιδιοκτήτες τους και τα 
σφάζουν ή τα ξυλοκοπούν µέχρι θανάτου. Στη συνέχεια τα κρεµούν σε τσιγκέλια, τα σκίζουν από τον πρωκτό µέχρι 
πάνω, τα γδέρνουν και τα τρώνε. Χιλιάδες Κινέζοι πολίτες έχουν διαδηλώσει ενάντια στο φεστιβάλ, αλλά οι αρχές 
θα αναγκαστούν να το σταµατήσουν µόνο αν δουν ότι βλάπτει σοβαρά τη διεθνή εικόνα της Κίνας που τόσο πασχί-
ζουν να βελτιώσουν. Όσοι ενδιαφέρεστε µπορείτε να υπογράψετε στο https://secure.avaaz.org/el/stop_the_puppy_
slaughter_loc/?bcByikb&v=76535&cl=9998254393.

Για τις αγγελίες σας, 
επικοινωνήστε στο 
adoptastraydog@
gmail.com.

Το αγοράκι αυτό σώθηκε από βέβαιο θάνατο. 
Είναι υγιέστατος, περίπου 3,5 µηνών, έκανε 

εξετάσεις και τα εµβόλιά του στις 10 Μαρτίου στον 
γιατρό µας και περιµένει µια ζεστή αγκαλιά. Είναι 
φανταστικός χαρακτήρας και φοβερά έξυπνος. Θα 
δοθεί για υιοθεσία µέσω του προγράµµατος του 
∆ήµου Ηρακλείου Αττικής. Τηλ. επικοινωνίας: 
6978 772262.

Πανέξυπνη, πανέµορφη, εξαιρετική φύλακας. 
Ζυγίζει 10 κιλά, είναι στειρωµένη, εµβολι-

ασµένη και φέρει τσιπ. Τηλ. επικοινωνίας: 6973 
219174.

Ο Γιάννης είναι ένα ηµίαιµο µαύρο λαµπραντόρ 
10 µηνών. Πραγµατικός κύριος στη συµπερι-

φορά του, όπως όλα τα σκυλάκια της ράτσας τρε-
λαίνεται για θάλασσα, παιχνίδια και αγάπη. Ζυ-
γίζει 12 κιλά και είναι τρελός λιχούδης. Θα δοθεί 
εµβολιασµένος, τσιπαρισµένος και στειρωµένος. 
Τηλ. επικοινωνίας: 6976 687977.

Ο Μπόλις βρέθηκε µοναχούλης στο πεζοδρόµιο 
πολυσύχναστου δρόµου να κλαίει απαρηγό-

ρητα. Φιλοξενείται σε σπίτι µε σκύλους και άλλα 
γατιά. Είναι ευτυχισµένος, παίζει σαν παλαβός 
και µόλις κουραστεί κουρνιάζει µόνο σε αγκαλιές. 
Είναι περίπου 2 µηνών και έχει µάθει να κάνει την 
ανάγκη του στην άµµο. Τηλ. επικοινωνίας: 6974 
602773.

Η µικρή Arya βρέθηκε στο κέντρο της Αθήνας 
φοβισµένη. Είναι περίπου 3 µηνών και πολύ 

παιχνιδιάρα. Θα γίνει µεσαίου µεγέθους. Ψάχνει 
το παντοτινό της σπιτάκι, για να µη φοβηθεί ποτέ 
ξανά. Όποιος ενδιαφέρεται µπορεί να επικοινωνή-
σει στο 6939 755382.

Ο Μαξ είναι ένας πανέµορφος µεγαλόσωµος 
σκυλάκος περίπου 10 µηνών, χαρωπός και 

κοινωνικός µε ανθρώπους και σκύλους. Βρέθηκε 
όταν ήταν µικρούλης µε τα αδερφάκια του, που 
έχουν υιοθετηθεί. Είναι εξοικειωµένος µε τη χρή-
ση του εκπαιδευτικού crate και ξέρει να περπατάει 
µε λουρί. Είναι στειρωµένος, εµβολιασµένος και 
αποπαρασιτωµένος. Πληροφορίες: 6983 520774.

Πόσο κινδυνεύει η θαλάσσια χελώνα στην Κρήτη;!
Σύµφωνα µε τον Σύλλογο ΑΡΧΕΛΩΝ, 46% µείωση στον µέσο όρο αριθµού φωλιών της 
θαλάσσιας χελώνας στον κόλπο του Ρεθύµνου και 49% στον κόλπο των Χανίων έχει 
καταγραφεί από το 2000 και 2003 αντίστοιχα για τις δύο σηµαντικότερες περιοχές 
ωοτοκίας στην Κρήτη έως σήµερα. Ενόψει της νέας σεζόν προγραµµατίστηκαν 
συναντήσεις µεταξύ των αρµόδιων φορέων και επιχειρηµατιών που δραστηριοποιούνται 
επί των παραλιών ωοτοκίας της Κρήτης στον κόλπο του Ρεθύµνου, των Χανίων και της 
Μεσσαράς για µία ακόµη υπενθύµιση για την εφαρµογή των διαχειριστικών µέτρων 
που οφείλουµε να εφαρµόζουµε σε αυτές, όπως το µάζεµα των ξαπλωστρών κατά τη 
διάρκεια της νύχτας, ο περιορισµός διαρροής φωτός προς την πλευρά της παραλίας (είτε 
µε τη χρήση χαµηλού φωτισµού και ειδικών λαµπών είτε µε το απλό βάψιµο της λάµπας 
προς την πλευρά που εκπέµπει στην παραλία), ο χειρωνακτικός καθαρισµός κατά την 
περίοδο ωοτοκίας για την αποφυγή χρήσης βαρέων και άλλων οχηµάτων, η αποφυγή 
διοργάνωσης beach parties. Πληροφορίες: Αθανασία Νικολοπούλου, υπεύθυνη 
Προγράµµατος Κρήτης, τηλ. 6937 352379.

Η ανθρώπινη βλακεία σκότωσε µωρό βίσονα  
O καιρός στο εθνικό πάρκο του Yellowstone, στο Ουαϊόµινγκ, δεν ήταν ιδιαίτερα 
ψυχρός. Ωστόσο, δύο τουρίστες έκριναν πως το µωρό βίσονας που βρισκόταν µπροστά 
τους κρύωνε και χρειαζόταν βοήθεια. Το φόρτωσαν στο πορτµπαγκάζ του αυτοκινήτου 
τους µε κατεύθυνση την κτηνιατρική κλινική. Το νεογέννητο ήταν απολύτως υγιές, 
ωστόσο λίγες ώρες αργότερα το κοπάδι του δεν το δεχόταν πίσω. Οι ανθρώπινες 
µυρωδιές το κατέστησαν ́ ξένοª . Το ίδιο, κάθε φορά που έβλεπε αυτοκίνητο ή άνθρωπο, 
κατευθυνόταν προς το µέρος του µε την προσµονή σκύλου. Ο εξανθρωπισµός του του 
στοίχισε τη ζωή του, καθώς οι υπεύθυνοι του εθνικού πάρκου θεώρησαν πως έπρεπε 
να ευθανατωθεί. Εκδόθηκε µάλιστα µια ανακοίνωση που ενηµερώνει πως η ανθρώπινη 
παρέµβαση στη ζωή των άγριων ζώων (τάισµα, selfies) πρέπει να αποφεύγεται. Στο 
Yellowstone ζουν περίπου 4.900 βίσονες, που πρόσφατα ανακηρύχθηκαν εθνικό ζώο 
των ΗΠΑ.




